
RIKSDAGENS PROTOKOLL.
1908. Första Kammaren. N:o 54.

Lördagen den 16 maj, f. m.

Kammaren sammanträdde kl. 11 f. m.; ock dess förhandlingar 
leddes af herr vice talmannen.

Justerades protokollet för den 9 i denna månad.

Anmäldes ock bordlädes:

konstitutionsutskottets utlåtande n;o 20, i anledning af väckt 
motion angående skrifvelse till Konungen i fråga om ändrade be
stämmelser rörande valrätten till Riksdagens Andra Kammare m. m.,

statsutskottets utlåtanden och memorial:
n:o 146, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående stats

understöd till kommunala ock enskilda läroanstalter jämte i ämnet 
väckta motioner,

n:o 147, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående stats
understöd till en ifrågasatt samskola i Eslöf,

n:o 149, i anledning af kamrarnas skiljaktiga beslut angående 
anslag till offentliggörande af förhandlingarna vid elfte internationella 
antialkoholkougressen,

n:o 150, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående in
rättandet äf en vattenfallsstyrelse m. m.,

n:o 151, .i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående för
säljning till Örebro stad af tomten n:o 18 vid Olaigatan i Örebro,

n:o 152, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition med förslag 
till förordning angående ändrad ordning för utbetalning af indel- 
ningsersättning m. m.,

n:o 153, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående be
redande af lånemedel till befrämjande af byggnadsverksamheten å 
statens egnahemsområde vid Trollhättan,
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N:o 64. 2

n:o 154, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående efter
skänkande af kronans rätt till danaarf efter smeden Sven Nilsson i 
Ytter Enkörna socken,

n:o 155, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående efter
skänkande af kronans rätt till danaarf efter trädgårdsmästaren Per 
Fredrik Petterssons vid Biby i Gillberga socken hustru Johanna 
Pettersson, född Gustafsdotter,

n:o 156, i fråga om det under riksstatens nionde hufvudtitel
uppförda anslaget till rese- och traktamentspenningar,

n:o 157, i fråga om det under riksstatens nionde hufvudtitel
uppförda anslaget till bidrag till vägunderhållet, och

n:o 158, i anledning af Kungl. Maj:ts i statsverkspropositionen 
under nionde hufvudtiteln gjorda framställning om anslag till be
stridande af kostnaderna för undervisning vid generallandtmäteri-
kontoret af landtmäterielever, äfvensom

lagutskottets utlåtanden:
n:o 69, i anledning af väckta motioner med förslag till lag an

gående förekommande af vanhäfd å vissa jordbruk i Norrland och 
Dalarne,

n:o 70, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition med förslag till 
lag angående fortsatt tillämpning af hvad i lagen den 25 april 1907 
om inskränkning i rätten att erhålla laga skifte är stadgadt,

n:o 71, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition med förslag till 
lag, innefattande ändring i 7 § af lagen angående straffarbetes och 
fängelsestraffs verkställande i enrum den 22 juni 1906,

n:o 72, i anledning af dels Kungl. Maj:ts proposition med för
slag till lag angående folkskoleväsendet i vissa städer, lag om ändrad 
lydelse af 1 § i kungl. förordningen om kyrkostämma samt kyrkoråd 
och skolråd den 21 mars 1862 och lag om ändrad lydelse af 2 och 
28 §§ i lagen angående uppfostran åt vanartade och i sedligt afseende 
försummade barn den 13 juni 1902 samt inom Riksdagen i ämnet 
väckta motioner, dels ock Kungl. Maj:ts proposition med förslag till lag 
om ändrad lydelse af 3 och 4 §§ i lagen angående folkskoleväsendet 
i Stockholm den 15 maj 1903 och en i anledning af densamma inom 
Riksdagen afgifven motion,

n:o 73, i anledning af väckt motion om ändring af 15 kap. 22 
och 24 §§ strafflagen, samt

n:o 74, i anledning af väckt motion om ändring af 15 kap. 22 § 
strafflagen. _________

Lördagen den 16 Maj, f. m.

Föredrogos, men bordlädes ånyo på flere ledamöters begäran 
lagutskottets under gårdagen bordlagda utlåtanden och memorial 
n:is 64—67 äfvensom första särskilda utskottets samma dag bord
lagda utlåtande n:o 3.
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Herr Sjöcrona erhöll på begäran ordet och yttrade: I enlighet 
med hvad jag i går hemställde, tillåter jag mig yrka, det kammaren 
ville besluta, att Riksdagens första särskilda utskotts utlåtande n:o 3, 
angående ecklesiastik boställsordning, uppföres på föredragningslistan 
till det plenum, som infaller näst efter det då samma utskotts ut
låtande i anledning af Kungl. Maj:ts proposition n:o 88 blifvit tvenne 
gånger bordlagdt.

Härtill lämnade kammaren sitt bifall.

Lördagen den 16 Maj, f. m.

Vid ånyo skedd föredragning af konstitutionsutskottets den 13 
och 15 innevarande månad bordlagda utlåtanden:

n:o 17, i anledning af väckt motion om ändring af 4 § tryckfri
hetsförordningen,

n:o 18, i anledning af väckt motion om ändring af 5 § 2 och 3 
mom. tryckfrihetsförordningen, samt

n:o 19, i anledning af väckt motion om skrifvelse till Kungl. 
Maj:t angående revision af tryckfrihetsförordningen,

biföll kammaren hvad utskottet i dessa utlåtanden hemställt.

Föredrogs ånyo och företogs punktvis till afgörande statsut
skottets den 13 och 15 innevarande maj bordlagda utlåtande n:o 137, 
i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående lönereglering för 
rikets universitet och karolinska mediko-kirurgiska institutet m. in. 
jämte i ämnet väckta motioner.

Punkten It A).

Mom. a). Angående
vissa extra

I en den 6 mars 1908 till Riksdagen aflåten, till statsutskottets ordinarie 
förberedande behandling öfverlämnad proposition n:o 97 hade Kungl.btfåftnin^r 
Maj:t under åberopande af bilagdt utdrag af statsrådsprotokollet öfver förändring* 
ecklesiastikärenden för samma dag föreslagit Riksdagen, bland annat, till profm
ått medgifva och bestämma, att i staterna för universiteten i Uppsala wrer. 
och Lund samt karolinska mediko-kirurgiska institutet, med därtill 
hörande särskilda föreskrifter, vissa angifna förändringar måtte 
vidtagas.

Utskottet hade i förevarande moment hemställt, att Riksdagen i 
• anledning af Kungl. Maj:ts berörda proposition måtte medgifva och 

bestämma, att i staten för universitetet i Uppsala, med därtill hörande 
särskilda föreskrifter, vidtoges den förändring, att i stället för enhvar 
af samtliga i staten uppförda extra ordinarie professorsbefattningar, 
med undantag af extra ordinarie professurerna i praktisk teologi, i
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medicinsk och fysiologisk kemi, i anatomi med tjänstgöringsskyldighet 
för innebafvaren såsom prosektor, i klassiska språk och i växtbiologi, 
upprättades och i staten infördes professur i det eller de ämnen, 
som den extra ordinarie professorsbefattningen omfattat, därvid inne- 
hafvaren af sistnämnda befattning blefve innehafvare af den nya 
professuren.

Herr Lindgren: Det förslag, som här föreligger beträffande
rikets högskolor, är icke endast ett löneregleringsförslag, utan det 
är äfven och i ännu högre grad ett organisationstörslag. För min 
del menar jag, att man, hvad själfva löneregleringen angår, icke be- 
höfver hysa några betänkligheter mot hvad förslaget innefattar, men 
väl beträffande det sätt, hvarpå organisationsfrågan blifvit löst.

Om — hvilket jag också tager för gifvet kommer att inträffa — 
detta förslag af Riksdagen bifalles, är därmed ett skede i univer
sitetens utveckling afslutadt och en ny ordning inträder, hvilken 
kommer att göra sig gällande under den närmast följande tiden. 
Det skede, jag åsyftar, börjar med adjunktsinstitutioneus omdaning 
år 1877 och slutar såsom nämndt i samma ögonblick, detta förelig
gande förslag antages. Före nyssberörda år fanns det vid univer
siteten en grupp af öfvergångsplatser, bvilkas innehafvare kallades 
adjunkter. Dessas ställning både emellertid blifvit otillfredsställande, 
dels rent ekonomiskt dels ock socialt.

Fn reform var därför behöflig, och den som år 1877 genomfördes, 
hade till förebild förhållandena i Tyskland, där länge extra ordinarie 
professorer verkat med stor framgång. Vid omorganisationen här 
begick man emellertid en försyndelse mot de principer, som i Tysk
land visat sig så synnerligen fruktbärande. Denna försyndelse bestod 
å ena sidan däri, att man band fast den nya organisationen vid för- 
handenvarande anslag, hvilket hade till följd, att endast ett begrän
sad! antal adjunkturer kunde ombildas till professurer — återstoden 
bortföll — och å andra sidan däri, att åtskilliga extra ordinarie pro
fessorer tilldelades den uppgiften att på samma gång vara biträdande 
lärare — till exempel såsom prosektor eller laborator — och relativt 
själfständiga målsmän för hittills icke representerade ämnen, Indika 
förut ingått i befintliga ordinarie professorsbeställniugar. Vidare 
fingo de extra ordinarie professorerna — i motsats till förhållandet i 
Tyskland — säte och stämma i fakultet. Sedermera inträffade det, 
att när nya lärareplatser vid universiteten inrättades, äfven om detta 
var i sådana ämnen, som voro fullkomligt själfständiga eller hufvud- 
ämnen, gjordes dessa lärarebefattningar af sparsamhetsskäl till extra 
ordinarie. Därigenom kom en faktor in, som alldeles förvred hela 
denna institutions ställning.

I början var man visserligen synnerligen belåten med den gjorda 
förbättringen, men det dröjde icke länge, förrän missnöje yppade sig. 
Detta missnöje tog ganska ansenliga former, sedan antalet extra ' 
ordinarie professorer vuxit så, att det närmade sig de ordinaries 
antal. Då började bland de extra ordinarie professorerna en rörelse, 
som gick ut på, att dessa professorer skulle likställas med de ordi-
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narie. Gällande univcrsitetsstatuter stadgade, att för att, en extra Angående 
ordinarie professor skulle kunna befordras till ordinarie, måste hans extfa 
kompetens ånyo pröfvas. Sådana prof ägde också rum till eu början. j)r0fetll0ril. 
Så småningom kringgick man emellertid detta stadgande på så sätt, befattningars 
att man helt enkelt uppflyttade vederbörande extra ordinarie pro- förändring 
lessor till ordinarie eller så, att man delade sönder ett ämne med till profet- 
mera dylikt. Detta medförde en ganska stor olikformighet inom de ®Mr*r‘ 
olika fakulteterna och ämnena. or s'

Bland de extra ordinarie professorerna funnos ju visserligen 
många, som hade hufvudämnen och många, som i kompetens kunde 
fullt mäta sig med ordinarie professorer, men det fanns också bland 
dem personer, om Indika man icke kunde säga detta. Rörelsen, som 
tagit en ganska stor utsträckning, och i hvilken det drefs en ganska 
liflig agitation, resulterade emellertid däri, att frågan kom på dag
ordningen och gjordes till föremål för kommittéundersökuingar i långa 
banor, bvilket vi kunna inhämta af detta betänkande.

De berättigade anspråk, som funnos i dessa sträfvanden kommo 
till godo äfven den del af de extra ordinarie professorerna, som icke 
kunde uppställa fullt berättigade anspråk på sådan befordran utan 
vidare. Och nu har detta tillvägagångssätt ledt därhän, att stats
utskottet, stödjande sig på Kung]. Maj:ts framställning, kort och godt 
på ett par rader förklarar, att då de extra ordinarie professorernas 
kompetens är densamma som de ordinaries, och då de tjänste
åligganden, de hafva, äro alldeles sammanfallande med de ordinaries, 
är det icke mer än billigt, att de samtliga göras till ordinarie. Så 
beskaffad är innebörden af det motiv, som ligger till grund för orga
nisationen.

Denna har af Riksdagen i någon mån berörts vid föregående 
tillfällen, då frågan om löneförhöjning varit före. Jag har tillåtit mig 
att i motion är 1906 uttala min uppfattning i just denna organisa
tionsfråga, och jag har därvid framhållit, att den extra ordinarie 
professorsinstitution, vi nu äga, är en mycket heterogen institution.
Den innehåller sådana element, som böra förvandlas till ordinarie 
professorer, sådana element, som böra blifva laboratorer och prosek- 
torer samt sådana, som med fördel skulle kunna stå kvar som extra 
ordinarie professorer.

Jag är herr statsrådet tacksam, för att han vid den organisations
plan, som här föreligger, i någon mån tagit upp denna tankegång, 
hvars tillämpande jag med ifver förfäktat. Jag ser nämligen, att det 
är några fä af de extra ordinarie professurerna, bvilka herr stats
rådet icke funnit skäligt föreslå till ordinarie. En af dem reduceras 
till biträdande lärareplats och de öfriga indragas. Därom är jag 
med herr statsrådet fullt öfverens, men jag tror, att herr statsrådet 
nog utan skada kunde hafva utfört denna tanke litet längre, ty det 
uppkommer genom detta förslags antagande en del förhållanden, som 

. synas mig ganska olägliga och delvis foga berättigade. Olägen
heterna framträda särskildt starkt här i Stockholm vid karolinska 
institutet, där alla lärarebefattningar äro duplicerade, och de saknas 
ej heller alldeles vid universiteten, där det också i vissa fall kom-
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Angående mer att finnas två likställda målsmän för samma ämne. Hvad nu 
V,'ordinarie Stockholm beträffar, kan jag icke finna, hvarför icke t. ex. den extra 
professors- ordinarie professuren i patologisk anatomi — likaväl som de af Kungl. 

befattningars Maj:t föreslagna — skulle kunna utgå eller rättare ombildas till en 
förändring lärareplats i annat ämne, då eu professur i patologisk anatomi, som 
H surer biträde har två laboratorer, kan lätt fylla sin uppgift. Se vi på

(Forts) bfriga ämnen, kirurgi, medicin, pediatrik, obstetrik med flera, finna 
vi att alla blifva enligt förslaget företrädda af två likställda pro
fessorer. Här i Stockholm kommer det alltså att finnas icke mindre 
än tio dubbla professurer; ty Kungl. Magt föreslår ju, att af 11 
befintliga extra ordinarie professurer skulle en indragas, medan de 
återstående 10 gjordes till ordinarie. Lägger man dessa till de 11 
ordinarie professurer, som redan finnas vid karolinska institutet, 
kommer dess medicinska fakultet att bestå utaf 21 ordinarie pro
fessorer. Detta antal är vida större än vid något annat europeiskt 
universitet, som jag känner till; det öfverstiger till exempel antalet 
ordinarie professurer vid medicinska fakulteten i Berlin. Jag undrar, 
om en sådan mängd är verkligen behöflig och nödvändig? Jag vet 
nog, att man svarar mig, att här inrättats kliniker, som äro öppna 
året om. Därpå svarar jag: men det är väl ändå en besynnerlig 
ordning, som leder till sällsamma följder, och som icke har stora 
resultat med sig utan bara kostar mycket penningar, att hålla sommar
kliniker, som erfarenheten visat endast begagnas af ett ringa fåtal 
lärjungar. Klart är ju, att lärjungarna tycka om att dessa kliniker 
stå till buds för dem, som af en eller annan anledning icke deltagit 
i de kurser, som jag vill kalla de normerade, men det synes mig 
icke vara något statsintresse, som kräfver ett dylikt förfaringssätt. 
Jag tror därför, att det kunde hafva varit skäl att göra begräns
ningen af dubbelplatserna litet effektivare än som skett.

Och hur kommer den nya organisationen att verka? Jo, den 
kommer att lida brist på dessa öfvergångsplatser, som i stor utsträck
ning visat sig oundgängliga och nödvändiga. De ha tillika verkat 
både uppmuntrande och sofrande med afseende på befordran till 
ordinarie professur, och jag vill i detta sammanhang fästa uppmärk
samheten på, att öfvergångsplatser i hvarje förvaltning anses vara 
viktiga. Hvad särskildt universiteten beträffar, har man gjort den 
iakttagelsen, att den stora och framgångsrika verksamhet, som de 
tyska universiteten under en lång följd af år utvecklat, har sin rot 
just i den organisation, under hvilken de arbeta. Men man har nu — 
liksom en gång vid gymnasiernas slopande — kastat ut barnet med 
badvattnet och genom den nya organisation, som detta förslag inne
bär, fullständigt frångått den sunda grundtanke, som framförde om
organisationen af år 1877. Jag tror icke, att detta är något så lyck
ligt grepp.

Den stora utsträckningen af professorsskapet vid högskolorna, 
kombinerad med en väsentlig löneförhöjning, kommer att kräfva så 
mycket penningar, att det synes mig under de närmast kommande 
tiderna vara ganska svaga utsikter för universiteten att få de verk
liga, redan nu förefintliga luckorna fyllda. Såväl vid karolinska in
stitutet som vid universiteten finns det åtskilliga luckor, hvilkas
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fyllande vore mycket viktigare för universiteten än bibehållandet af Angående 
de delvis öfverflödiga extra ordinarie professurer, som tillkommit.
Jag vill då fråga: är det någon utsikt för universiteten att hädanefter professors- 
få anslag till behöfliga nya platser? Jag tror, att för framtiden ut- befattningars 
sikterna i detta hänseende komma att bli ganska små, sedan nu förändring 
denna organisation genomförts, hvilken lägger beslag på så betydande 1 s^/es 
penningmedel. Vi se redan, att utskottet afstyrkt motionerna om en /por[3 \ 
professur i statistik. Härtill vill jag saga, att nog är väl en sådan 
professur för oss nutidsmänniskor viktigare än en professur i klassisk 
fornkunskap och historia. Nå, härpå vill jag icke vidare ingå, då 
det skulle föra för långt!

Förhållandena äro emellertid med nu befintliga luckor sadana, 
att det väl vore bättre att ombilda de lärarebefattningar, hvilka man 
kan undvara, till sådana befattningar, som man behöfver, som man icke 
kan undvara och som därför förr eller senare måste skapas. Men 
har man så mycket pengar, att man blott behöfver sträcka ut handen 
för att få dem, då är det en annan sak!

Jag tror sålunda icke, att denna nya organisation skall komma 
att bestå så synnerligen länge, förrän allvarsamma olägenheter däraf 
framträda och missnöje äfven från annan synpunkt yppas. Den 
mänskliga naturen är nu en gång sådan, att fordran på mera fasta 
öfvergångsplatser, de må nu kallas extra ordinarie professurer eller 
hvad man vill, kommer att efter en viss tid uppställas af de docent
stipendiater, som fördröjt sig vid universitetet, då utsikterna till be
fordran äro aflägsna.

Jag har sedan ett tjugutal af år tillbaka deltagit i arbetet för en 
rationell förändring af extra ordinarie professorsintitutet vid våra hög
skolor och jag har ingen anledning att icke fortfarande anse de syn
punkter, som jag därvid följt, vara riktiga. Den organisation, som här 
föreligger, skjuter enligt mitt förmenande öfver målet. Jag har ansett 
det vara min plikt att uttala mig. Jag har naturligtvis intet yrkande.

Efter härmed slutad öfverläggning biföll kammaren hvad utskot
tet i förevarande moment hemställt.

Lördagen den 16 Maj, f. m.

Mom. b)—e).

Hvad utskottet hemställt bifölls. 

Punkten J, B).

Hvad utskottet hemställt bifölls. 

Punkten I, C.)

Mom. a).

Utskottets hemställan bifölls.
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Angående 
vissa för

ändringar i 
staten för 
karolinska 
institutet

Mom. b).

Utskottet hade i nu föredragna moment hemställt, att Riksdagen 
i anledning af Kung!. Maj:ts förevarande proposition måtte medgifva 
och bestämma, att i staten för karolinska mediko-kirurgiska insti
tutet med därtill hörande särskilda föreskrifter måtte vidtagas, bland 
andra, följande förändringar: att för enhvar af såväl nuvarande som 
nu tillkommande professurer, med undantag af professurerna i psykia
tri och syfilidologi, aflöningen skulle utgöra 7,500 kronor, däraf 5,000 
kronor lön och 2,500 kronor tjänstgöringspenningar, jämte rätt till ett 
ålderslillägg å 600 kronor efter 5 års tjänstgöring; dock med iaktta
gande härvid, dels att, för professuren i nervsjukdomar ett belopp af 
4,415 kronor beräknades tillkomma densamma från vederbörande do
nation, och att fördenskull för denna professur, utan att därigenom 
någon förändring med afseende å pensionsrätt ägde rum, i staten 
upptoges ett belopp af 3,085 kronor, däraf såsom lön 585 kronor och 
såsom tjänstgöringspenningar 2,500 kronor, dels ock att för två af de 
hittillsvarande ordinarie professurerna i anatomi, i patologisk ana
tomi, i fysiologi och i kemi med hänsyn till värdet å dem tillkom
mande boställsrum, hvilket värde beräknades till 1,200 kronor, den 
egentliga lönen upptoges till allenast 3,800 kronor.

Herr Lindgren: Två af innehafvarne af de teoretiska professu
rerna i patologisk anatomi, anatomi, fysiologi och kemi ha rättighet 
att bebo de tvenne bostadslägenheter, som finnas vid karolinska in
stitutet, och hvilka intill närvarande stund ha beräknas vara värda 
600 kronor. Dessa 600 kronor ha sålunda dragits af på deras lön. 
Nu har Kungl. Maj:t föreslagit ett ortstillägg för professorerna här i 
Stockholm, och samtidigt har Kung], Maj.t sagt, att, om sådant be
viljas, det är billigt att något större afdrag göres för ifrågavarande 
bostadsförmån. Kungl. Maj:t bär då föreslagit, att ifrågavarande bo- 
ställsvåning skall uppskattas till 1,200 kronor. Ortstillägget skulle 
efter Kungl. Maj:ts förslag uppgå till 600 kronor, och således ha löne
beloppen i detta afseende blifvit oförändrade.

Emellertid har utskottet strukit ortstillägget, och resultatet däraf 
är, att de teoretiska professorer, som hafva boställsordning, skulle en
ligt utskottets förslag, när våningen beräknas till 1200 kronor, i egent
lig lön få endast 3,800 kronor. På detta sätt skulle de endast få 
900 kronors tillökning till den lön de hade förut, under det att alla 
öfriga ordinarie professorer få sin lön ökad med 1500 kronor.

Det synes mig därför billigt, i synnerhet om man betänker det 
förhållandet, att dessa professorer i teoretiska ämnen icke äro i 
samma ställning som de praktiska herrarne, som förtjäna tiotusen
tals kronor på sin verksamhet i praktiken, att, om man på något 
sätt kan tillgodose de förstnämnda, man också gör det. Det synes 
mig hårdt, att de vid en lönereglering skola fä mycket mindre än 
kollegerna, särskildt om jag tänker på, att för några år sedan de 
praktiska professorerna vid karolinska institutet just på ofvannämnda 
grund hade lägre lön än de teoretiska. Nu blir förhållandet det mot
satta. Jag hade därför helst velat yrka, att boställslägenheten icke
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»kulle uppskattas till högre belopp än förut, (1. v. g. till G00 kronor. Angående.
Men jag har blifvit gjord uppmärksam pä, att boställsvåningarua i .vl8a'.1 för-
Uppsala äro uppskattade till 900 kronor och jag kan således svårli- "staten för 
gen göra ett yrkande, som går därunder. Jag vill därför hc att få karolinska
yrka, att bostadsförmånens värde beräknas till 900 kronor i stället institutet.
för att sättas till 1200 kronor och att den egentliga lönen upptages (Forts.) 
till 4,100 kronor i stället för till 3,800 kronor.

Grefve Wachtmeister, Fredrik: Den bärande tanken vid pro
fessorernas lönereglering, som nu ligger framför oss här, har varit 
att uti lönehänseende jämställa professorerna med statskommissari- 
erna, således att gifva dem samma löner, som statskommissarierna fått 
vid fjolårets riksdag. Detta har Kungl. Maj:t gjort på så sätt, att 
Kungl. Maj:t har tagit bort det så kallade ortstil lägget för professo
rerna i Uppsala och Lund, men bibehållit det i Stockholm för profes
sorerna vid karolinska institutet. Nu bar statsutskottet strukit detta 
ortstillägg äfven vid Karolinska institutet och motiverat denna stryk
ning på så sätt, att det säger, att visserligen äro lefnadskostnaderna 
i Stockholm mycket dyrare, men dessa professorer vid Karolinska 
institutet kunna genom sin tjänst fä så pass stora biinkomster, att 
de därför icke behöfva detta ortstillägg. Jag tror, att det resone
mang, som utskottet här har begagnat, icke är riktigt af det skäl, 
att det finnes bland dessa professorer vid karolinska institutet en hel 
del,, som icke kunna få genom sin ämbetsbeställning sådana biin
komster, som utskottet här talat om.

Det är nog herrarne allmänt bekant, att bland karolinska insti
tutets professorer det finnes många af de praktiska professorerna, 
som ha mycket stora biinkomster, men herrarne bör också komma 
ihåg, att utom dessa praktiska professorer finnes det ganska många 
teoretiska professorer. Det finnes icke mindre än 9 stycken, 10 styc
ken skulle jag kunna säga, men jag vill icke medräkna professor 
Jolin, som i utskottets utlåtande är särskilt behandlad, men utom 
honom finnes det 9 stycken nämligen 1 i fysiologi, 1 i bälsovårds- 
lära, 1 i rätts- och statsmedicin, 1 i anatomi, 1 i kemi, 1 i farmako- 
dynamik och farmakognosi, 1 i histologi, samt två stycken i patolo
gisk anatomi. Dessutom finnes det 12 praktiska professorer. Det 
synes mig, att det är bra hardt för dessa teoretiska professorer, att 
de icke skola få detta ortstillägg, detsamma som statskommissarierna 
få, därför att deras kolleger i de praktiska professionerna genom sin 
ämbet^ställning och sitt anseende som medicinska vetenskapsmän 
kunna skaffa sig stora biinkomster. Det synes mig, som om det varit 
lyckligt, om statsutskottet hade tänkt som så, att visserligen behöfva 
icke dessa praktiska professorer till följd af sina stora biinkomster 
detta ortstillägg så väl, men de hafva naturligtvis dessa stora biin
komster, på grund af att de äro mycket framstående vetenskapsmän, 
och då kan staten gärna gifva dem 600 kronor. Det både varit 
bättre, att handla i öfverensstämmelse härmed, synes det mig, än att 
begå den orättvisa, som statsutskottet nu gjort genom att beröfva en 
och annan teoretisk professor, som icke har några biinkomster, detta 
ortstillägg.

Lördagen den 16 Maj, f. m.
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Angående Herr grefve och talman, jag hyser icke mycket hopp om frarn- 
yissa för- gång för mitt yrkande, då jag icke fått något medhåll i utskottet, 

Staten för1 men anser, att den sak, jag här har kämpat för, är en rättvis 
karolinska sak, och därför, herr talman, ber jag att få yrka bifall till Kungl. 
institutet. Maj:ts proposition i detta hänseende.
(Forts.)

Herr B i 11 in g: Två yrkanden hafva gjorts mot hvad utskottet 
här föreslagit, och jag skall be att få besvara dem båda och skall 
då begynna med grefve Wachtmeisters yrkande. Det gällde stats
utskottets förslag om, att ortstillägget för professorerna vid karolinska 
mediko-kirurgiska institutet i Stockholm skulle strykas. Frågan härom 
kan synas vara tämligen obetydlig, sådan som den framställdes af 
den siste talaren. Men statsutskottet har sett den uti ett större 
sammanhang och har uppställt för sig frågan om lämpligheten af 
ortstillägg i allmänhet, huruvida den ordning, som vid sista Riksda- 
gen infördes i afseende på statskontoret, borde följas vid kommande 
löneregleringar. Jag skall lämna därhän, huruvida den nya form 
för aflöning, som sista Riksdagen biföll i fråga om statskontoret, var 
lycklig eller icke lycklig. För min del är jag öfvertygad om, att det 
icke var en lycklig form.

Fördelen med ortstillägg är den, att man kan bereda en tjänste
man på samma gång förbättrade aflöningsförmåner utan att på samma 
gång höja hans blifvande pension. Men det har sina betänkligheter 
med sig, och jag anser, att betänkligheterna äro mycket stora mot 
att uppställa den formen för aflöning såsom en allmän princip vid 
löneregleringar och särskildt tillämpa den principen alltigenom ifråga 
om tjänstemännen i hufvudstaden. Ty gör man det, har det med 
sig mycket vidtgående konsekvenser. För mig står det ganska klart, 
att ortstillägg icke bör beviljas annat än under en af två förutsätt
ningar. Den första förutsättningen inträffar vid lönereglering för ett 
enstaka ämbetsverk, ett sådant som icke har sin motsvarighet på 
andra ställen än i hufvudstaden. På så sätt kan man försvara, att 
man införde ortstillägget i löneregleringen för statskontoret. Fn an
nan sak blir det, när fråga är om ett ämbetsverk, som har motsva
righet rundt omkring i landet, med möjlighet sålunda för dem, som 
icke vilja söka plats i Stockholm, att söka den på andra ställen.

Den andra förutsättningen, under hvilken jag för min del anser, 
att ortstillägg är en lämplig aflöningsform, är vid bestämmande af 
löner för tjänstemän på sådana orter, där man, såvidt icke den för
bättringen i lönen gifves, har svårt att få ämbetsverket besatt med 
fullt lämpliga krafter, på sådana ställen, dit man i allmänhet icke 
gärna söker sig, om man kan få motsvarande anställning på annan 
plats. Jag anser därför, att det har varit riktigt, då detta årets riksdag 
redan förut har åtminstone i någon mån brutit med ordningen att be
stämma ortstillägg. Åtminstone har Riksdagen genom föregående be
slut i år så mycket brutit med denna anordning, att den icke längre kan 
anföras såsom en ledande princip. Det skedde ifråga om löneregle
ringen för landsstaten. Kungl. Maj:t hade föreslagit ortstillägg för 
tjänstemännen vid länsstyrelserna i Göteborg och Malmö. Statsut
skottet hemställde om uteslutande af dessa ortstillägg, och Piiksdagen
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beslöt i öfverensstämmelse därmed. Däremot förordade statsutskottet, 
och Riksdagen biföll statsutskottets hemställan, att sådana ortstillägg 
skulle beviljas tjänstemän vid länsstyrelserna i det öfverstå Norrlands 
städer, därför att man kunde anse, att platserna däruppe vore min
dre eftersökta utaf kompetenta personer.

Nu ha vi kommit till en lönestat för professorerna vid universi
teten och karolinska institutet, och då har statsutskottet tillämpat denna 
af mig antydda uppfattning och därför strukit ortstillägget för lärarne 
vid karolinska institutet. Det synes mig, som om statsutskottet här
vidlag haft mycket goda skäl. Ser jag på detta särskilda fall, visar 
den tryckta boken öfver taxeringarne i Stockholm, huru professorerna 
vid karolinska institutet med så godt som utan undantag hafva högst 
betydliga biinkomster. Det gäller icke blott om professorerna i prak
tisk medicin, att de ha mycket stora extra inkomster, utan det gäl
ler också om så godt som alla professorerna i teoretisk medicin. Och 
det är också obestridligt, att dessa extra inkomster hafva de, just på 
grund dels däraf att de äro professorer vid karolinska institutet och 
dels däraf att deras tjänstgöring är förlagd till Stockholm. Att vara 
tjänsteman i Stockholm, det har, om man bortser från de löner, som 
beviljas, sina alldeles bestämda företräden. Man har utsikt och möj
ligheter, dels till extra inkomster, dels till erhållande och åtnjutande 
af mångfaldiga andra agremanger. Därför se herrarne, att nog söka 
sig både professorer och andra tjänstemän till Stockholm, men jag 
har aldrig sett, att någon tjänsteman i Stockholm sökt sig från Stock- 
solm till landsorten, åtminstone har det icke händt med någon pro
fessor vid karolinska institutet. Men däremot har det händt mycket 
ofta, att en professor vid universiteten sökt sig till karolinska insti
tutet, om han dit kunnat få komma.

Vidare hafva aflöningarne för professorerna vid universiteten och 
karolinska institutet hittills varit lika höga. Och det finnes enligt 
min uppfattning intet skäl att frångå denna gamla ordning, som hit
tills icke visat, att däraf följer någon svårighet att rekrytera lärar
kåren vid karolinska institutet. Men det är för universiteten af gan
ska stor vikt, att det icke är högre aflöning för professorerna vid 
karolinska institutet än för professorerna vid universiteten i Uppsala 
och Lund, på grund af den starka konkurrens med universiteten, 
som däraf skulle blifva följden. Det finnes intet skäl att locka lä
rarekrafterna från universiteten till karolinska institutet.

När jag nu slutar mitt svar till grefve Wachtmeister, vill jag 
till sist be att få peka på de konsekvenser, som det skulle medföra, 
om man skulle tillägga löntagarne på ecklesiastikstaterna högre aflö
ning, därför att de voro anställda i Stockholm. Den närmaste kon
sekvensen skulle blifva, att allmänna läroverkens lärare skulle komma 
och begära ortstillägg. Därför att de tjänstgöra i Stockholm, skulle 
de vilja hafva högre aflöning än lärarne i andra städer. Detta är den 
ena konsekvensen, och den är omedelbar. Den andra konsekvensen 
blir naturligtvis, att alla folkskollärare skulle begära särskild! orts
tillägg för Stockholm utöfver den högsta aflöning, som medgifves i 
landsorten.

På grund utaf hvad jag sålunda anfört, anhålller jag, att Första

Lördagen den 16 Maj, f. in. 11
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Angående Kammaren icke måtte bifalla grefve Wachtmeisters yrkande, utan 
visso, för- statsutskottets förslag.

^tatenför* Herr Lindgren har gjort anmärkning på en annan punkt, näm- 
karolinska i igen mot det, att uti den kungl. propositionen och uti statsutskottets 
institutet, betänkande afdrag et för fri bostad för lärare vid karolinska institu- 

(Forts.) tet är beräknadt till 1200 kronor, och han anser, att det icke är be- 
rättigadt, därför att en följd häraf skulle blifva, att dessa professo
rer, som hafva fri bostad, nämligen professorerna i teoretisk medicin, 
genom ett så stort afdrag skulle få mindre löneförbättring än till 
exempel professorerna i praktisk medicin, under det att det däremot 
borde vara ett motsatt förhållande. Jag kan icke neka till, att jag 
anser, att herr Lindgren har rätt uti detta sitt yrkande, och jag kan 
naturligtvis icke nu föra talan för statsutskottet, men för min del an
ser jag, att det är riktigt, att Riksdagen bifaller herr Lindgrens yr
kande. Och jag är ganska öfvertyggd, att om vi i statsutskottet kom
mit att tänka på den omständigheten, vi då skulle hafva minskat af- 
draget frän 1,200 kronor till 900 kronor, eller till samma afdrag, 
som göres för professorerna vid universitetet, som ha fri bostad.

Jag skall därför anhålla om bifall till utskottets förslag, dock 
med den förändring att afdraget för fri bostad för de professorer vid 
karolinska insitutet, som hafva sådan sänkes frän 1,200 kronor till 
900 kronor.

Herr statsrådet Hammarskjöld: När denna fråga behandlades 
inom regeringen, var jag verkligen ganska tveksam på hvad sätt jag 
skulle taga den. Det är ju ett faktum, som icke kan resoneras 
bort, att de professorer vid karolinska institutet, som äro praktise
rande läkare, hafva ofantligt stora inkomster och då kunde man ju 
tänka sig, att det icke vore lämpligt, att de hade särskildt ortstillägg, 
då de, just såsom den siste talaren nämnde, genom att de bo i Stock
holm hade tillfälle att förtjäna så mycket mer. Men däremot är det 
ju efter min åsikt påtagligt, att de professorer, som icke äro prak
tiserande läkare utan endast teoretici, icke kunna påräkna några 
extra inkomster på grund af sina befattningar, och därför, och då 
man ansåg sig icke kunna skilja mellan dessa båda kategorier af 
professorer, ansåg jag, att man borde föreslå, att professorerna, som 
i öfrigt skulle vara jämställda med statskommissarierna, skulle få 
ortstillägg. Man skulle äfven kunna säga, att ett sådant ortstillägg 
kan vara berättigadt äfven för en praktiserande läkare på den grund 
att nu frestas den professor, som är praktiserande läkare, mycket 
starkt att slå sig på den enskilda praktiken för att förtjäna pengar, 
och han frestas därtill så mycket mer, om hans inkomster af lönen 
äro svaga. Då kunde man ju resonera sä, att det icke är riktigt 
lämpligt att genom att fråntaga en person ett ortstillägg, som andra 
personer i hans ställning få, liksom tvinga honom till att icke så 
mycket sysselsätta sig direkt med sin vetenskapsgren, som han annars 
skulle vara i tillfälle att göra — man kan tänka sig det, äfven om 
man icke behöfver tillmäta det skälet alltför stor vikt. Då man nu 
i aflöningshänseende svårligen kan skilja mellan de professorer, som 
äro praktiserande läkare, och de professorer, som endast äro teoretici,
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ansåg jag, att man borde likställa dem alla i (råga om ortstillägg. Nu 
har bär statsutskottets ordförande framhållit, att de hafva nog i alla 
fall ganska mycket extra inkomster, men då måtte det vara af någon
ting annat än af sin läkareverksamhet, ty om man ser på sid. 54, där 
alla professorerna vid karolinska institutet finnas uppräknade, t. ex. 
professorn i hälsovårdslärn, professorn i rätts- och statsmedicin, pro
fessorn i anatomi och professorn i kemi, så kunna väl dessa åt mig 
nu nämnda professorer icke egentligen anses hafva några stora extra 
inkomster. Jag erkänner, att jag icke är så noga inne i förhållan
dena, men jag har litet svårt att tro det.

Vidare har statsutskottets ordförande hänfört sig till innehållet 
i de uppgifter, som finnas tillgängliga angående inkomstbeskattningen. 
Men det är väl icke osannolikt —■ jag tror mig tvärtom veta det 
tämligen säkert — att åtskilliga af professorerna vid karolinska insti
tutet hafva enskild förmögenhet, och icke böra de väl straffas för det 
de hafva enskild förmögenhet, så att platserna icke skulle blifva af- 
lönade på fullt tillfredsställande sätt.

Så talade han äfven om att elemeutarlärarna sökte sig mycket 
gärna till Stockholm, fastän lönen där vore densamma som annor
städes. Nej, det är just hvad förhållandet icke är. Statslönen är 
densamma, men Stockholms stad gifver ett ganska betydligt tillägg 
i form af hyresbidrag till alla lärare vid statens läroverk. Folkskol
lärarna hafva också ett ganska betydligt ortstillägg, så den jäm
förelsen duger icke.

Hvad i öfrigt angår det yrkande, som framställdes af professor 
Lindgren, så förenar jag mig naturligtvis med mycket nöje i det, 
därför att det går alldeles i den riktning, som Kungl Maj:t önskar. 
Jag önskar lifligt, att detta af statsutskottets ordförande upptagna 
yrkande måtte blifva kammarens beslut.

Jag hyser ju liksom grefve Wachtmeister icke mycken förhopp
ning, att kammaren skall gå ifrån hvad statsutskottet föreslagit i af
seende på ortstillägget för professorerna vid karolinska institutet, men 
nog auser jag, att åtminstone för dem som endast hafva teoretiska 
ämnen ortstillägget icke vore obilligt utan tvärtom fullt rättvist.

Herr Törnebladh: För att riktigt kunna bedöma denna fråga, 
torde det vara skäl att återföra den till dess ursprung. Ursprunget 
har varit det, som står att läsa på sid. 43 och 44, om herrarna vilja 
gå dit, att man har ansett, att professorer böra hafva samma aflöning 
som statskommissarie^ Det har jag för min del egentligen ingen
ting att invända emot, men då under den förutsättningen, att den 
likställighet, som förut har förefunnits mellan universitetens lärare 
och det karolinska institutets lärare, bibehålies. Denna likställighet 
har också af de särskild! tillkallade sakkunnige bibehållits genom 
ett — ja, resonemang, man kan ju säga, både mot och för. Men i 
alla fall, det går ut på denna likställighets bibehållande, och denna 
likställighet har ett ganska starkt berättigad! motiv, dels däri att 
den är gammal, och dels däri att platserna äro med hvarandra fullt 
jämförliga, och att kompetensen på det ena stället är lika med kom
petensen på det andra, och man önskar att så mycket som möjligt
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kunna förvärfva krafter åt dessa olika anstalter, så att icke den ena 
blir gynnad framför den andra. Nu har genom regeringens förslag 
denna likställighet blifvit rubbad. Då finnas två vägar att gå, den 
ena att återställa hvad de sakkunnige hafva föreslagit, och det genom 
ortstillägg äfven åt universitetens lärare. Bet har ju icke kunnat gå 
för sig nu, ty därom föreligger icke någon motion. Den andra ut
vägen är att minska aflöningen för det karolinska institutets profes
sorer, en utväg som man funnit vara så mycket mer berättigad i 
detta fall, som dessa professorer hafva just genom sin tjänst tillfälle 
till extra inkomster, och det gäller icke blott de som äro praktise
rande läkare, utan det gäller äfven största delen eller åtminstone de 
flesta af de andra. Och det förhåller sig alldeles icke så, att man gått 
efter inkomsttaxeringen — den ställer sig helt olika — utan man 
har gått efter bevillningen, och där kan man mycket väl se, att det 
är extra inkomster, som stått i sammanhang med tjänsten, ty i själfva 
verket ställer sig saken så, att de s. k. teoretiska professorsplatserna 
så nära beröra praktikens område, att just därigenom innehafvarna 
haft anledning och tillfälle att förtjäna extra, hvilket jag tror icke 
gjort deras undervisningsverksamhet något intrång utan tvärtom varit 
ganska förmånligt i många fall. Det har således varit anledningen, 
hvarför man icke ansett, att det ligger någon obillighet uti att genom
föra likställigheten på det sättet, att ortstilläggen bortfalla. Jag 
medgifver, att det kan förhålla sig något olika med laboratorerna, 
och beträffande dem skulle jag hafva velat hafva det annorlunda, 
men jag har icke velat skilja mig från flertalet häri.

Hvad beträffar det yrkande, som herr Lindgren gjort, så har 
jag för min del ingenting emot att bifalla det. Jag föreställer mig, 
att icke något hinder möter att framställa propositon på detsamma, 
då i alla fall lönen är mindre än den af Kungi. Maj:t föreslagna, 
fastän den utfaller på annat sätt. Huruvida statsutskottets öfriga 
ledamöter äro med därom, vet jag icke, men jag tror icke det är 
obillighet. Dock kan det ju anmärkas, att eu våning för 1,200 kronor 
i Stockholm är nog liksom hittad. Jag tror, att det är just ur syn
punkten af universitetens och karolinska institutets likställighet af 
vikt, att utskottets förslag bifalles, hvarför jag yrkar bifall därtill, 
dock är jag naturligtvis gärna med om herr Lindgrens yrkande.

Sedan öfverläggningen förklarats härmed slutad, yttrade herr 
vice talmannen, att i afseende på förevarande moment förekommit 
följande yrkanden: l:o) att hvad utskottet hemställt skulle bifallas; 
2:o) att utskottets hemställan skulle bifallas med den ändring, att 
slutmeningen från och med orden »hvilket värde beräknas» affattades 
sålunda: »till 900 kronor, den egentliga lönen upptages till allenast 
4,100 kronor;» och 3:o) af grefve Wachtmeister, Fredrik, att kam
maren skulle afstå utskottets hemställan, såvidt den skilde sig från 
Kungl. Maj-.ts i ämnet gjorda framställning, och bifalla denna fram
ställning oförändrad.

Härefter gjordes propositioner i enlighet med dessa yrkanden, 
och förklarades propositionen på bifall till herr Lindgrens yrkande 
vara med öfvervägande ja besvarad.

Lördagen den 16 Maj, f. in.
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Monn. c)—e).

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Punkterna II och III.

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Punkten IV. Angående
docent-

Vidare hade Kungl. Maj:t i förenämnda proposition föreslagit stipendierna. 
Riksdagen att, med upphäfvande af härutinnan nu gällande, af Kungl.
Maj:t och Riksdag fastställda föreskrifter, medgifva och bestämma:

»att vid universitetet i Uppsala skola, med inberäknande af nu 
befintliga docentstipendier, finnas 33 sådana stipendier, nämligen för 
teologiska fakulteten 4, för juridiska fakulteten 3, för medicinska 
fakulteten 3, för humanistiska sektionen af filosofiska fakulteten 9, 
för matematisk-naturvetenskapliga sektionen af samma fakultet 7, för 
filosofiska fakulteten i dess helhet gemensamt 2, äfvensom 5 ej vid 
viss fakultet eller sektion fästa stipendier;

att vid universitetet i Lund skola, med inberäknande af nu be
fintliga docentstipendier, finnas 28 sådana stipendier, nämligen för 
teologiska fakulteten 2, för juridiska fakulteten 3, för medicinska 
fakulteten 2, för humanistiska sektionen af filosofiska fakulteten 8, 
för matematisk-naturvetenskapliga sektionen af samma fakultet 6, för 
filosofiska fakulteten i dess helhet gemensamt 2, äfvensom 5 ej vid 
viss fakultet eller sektion fästa stipendier;

att vid karolinska institutet skola upprättas 3 nya docentsti
pendier;

att samtliga dessa stipendier skola utgå med 2,500 kronor för 
år hvartdera;

att hvartdera af dessa stipendier må, enligt närmare bestäm
melser af Kungl. Maj:t, af kanslern för rikets universitet tilldelas 
vederbörande docenter under en sammanlagd tid af 6 år för hvarje 
innehafvare; samt

att Kungl. Maj:t må, där särskilda förhållanden det påkalla, med
gifva, att stipendium får af samma innehafvare, utöfver nyssnämnda 
6 år, åtnjutas under ytterligare högst 3 år.»

I denna punkt hade utskottet hemställt, att Riksdagen måtte, 
med upphäfvande af härutinnan nu gällande, af Kungl. Maj:t och 
Riksdag fastställda föreskrifter, medgifva och bestämma:

att vid universitetet i Uppsala skola, med inberäknande af nu be
fintliga docentstipendier, finnas 33 sådana stipendier, nämligen för 
teologiska fakulteten 4, för juridiska fakulteten 3, för medicinska 
fakulteten 3, för humanistiska sektionen af filosofiska fakulteten 10, 
för matematisk-naturvetenskapliga sektionen af samma fakultet 7, för 
filosofiska fakulteten i dess helhet gemensamt 1, äfvensom 5 ej vid 
viss fakultet eller sektion fästa stipendier;

att vid universitetet i Lund skola, med inberäknande af nu be
fintliga docentstipendier, finnas 28 sådana stipendier, nämligen för
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teologiska fakulteten 2, för juridiska fakulteten 3, för medicinska 
fakulteten 2, för humanistiska sektionen af filosofiska fakulteten 8, 
för matematisk-naturvetenskapliga sektionen af samma fakultet 6, för 
filosofiska fakulteten i dess helhet gemensamt 2, äfvensom 5 ej vid 
viss fakultet eller sektion fästa stipendier;

att vid karolinska institutet skola upprättas 3 nya docentsti
pendier;

att de vid viss fakultet eller sektion fästa stipendierna skola utgå 
med 2,500 kronor för år hvardera och de ötriga stipendierna med 
hvardera 2,000 kronor för år;

att hvartdera af dessa stipendier må, enligt närmare bestäm
melser af Kungl. Maj:t, af kanslern för rikets universitet tilldelas 
vederbörande docenter under en sammanlagd tid af 6 år för hvarje 
innehafvare; samt

att Kungl. Maj:t må, där i särskilda undantagsfall förhållandena 
det påkalla, medgifva att tiden för stipendiernas åtnjutande af samma 
innehafvare, utöfver nyssnämnda 6 år, ytterligare utsträckes.»

Herr statsrådet Hammarskjöld: Jag önskar säga några ord 
angående docentstipendierna.

Utskottet har förklarat, att det anser, att jag icke gifvit några 
giltiga skäl, hvarför de rörliga docentstipendierna skulle vara lika 
höga som de fasta.

Jag får för min del säga, att jag kan icke finna, att utskottet 
har gifvit några skäl alls, hvarför de icke skullé vara lika höga. 
Det har framhållits af docenterna själfva i den skrifvelse som de 
hafva inkommit med, att intet som helst giltigt skäl kunde före
bringas för att de rörliga skulle utgå med lägre belopp än de fasta, 
och de åberopa också, att vid den utjämning, som skedde förlidet 
år, sattes alla lika, nämligen till 2,000 kronor. Jag vill för min del 
göra dessa ord alldeles till mina egna. Det fordras, såvidt jag vet, 
precis samma kompetens af en, som innehar rörligt som af den som 
har ett fast stipendium. Det fordras samma tjänstgöringsskyldighet 
för båda slagen. Hvarför i all rimlighets namn skall då den ena 
hafva 500 kronor mindre än den andra. Jag kan icke finna, att ut
skottet har anfört ringaste skäl för saken, och vågar därför hemställa, 
om icke kammaren skulle vilja gå med Kungl. Majrt. Jag har i alla 
fall försökt att vara så sparsam som möjligt, och jag har prutat, 
såsom herrarna sett, ganska betydligt på stipendierna i Uppsala. 
Lund däremot, som bär begärt synnerligen blygsamt, har fått ett till. 
Men det skulle vara mycket beklagligt, om det fortfarande skulle 
finnas två kategorier docenter, af hvilka den ena skulle hafva 500 
kronor mindre än den andra. De hafva samma lefnadsbehof, samma 
kompetensfordringar, samma skyldigheter, hvarför då icke också 
samma aflöning?

Herr Lindgren: Det torde ursäktas mig, att jag tager till orda, 
men jag vill gärna med min röst försöka understödja den mening, 
som af herr statsrådet uttalades.

Jag kan icke se anledningen, hvarför de rörliga docentstipen-

Lördagen den 16 Maj. f. m.
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dierna skola vara mindre än de fasta. Jag vill fästa uppmärksam
heten på, att, då genom den nya organisationen alla öfverg&ugs- 
platser äro strukna och komma att försvinna, det är så mycket nöd
vändigare för universiteten att förse sig med eu god docentkår, ty 
det är den, som skall ersätta hvad som brister i öfvergångsplatser.
Nu för tiden går det icke för sig som förr att få folk, som sköter
dessa platser för intet, och därför är det för universiteten en viktig 
fråga, att dessa platser blifva skäligt aflönade. Jag får vidare säga, 
att det var mycket vänligt af herr statsrådet att gifva Lund litet
mer än de begärt, till följd af blygsamheten i deras begäran, jäm
förd med anspråken från andra båll, och jag tillägger, att jag icke 
inser, hvarför det ena universitetet skall hafva liera aflönade docenter 
än det andra. Visserligen är det skillnad i lärjungantalet, men for
dringarna på undervisningens bedrifvande äro fullkomligt lika.

Med anledning af hvad herr statsrådet yttrade dristar jag yrka, 
att beloppet af de rörliga docentstipendierna mätte höjas till 2,500 
kronor.

Herr Billin g: Ja, det kan ju herr statsrådet hafva rätt i, att 
vi icke hafva anfört vidare skäl för vårt yrkande, men vi tyckte, att 
icke heller statsrådet anfört några vidare skäl för sitt förslag. Nu 
säger herr statsrådet, att intet giltigt skäl kan anföras för den af 
statsutskottet uttalade meningen, därför att innehafvarna af de fasta 
docentstipendierna och af de rörliga docentstipendierna hafva samma 
kompetens, samma skyldigheter o. s. v. Detta är alldeles riktigt. 
Men hvarför ha vi ändå tyckt, att dessa rörliga docentstipendier 
kunde sättas något lägre? Jo, af följande skäl. Det har alltid ända 
till år 1907 vid universiteten varit skillnad mellan fasta och rörliga 
docentstipendier. De fasta ha varit högre än de rörliga. De fasta 
ha sedan gammalt uppgått till 1,500 kronor och de rörliga till 1,200 
kronor. När de nu i fjol höjdes till 2,000 kronor, var det eu mycket 
afsevärd höjning, och jag är tacksam mot statsrådet för att han 
visserligen icke, såsom lian själf uttryckte sig, varit så sparsam som 
möjligt utan i stället så frikostig som möjligt. Det kan icke sägas 
om denna proposition, att den röjer någon särskild sparsamhet, utan 
den röjer i stället en stor välvilja mot universiteten. Och det må 
anföras såsom en dygd. Men finnes verkligen några skäl, för att 
det icke skall vara lika belopp för de fasta oeh för de rörliga docent
stipendierna? Jag tror, att det tinnes ett.

De fasta docentstipendierna äro lastade med olika antal vid de 
särskilda fakulteterna och sektionerna. De rörliga docentstipendierna 
äro tillgängliga för docenter inom alla fakulteter. Nu ligger det 
nära till hands, och det är väl alltid så, att hvarje fakultet både 
känner som en skyldighet och har stor lust att gynna sina docenter 
så mycket som möjligt. Har då t. ex. medicinska fakulteten 3 fasta 
docentstipendier, men 4 docenter, så försöker den naturligtvis att 
om möjiigt tillägna sig i Consistorium Majus ett af de rörliga och 
hålla fast vid detta fång så länge som möjligt. Det blir — och det 
klandrar jag icke — bland universitetets professorer en täflan och 
ett rif och slitande att få dessa rörliga docentstipendier, och de släppa 
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dem icke, om de äro på samma belopp som de fasta. Aro däremot 
de rörliga 2,000 kronor, och det finnes en docent, som man tycker 
om, så ger man honom gärna ett af de fasta stipendierna. Men om 
de rörliga äro 2,500 kronor, så släpper fakulteten aldrig det tag den 
fått, om det är möjligt att hålla fast det. Detta är mitt svar hvarför 
jag anser, att det har eu förmån med sig att hafva de rörligå docent
stipendierna något lägre än de fasta. Och fastän jag kunde hafva 
alldeles rent privata önskningar att få de rörliga docentstipendierna 
höjda, anser jag mig dock böra bestämdt fasthålla vid statsutskottets 
förslag, till hvilket jag yrkar bifall.

Herr statsrådet Hammarskjöld: Ja, nu fingo vi verkligen
höra ett skäl, men jag tror allt, att herrarna måste medgifva, att 
det var ett konstigt skäl, att det var bra nog hopkonstrueradt och 
svårligen kan hålla stånd inför en närmare granskning.

Herr Billiug nämnde äfven, att det ända till år 1907 hade varit 
skillnad mellan de fasta och de rörliga docentstipendiernas storlek. 
Ja, ända till 1908 har det varit skillnad i aflöningen för de ordinarie 
och de extra ordinarie professorerna, och nu har 1908 års Riksdag, 
såsom det synes, kommit till klar insikt om att det är något, som 
icke nu längre rättvisligen kan upprätthållas, utan därför rättade 
Riksdagen det missförhållandet. Vore det icke på tiden att på 
samma gång rätta det missförhållande, som ligger däri, att docenter 
af fullkomligt samma slag hafva olika höga stipendier'?

Huru det uppkommit från början, att de rörliga docentstipendierna 
äro lägre än de andra, tyckes icke någon kunna reda ut. Såsom 
det angifves i Kungl. Majas proposition, är det sannolikt, att dä 
Riksdagen ställde ett visst belopp till disposition för ändamålet, 
tyckte man det vara bättre att dela upp det i några mindre och 
några få större stipendier. Förhållandena hafva numera mycket 
ändrat sig mot hvad de voro på den tiden. Numera är den svårare 
denna kamp om brödet, och svårare särskildt för dem, som gå denna 
bana, att underhålla sig, medan de ligga kvar vid universiteten och 
vänta på befordran. Vore det icke skäl att, då vi nu rättat en 
oegentlighet, nämligen skillnaden mellan ordinarie och extra ordinarie 
professorer, på samma gång rätta olikheten rörande docenterna?

Herr Lindgren: Såvidt jag kunnat följa med herr ordförandens
i statsutskottet resonemang, har han tvärt emot sin afsikt bevisat, 
att de rörliga docentstipendierna böra utgå med samma belopp som 
de fästa. Han betonar, att om de rörliga docentstipendierna, som 
bortgifvas af konsistorium, råder en stark konkurrens mellan de sär
skilda fakulteterna. Efter min mening måste detta förhållande med
föra den verkan, att hvarje fakultet borde uppställa sina bästa docenter 
såsom aspiranter på rörliga stipendier. Det fordras sålunda relativt 
framstående förtjänster för att erhålla pluralitet i konsistorium, men 
hårdt vore då, om det bästa folket skulle få stipendier till lägre be
lopp än de svagare. Alltså menar jag, att slutsatsen af herr ord
förandens resonemang borde gå i denna riktning.

Lördagen den 16 Maj, f. m.
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Herr Billing: Jag vill blott svara herr statsrådet, att icke var Angående 
mitt resonemang uppkonstrueradt. Nog var det en ganska klar och docent- 
fotografisk afbildning af verkliga förhållanden, som halva gällt och 8tiPendierna- 
gälla ännu i dag. (Forts.)

Herr Lindgren vill påbörda mig en mycket stor brist på logik, 
och det kan han kanske hafva skäl att göra i allmänhet, men icke 
i detta fall. lian ville vederlägga mitt påstående med, att vid kampen 
om dessa rörliga docentstipendier det endast vore utsikt att, om man 
hade mycket starka krafter, eröfra dem. Ja, det är sant. Men så 
gjorde han en sväng: fakulteterna skulle hafva mycket starkt meri
terade docenter att sätta upp. Nej, det är icke det; men har man 
mycket starka krafter bland professorerna, som kunna utöfva mycken 
styrka i arbetet inom konsistorium, kan det lyckas, och det är därpå 
det hänger, icke på att man har starka docenter, utan starka pro
fessorer, som drifva fram sina docenter.

Herr Lindgren: Jag skall icke mycket förlänga diskussionen.
Jag har icke velat påbörda herr Billing någon brist på logik — 
långt därifrån, men jag har kommit till en annan slutsats med mitt 
sätt att resonera. Beträffande herr ordförandens i statsutskottet 
yttrande, att det icke vore fråga om starka docenter utan om pro
fessorer, som voro starka i intrigen i konsistorium, så vill jag icke 
förneka, att intrigen florerar; det är en känd sak sedan urminnes 
tider. Men jag ser liksom litet mera optimistiskt på saken i stort, 
ty ja£ tror, att det rätta och riktiga i längden går fram med segern 
trots intrigerna; någon gång kan det gå galet, det erkänner jag.

Efter det öfverläggningen ansetts härmed slutad, yttrade herr 
vice talmannen, att i afseende å förevarande moment yrkats, dels 
att hvad utskottet hemställt skulle bifallas, dels ock af herr Lind
gren, att utskottets hemställan skulle bifallas med den ändring, att 
beträffande docentstipendiernas belopp Kungl. Maj:ts förslag i ämnet 
måtte bifallas.

Sedermera gjordes propositioner jämlikt dessa yrkanden och 
förklarades propositionen på bifall till utskottets hemställan vara med 
öfvervägande ja besvarad.

Punkten V.

Utskottets hemställan bifölls.

Lördagen den 16 Maj, f. m.

Punkten VI >1).

I denna punkt hade utskottet hemställt, att 
ändring af härutinnan nu gällande föreskrifter, 
följande stat för universitetskanslersexpeditionen:

Angående
r>., , , stat för
Riksdagen, med universitets- 

måtte godkänna kanslers- 
expeditionen.

Till en kanslerssekreterare: lön... kronor 4,000: — 
tjänstgöringspenningar ............. » 2,000: — kronor 6,000: —

Transport kronor 6,000: —
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Angående Transport kronor
stat för Efter fem år kan lönen höjas med 500 kronor 

kansler»-* ocb e^ter ytterligare fem år med 500 kronor. 
expeditionen. Till arfvode för tjänstebiträde åt kanslerssekrete-

(Forts.) faren..................................  »
» arfvode åt vaktmästarbiträde............................... »
» anlitande af sakkunniga biträden......................... »
» hyra af arkiv- och expeditionslokal, till skrif

materialier, brandförsäkring och expenser, att 
för omförmälda ändamål ställas till förfogande 
af kanslerssekreteraren, med skyldighet för ho
nom att bestrida de härmed afsedda utgifterna »

6,000: —

1,250: — 
500: — 

1,900: —

1,400:-
Sumrna kronor 11,050: —

Herr statsrådet Hammarskjöld: Endast några få ord. Ut
skottet har här gjort en afprutning på hvad Kungl. Maj:t begärt, 
dels gällande tjänstebiträde för kanslerssekreteraren, hvilket jag anser 
vara en olycklig nedsättning, ty det är icke lätt att få amanuenser 
nuförtiden, och dels för ett vaktmästarebiträde. Jag förmodar, att 
kammaren icke vill göra ändring i hvad utskottet föreslagit, men 
på samma gång vill jag säga, att jag anser det omöjligt att få eu 
vaktmästare för det af utskottet föreslagna beloppet, och jag för
bereder kammaren på att Kungl. Maj:t framdeles måste återkomma 
och begära mera.

Öfverläggningen ansågs härmed slutad, hvarefter kammaren bi
föll hvad utskottet i föreliggande del af punkten VI hemställt.

Punkten VI B) och C) samt punkterna VII—IX. 

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Vid förnyad föredragning af bevillningsutskottets den 13 och 15 
innevarande maj bordlagda memorial n:o 28 angående viss ändring 
i förordningen angående bevillningsafgifter för särskilda förmåner 
och rättigheter, biföll kammaren hvad utskottet i detta memorial 
hemställt.

Författnings- Föredrogs ånyo bevillningsutskottets den 13 och 15 i denna 
förslag månad bordlagda betänkande n:o 29, i anledning af Kungl. Maj:ts 

angående proposition med förslag till förordning angående en särskild stämpel-
stämSdafgift^8ift vid köP och b7te af fondpapper. 
vid köp och

byte af I Kungl. Maj:ts proposition n:o 152, som hänvisats till bevill- 
fondpapper. ning8Utgkottet, hade Kungl. Maj:t föreslagit Riksdagen att antaga ett 

propositionen bifogadt förslag till förordning angående en särskild 
stämpelafgift vid köp och byte af fondpapper.
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Utskottet hade i nu föredragna betänkande pä, anförda skäl Författnings- 
kemställt förslag

1) att Riksdagen måtte, med förklarande att Kungl. Maj:ts före- ^särskild
varande proposition icke kunnat oförändrad bifallas, antaga vid be- stämpelafgift 
tänkandet fogadt förslag till förordning angående en särskild stämpel- vid köp och 
afgift vid köp och byte af fondpapper, samt byte af

2) att Riksdagen ville anhålla, att Kungl. Maj:t måtte låta ut->on“PaPPer- 
reda, om och i hvad mån omförmälda stämpelafgift jämväl borde or s'^ 
utgå vid köp och byte af lotter i kommanditbolag, rederibolag, gruf-
bolag och andra liknande sammanslutningar, samt för Riksdagen 
framlägga det förslag, hvartill eu sådan utredning kunde föranleda.

Vid föredragning af betänkandet begärdes ordet af

Eerr Cavalli, som yttrade: Jag hemställer, att förevarande 
betänkande måtte föredragas paragrafvis och där så erfordras moment- 
vis, att paragraferna icke måtte uppläsas, därest icke begäran därom 
framställes, att diskussionen må få omfatta förslaget i dess helhet 
vid första paragrafen, samt att utskottets hemställan måtte sist 
föredragas.

Härtill lämnade kammaren sitt bifall.
Utskottets förslag till förordning angående en särskild stämpel

afgift vid köp och lyte af fondpapper.

1 och 2 §§.
Godkändes.

3 §■

Denna paragraf lydde sålunda:
1. Åfräkningsnota, hvarom i 2 § förmäles, skall, där ej nedan 

annorlunda stadgas, vid köp förses med stämpel till följande belopp, 
nämligen:

a) vid köp af aktier och banklotter 20 Öre, då de öfverlåtna 
aktiernas eller banklotternas sammanlagda värde icke öfverstiger 
200 kronor, och därutöfver 20 öre för hvarje påbörjadt belopp af 
200 kronor,

b) vid köp af obligationer 10 öre, då de öfverlåtna obligationer
nas sammanlagda värde ej öfverstiger 200 kronor, och därutöfver 10 
öre för hvarje påbörjadt belopp af 200 kronor,

dock att, där den ene kontrahenten är fondhandlare och aftalet 
afslutas icke för dennes egen räkning utan i kommission, afräknings- 
notan skall förses

c) vid köp af aktier och banklotter med stämpel af 10 öre, då 
de öfverlåtna aktiernas eller banklotternas sammanlagda värde icke 
öfverstiger 200 kronor, och därutöfver 10 öre för hvarje påbörjadt 
belopp af 200 kronor, samt

d) vid köp af obligationer med stämpel af 5 öre, då de öfver-
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Författnings- låtna obligationernas sammanlagda värde ej öfverstiger 200 kronor, 
fÖrfande 0C^ härutöfver 5 öre för hvarje påbörjadt belopp af 200 kronor. 

m särskild Äfvenledes skall, där ej nedan annorlunda stadgas, afräknings- 
stämpelafgift nota vid byte förses med stämpel till följande belopp, nämligen 
vid köp och e) vid byte af aktier och banklotter 10 öre, då det värde, som 

hytt af enligt 4 § 4 mom. skall i afräkningsnotan upptagas, ej öfverstiger 
(Förlag 200 kronor, och därutöfver 10 öre för hvarje påbörjadt belopp af 200 
t ' kronor, samt

f) vid byte af obligationer 5 öre, då det värde, som enligt 4 § 
4 mom. skall i afräkningsnotan upptagas, ej öfverstiger 200 kronor, 
och därutöfver 5 öre för hvarje påbörjadt belopp af 200 kronor.

Med fondhandlare förstås i denna förordning solidariskt bank
bolag, bankaktiebolag och fondmäklare äfvensom annan, som drifver 
sådan rörelse med fondpapper, att han på grund däraf är pliktig 
föra handelsböcker.

2. Afslutas aftal om köp eller byte af fondpapper i utlandet, 
och är den ene kontrahenten bosatt i utlandet, utgöres stämpeln med 
hälften af det belopp, hvarmed afräkningsnotan enligt de i 1 mom. 
gifna bestämmelser eljest skolat förses, i hvarje fall dock minst 5 öre.

Såsom afslutadt i utlandet anses ock sådant aftal, som kommit 
till stånd medelst post, telefon eller telegraf mellan ort i Sverige och 
ort i utlandet.

3. Stämpelplikt äger icke rum i följande fall, nämligen:
a) då bägge kontrahenterna äro fondhandlare och aftalet å hvar

dera sidan afslutas icke för egen räkning utan i kommission;
b) då aktie eller banklott utan mellangift utbytes mot annan 

eller andra aktier eller banklotter i samma bolag och till enahanda 
eller lägre belopp;

c) då obligation utan mellangift utbytes mot annan eller andra 
obligationer af samma utgifvare samt med samma räntefot och till 
enahanda eller lägre belopp;

d) då vid öfverlåtelse af aktie eller obligation den ene kontra
henten är svenska staten eller svenska statsförvaltningen tillhörande 
allmänt verk eller styrelse, Eiksdagens verk eller Sveriges allmänna 
bypoteksbank, samt slutligen

e) i fråga om obligation vid sådan öfverlåtelse, då enligt förord
ningen angående stämpelafgiften obligationen skall före utlämnandet 
eller före öfverlåtelsen förses med särskild stämpel.

4 Värdet å de öfverlåtna fondpapperen skall vid köp anses 
motsvara köpeskillingen och må vid byte icke upptagas till lägre 
belopp än det vid tiden för bytesaftalet i allmänhet gällande.

Vid förevarande paragraf hade reservation afgifvits af herrar 
Åkerberg, Håkanson, G. Jansson i Krakerud och O. A. Ericsson i 
Ofvanmyra, som yrkat bifall till Ivungl. Maj:ts förslag beträffande 
skattesatserna och att följaktligen 3 § 1 mom. skulle lyda sålunda:

1. Afräkningsnota, hvarom i 2 § förmäles, skall, där ej nedan 
annorlunda stadgas, vid köp förses med stämpel till följande belopp, 
nämligen:

a) vid köp af aktier och banklotter 30 öre, då de öfverlåtna
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aktiernas eller hanklotternas sammanlagda värde icke öfverstiger Författning»
200 kronor, och därutöfver 30 öre för hvarje påbörjadt belopp af
200 kronor, . en särskild

b) vid köp af obligationer 20 öre, då de öfverlåtna obligatio- stämpelafgift
nernas sammanlagda värde ej öfverstiger 200 kronor, och därutöfver vid köp och 
20 öre för hvarje påbörjadt belopp af 200 kronor, fondmvver

dock att, där den ene kontrahenten är fondhandlare och aftalet ' 
afslutas icke för dennes egen räkning utan i kommission, afräknings- or s' 
notan skall förses

c) vid köp af aktier och banklotter med stämpel af 15 öre, då 
de öfverlåtna aktiernas eller banklotternas sammanlagda värde icke 
öfverstiger 200 kronor, och därutöfver 15 öre för hvarje påbörjadt 
belopp af 200 kronor, samt

d) vid köp af obligationer med stämpel af 10 öre, då de öfver
låtna obligationernas sammanlagda värde ej öfverstiger 200 kronor, 
och därutöfver 10 öre för hvarje påbörjadt belopp af 200 kronor.

Äfvenledes skall, där ej nedan annorlunda stadgas, afräknings- 
nota vid byte förses med stämpel till följande belopp, nämligen:

e) vid byte af aktier och banklotter 15 öre, då det värde, som 
enligt 4 § 4 mom. skall i afräkningsnotan upptagas, ej öfverstiger 
200 kronor, och därutöfver 15 öre för hvarje påbörjadt belopp af 
200 kronor, samt

f) vid byte af obligationer 10 öre, då det värde, som enligt 4 §
4 mom. skall i afräkningsnotan upptagas, ej öfverstiger 200 kronor, 
och därutöfver 10 öre för hvarje påbörjadt belopp af 200 kronor.

Med fondhandlare förstås i denna förordning solidariskt bank
bolag, bankaktiebolag och fondmäklare äfvensom annan, som drifver 
sådan rörelse med fondpapper, att han på grund däraf är pliktig föra 
handelsböcker.

Vidare hade reservation afgifvits af herr Branting, som ansett, 
att 3 § 3 mom. a) bort utgå ur förordningen.

1 mom.

Herr Åkerberg: Då jag tillhör reservanterna i fråga om 3 §, 
som handlar om denna stämpels storlek, skall jag bedja att med 
några ord få redogöra för skälen, hvarför jag reserverat mig.

Man kan hafva olika åsikter om skattens storlek. Det är, om jag 
så får säga, en smaksak, huru stor man bör sätta den till att börja 
med, innan man hunnit pröfva detta skatteobjekts lämplighet. Emeller
tid har utskottet, såsom herrarne torde finna, stannat vid att föreslå 
lägre skatt än hvad Kungl. Maj:t föreslagit. Kung], Maj:ts framställ
ning innehåller, att för aktier stämpelskatten skulle motsvara 1,50 
per 1,000 och för obligationer 1 krona. Utskottet har däremot ned
satt detta belopp, för aktier till en krona per 1,000 och för obliga
tioner till 50 öre. Dessa skattesatser motsvara — då jag gör en 
liten omskrifning, som är lättare att uppfatta — om en person köper 
aktier för ett belopp af 10,000 kronor, en stämpel af 15 kronor, hvar
med afräkningsnotan måste beläggas enligt Kungl. Maj:ts förslag — 
d. v. s. köpare och säljare skulle hvardera betala kronor 7,5o —
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Författnings-mm enligt utskottets förslag en stämpel af 10 kronor — d. v. s.
förslag köparen och säljaren hvardera, erlägga 5 kronor. Skillnaden är så- 

eTsärskUd ^un(*a ’c^e stor- Emellertid hafva Kung!. Maj:t och utskottet utgått 
stämpelafgift1*skilda synpunkter. Kungl. Maj:t nämner i sitt förslag på tal 
vid köp och om skattesatsens storlek följande: »För de legitima affärerna, som ju 

byte af { regel hafva till ändamål en stadigvarande kapitalplacering, lärer 
fondpapper. jc]-e en gfjt]an skattesats eller 15/ioo procent af papperens värde kunna 

(Forts.) anses verka hämmande.» Detta är Kungl. Maj:ts åsikt, men utskottet 
har i detta fall en annau. Utskottet säger nämligen: »En skatt af 
nu ifrågavarande natur måste själffallet i viss mån verka hämmande 
på allmänna rörelsen. Såsom i statsrådsprotokollet angifves, intaga 
med hvarje dag transaktioner af ifrågavarande slag ett allt betydelse
fullare rum i det ekonomiska lifvet, och», tillägger utskottet, »häraf 
följer ock, att en åtgärd, som verkar såsom hämsko på denna rörelse
gren, måste mer eller mindre otvifvelaktigt återverka på andra grenar 
af näringslifvet». Har man denna åsikt, är det ju klart, att man 
vill hafva skatten lägre, men jag tycker då också, att är utskottet alldeles 
fullt på det klara med, att det har rätt i denna uttalade åsikt, skulle 
utskottet alldeles bestämdt hafva afstyrkt, denna stämpelskatt, ty ut
skottet har icke haft den meningen, att skatten kunde träffa spekula
tionsaffärer, terminspekulationer eller s. k. aktiejobberi. Kungl. Maj:t 
synes däremot haft den afsikten att träffa nämnda affärer, ty Kungl. 
Maj:t säger härom: »Den föreslagna skattskyldigheten torde i viss 
mån lägga hämsko på de allmänt gängse spekulationsaffärerna, sär- 
skildt de, där den eue eller bägge kontrahenterna sakna egna medel 
och alltså spekulera enbart i kursvexlingar under viss kort tid.»

Nu tillgick det så på afdelningen i utskottet, att eu utskotts- 
medlem, som särskildt var hemma på detta område, redogjorde för 
Kungl. Maj:ts förslag, och framhölls det då, att man borde arbeta 
på att få utskottets förslag sådant, att det äfven skulle verka något 
hämmande på dessa spekulationsaffärer. Särskildt framhölls äfven, 
att den bestämmelse, som återfinnes i föreliggande § 3 mom. 3 a, att, 
»då bägge kontrahenterna äro fondhandlare och aftalet å hvardera 
sidan afslutas icke för egen räkning utan i kommission», stämpelbelägg
ning icke skulle behöfvas — denna bestämmelse skulle strykas, och då 
ansåg jag mig kunna vara med om att nedsätta den af Kungl. Maj:t 
föreslagna stämpelskatten till de af utskottet nu föreslagna belopp. 
När utskottet sedermera beslöt att icke stryka föreliggande bestäm
melse i § 3 p. 3 mom. a., kunde jag således icke biträda förslaget 
om sänkning af stämpelskatten i enlighet med utskottets förslag. Jag 
ansåg nämligen, att man, om berörda lagrum skulle kvarstå, genom 
det högre stämpelbeloppet i någon mån skulle kunna hejda dessa 
spekulationsaffärer.

Det är detta skäl jag har för min reservation, och skulle kam
maren nu antaga utskottets förslag och sänka stämpelskatten, kom
mer jag att senare i fråga om nyssberörda moment 3 a. få yrka bi
fall till herr Brantings reservation, nämligen att få bort stämpelfrihet 
för dessa affärer, som lbndhandlande göra sinsemellan. Jag anhåller 
emellertid om bifall till reservationen, som öfverensstämmer med 
Kungl. Maj:ts förslag i detta den 3 § 1 mom.



25 Nso 54.

Herr Cavalli: Jag kan börja med att alldeles såsom föregåendeForfattninga- 
talare erinra därom, att det är eu ny skatt, det bär är fråga om, förslag 
och att det ju så tämligen är eu smakfråga, hvilken skattesats man 
bör åsätta. Men den ärade talaren hyser nog samma uppfattning 8tämpdafgift 
som jag, att man bör i detta hänseende, då man börjar med en ny vid köp och 
skatt, på ett nytt område, vara försiktig, och jag förmodar, att talaren byte af 
kom till detta slut äfven med de siffror han föreslog. Gifvet är, att fondpapper.. 
objektiva skäl för den ena eller andra skattesatsen omöjligt kunna u,orts-) 
anföras, men man bär en jämförelsepunkt, som den förra ärade talaren 
underlät att framhålla, men hvilken framgår af bevillningsutskottets 
betänkande och i öfrigt torde vara kammarens ledamöter väl bekant.
Tanken till denna skatteform är hämtad från Tyskland, där den 
redan finnes sedan flera år, och där, mina herrar, är den icke högre 
iln 60 pf. per 1,000 mark, under det bevillningsutskottets förslag 
uppgår till 1 krona och Kung!. Maj:ts till kronor 1,5o för 1,000 kronor.
Det är således en väsentlig skillnad; enligt Kungl. Maj:ts förslag 
blefve stämpelskatten 21/2 gånger högre här i landet, där man skulle 
börja på nytt därmed, än i Tyskland, där den varat flera år. Det 
synes mig därför vara en enkel gärd åt försiktigheten att stanna vid 
det af utskottet föreslagna beloppet, och detta så mycket mer som 
den siste ärade talarens mening därom, att man genom den högre 
skattesatsen komme att, såsom han uttryckte sig, mer träffa spekula
tionsaffärer än om den vore lägre, af honom lämnats alldeles obe
visad, och den är nog rätt svår att bevisa. Skatten kommer att 
drabba såväl alla legitima affärer som spekulationsaffärer. Det säges 
nu, att spekulationsaffärer alltför ofta göras, men säkert är, att det 
stora flertalet af dem, som beröras af denna skatt, göra legitima 
affärer, och att ett vidtagande af skatteåtgärder eller andra, åtgärder, 
som försvåra en ärlig, öppen börsrörelse, är till mycket stor skada 
för landets näringslif, det lärer ingen, som har kännedom om affärer, 
kunna förneka. Det går förty icke an att grunda sin bevisföring på 
den omständigheten, att man vill åt dessa spekulationsaffärer, ty 
äfven om afsikten är sådan, träffar man äfven de legitima. Det är 
därför bivillningsutskottet trott sig böra stanna vid eu något lägre 
siffra, och det skulle, förmodar jag, vara klokt, om man äfven stan
nade därvid. Jag vill nu icke förneka, att måhända eu högre skatt, 
framdeles kan utgöras. Den tid kommer, då staten behöfver högre 
skatter, varen därom öfvertygade, mina herrar, och måhända blir det 
då erforderligt att höja ifrågavarande skatt, men statens behof kunna 
för innevarande budgetstermin fyllas utan att den högre siffran be
höfver användas. Af dessa skäl yrkar jag bifall till utskottets hem
ställan i mom. a af 3 §.

Herr statsrådet Swartz: Det har blifvit sagdt förut, att vid in
förande af en ny skatt, som det ju här är fråga om, är själfva skatte
satsens belopp i mångt och mycket en smaksak. Det kan jag ju 
gifva den talare, som framhöll denna synpunkt, rätt uti, men jag 
vill emellertid framhålla anledningen, hvarför Kungl. Maja föreslagit 
de skattesatser, som i den kungl. propositionen föreligga. Den är 
för enhvar, som noggrant har genomläst den kung!, propositionen,

l.ördngen (ten IG Maj, f. m.
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Författnings- ingen Dyhet, men det kan omöjligen förutsättas i dessa bråda tider, 
förslag' att alla så hafva gjort. Jag vill därför säga, att resonemanget 

angående därvidlag varit, att detta är en skatt på kapitalet. Det är det kapital, 
stämpelafgiftsom ifrågavarande transaktion visar sig, som skall beskattas; 
vid köp och icke något annat. Med denna utgångspunkt måste naturligtvis för 

byte ar Kungl. Maj:t allt tal om skatt på själfva transaktionen förfalla, och 
fondpapper. ; sammanhang därmed har också KuDgl. Maj:ts förslag upptagit dessa 

(Forts.) bestämmelser om, att när öfverflyttandet af dessa värdepapper från 
en hand till en annan sker i kommission, d. v. s. då det icke sker för 
dessa mellanhänders egen räkning, skall ingen skatt därvidlag uttagas, 
ty det är klart, att om kapitalet flyttas direkt från den, som säljer värde
papper, öfver till den, som betalar dem, eller om det går genom två, tre 
eller flera mellanhänder, är det icke mer än en kapitalplacering, som 
ifrågakommer, och det är därför hela denna sak icke bör drabbas med mer 
än en stämpel. Om man däremot går ut ifrån, att hvarje transaktion såsom 
sådan skall beskattas, kommer man in på något helt annat och något, 
som förefaller mig innebära en principiellt oriktig syn på tingen, och 
hvarigenom dörren skulle öppnas för oanade konsekvenser. I an
slutning till denna min åsikt ber jag att redan nu fä säga ifrån, att den 
af herr Branting föreslagna och af herr Åkerberg eventuellt förordade 
ändringen i 3 § 3 p. mom. a. icke kan af regeringen biträdas, 
såsom stridande mot grundprincipen för hela det bär framlagda för
slaget. Hvad så beträffar stämpelns belopp, har man, utgående från 
och fasthållande vid detta, att det är kapitalplaceringen, som skall 
träffas, att se till, hvad för närvarande finnes i stämpelförordningen 
af beskaffenhet att kunna tjäna till ledning för den skattesats, som 
borde föreslås. Då har man, efter mitt sätt att se, funnit en mycket 
god ledning i nu gällande depositionsstämpel. Denna stämpel utgår 
som herrarne veta med 1/a per mille. Vid deposition kommer emeller
tid det kapital, som drabbats af stämpeln, ensidigt till synes, det är 
endast den, som deponerar kapitalet hos banken, som visar detta sitt 
kapital, det är det, som skall beskattas. Vid köp af obligationer 
kommer däremot kapitalet från båda hållen till synes; den som köper 
obligationerna visar, att de penningar, som han betalt för dem, äro 
hans kapital, som han öfverlämnar till den andre, under det att denne 
öfverlämnar sitt kapital, obligationerna, till den förre, och detta är 
således en dubbelsidig förekomst af kapitalet. Med anledning däraf 
har man ansett, att stämpelskatten vid köp och betalning af obliga
tioner bör utgå efter samma grund som depositionsstämpel men med 
dubbla beloppet, och då kommer man till det här föreslagna 1 per 
mille. I afseende på aktier har det alltid förekommit sä, att den 
stämpelskatt, som drabbar dessa, ansetts böra sättas högre än den, 
som drabbar obligationer, och man har ansett, att detta skulle också 
i någon mån här vara fallet och därför föreslagit 11/s per mille för 
aktier emot 1 per mille för obligationer. Denna sista synpunkt bar 
ju också utskottet godkänt, då utskottet föreslagit olika stämpelsatser 
för aktier och obligationer. Nu säger emellertid utskottet, att de 
stämpelsatser, som Kungl. Maj:t föreslagit, drabba spekulationen för 
hardt. Ja, det beror nog, tror jag, mycket på hvad man menar med 
spekulation. Tänker man först och främst på den verkliga, reella

Lördagen den 16 Maj, f. m.
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kapitalplaceringen, dill- man för eu viss summa penningar, som man Författning»- 
tätt lediga, önskar ett belopp aktier eller obligationer för att sedan förslag 
behålla dem, torde ingen människa kunna säga, att en afgift af 1 V2 särskild 
per mille är någonting, som i ringaste mån lägger binder i vägen stämpelafgift 
eller försvårar eu sådan placering. Däremot kan jag ju erkänna, att vid köp och 
för dem, som köpa aktier och obligationer egentligen i syfte att byte af . 
snart åter försälja dem för att förtjäna skillnaden emellan köpe- och fondpapper. 
försäljningskursen och synnerligast för den som köper på termin och (Forts.) 
sålunda icke alls erlägger någonting utan hvars hela sträfvan alltså 
går ut på att få vinst af kursskillnaden, han måste naturligtvis räkna 
på att stämpelafgiften drabbar just kursskillnaden, som naturligtvis 
i intet fall kan vara lika hög som det kapital värdepapperet repre
senterar. Det är klart och tydligt, att stämpeln kommer att gå till 
mångdubbelt högre andel af det verkliga kapitalet, som vid sådana 
transaktioner kommer till synes, än hvad vid förstnämda sätt för 
kapitalplacering kan vara fallet. Därvidlag tror jag gärna, att vissa 
svårigheter kunna komma att uppstå och drabba äfven sådana affärer, 
om hvilka man ingalunda kan säga, att de äro på något sätt skad
liga, och när så blir fallet, kan det ju utöfva en verkan, som man helst 
skulle sett uteblifva, men i främsta rummet tror jag, att det skulle 
komma att drabba de affärer, som man helst skulle vilja vara af 
med, och om det inträffade någon minskning i dessa, vore väl detta 
ej förenadt med så stor skada, kanske snarare tvärtom.

Nu säger utskottet, att ett skäl för den af utskottet föreslagna 
nedsättningen af stämpelafgiften är, att stämpeln drabbar själfva 
affären för tungt, och ett annat, att den högre stämpeln skulle fram
kalla flera försök att undandraga sig skattskyldigheten än en lägre.
Ja, det håller jag gärna med om att ju högre en stämpel är, desto 
större är frestelsen att söka kringgå den, det är ju naturligt, men 
svårigheten är alltid härvidlag att säga när den är för hög och när 
frestelsen att kringgå den blir så stor, att det kan sägas, att man 
hellre bör motarbeta den än taga den inkomst, som man anser sig 
böra kunna påräkna af den högre stämpeln. Detta är naturligtvis 
uteslutande en ren smaksak, och jag förstår mycket väl deras åskåd
ning, som tycka, att man skall göra frestelsen så liten som möjligt.
Men om jag icke i allo nu kunnat dela denna uppfattning, beror det 
naturligtvis därpå, att när en finansminister föreslår en ny skatte
lag, är han ju icke precis så angelägen om att föreslå en sådan, 
som icke egentligen inbringar någonting, och jag befarar, att det 
kommer att blifva bra litet i statskassan, om man här sätter en allt
för låg stämpelsats. Utskottet har försiktigtvis icke velat gifva sig 
in på bedömandet af huru pass mycket deras föreslagna stämpelsats 
skulle inverka till sänkning af den utaf mig beräknade inkomsten, 
och jag tror nog, att detta var försiktigast från deras sida; ty nog 
lär det däraf komma att följa en tämligen stor sänkning, och mig 
har det synts, att, när man föreslår en ny skatt af denna art, borde 
man åtminstone kunna få en half miljon på den stämpel jag har 
tillåtit mig beräkna, och det tror jag icke man får med de stämpel
satser, som utskottet föreslagit.

Lördagen den 16 Maj, f. in.
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Författnings- Utskottet jämför äfven förhållandena här med förhållandena i
förslag Tyskland. Ja, det kan man ju göra och jag skulle verkligen såsom 

eTsärskild ute^lltan(ie finansminister vara mycket nöjd, om jag finge sträcka ut 
stämpelafgifttien ^är jämförelsen äfven utöfver andra likartade områden på hit- 
vid köp och hörande förhållanden. Det är nämligen så, att i Tyskland är emissions- 

byte af stämpeln på aktier 2 procent, här i landet är den V3 procent samt 
fondpapper. ^ procent för nyteckning uti aktiebolag. Nu tror jag visst, att ur 

(Forts.) finansiell synpunkt sedt skulle man val kunna taga de tyska stäm
pelsatserna för öfverlåtelser, om man finge taga de-tyska satserna 
på emissionsstämplar. Då tror jag nog också, att resultatet blefve 
tämligen tillfredsställande ur statskassans synpunkt. Men skall man 
bibehålla de svenska emissionsstämplarna och taga de tyska öfver- 
låtelsestämplarna, blefve vi helt visst ställda i sämre förhållande, än 
hvad jag för min del ansett vara rätt lämpligt.

Jag har såsom sagdt velat framhålla de skäl, som varit de 
ledande för Kungl. Maj:t vid afgifvandet af dess förslag, men på 
samma gång vill jag ännu en gäng betona, att jag mycket väl kan 
förstå de betänkligheter, som, när det är fråga om en ny skatt, från 
ena och andra hållet och ur olika synpunkter kunna möta just i af
seende å bestämmandet af skattesatsens belopp. Jag kommer så
lunda att med skäligt jämnmod finna mig i, om Riksdagen skulle 
besluta i öfverensstämmelse med bevillningsutskottets förslag angå
ende stämpelsatsens belopp, men så långt kan jag icke gå, att jag 
erkänner, att någon skada skulle åstadkommits genom ett accepte
rande af de af Kungl. Maj:t föreslagna stämpelsatserna.

Herr Wallenberg: Den förste talaren yttrade, att man kan vara 
af olika åsikt om skattens storlek. Ja, däruti har han rätt, och man 
kan också vara utaf olika åsikt om skattens lämplighet. Jag vill 
därmed icke säga, att jag för min del vill motsätta mig denna nya 
skatt, men då jag lofvat finansministern att morra, vill jag ej utsätta 
honom för någon missräkning.

Jag vill då först repetera hvad jag eu gång förut yttrat, att jag 
opponerar mig mot den föga planmässighet, som gör sig gällande i 
beskattningsfrågor här i landet, och den ovisshet, hvaruti man skall 
sväfva om huruvida man får en skatt i morgon eller huruvida man 
går fri därifrån. Särskildt är vårt näringslif utsatt för en dylik 
ovisshet, och när jag nu ser, att ingångsspråket till detta skatteförslag, 
som återfinnes i Riksdagens skrifvelse 1906, lyder så: »Vårt lands
numera rikt utvecklade näringslif torde ock till fullo motivera ett 
utsträckt anlitande af stämpelskatten», så fä herrarne ursäkta mig, 
att jag icke kan biträda denna åsikt. Vårt näringslif är ännu icke 
så utveckladt, att det bör få utgöra snart sagdt uteslutande objekt 
för skatters påläggande, hvartill kommer, som kammaren mycket 
väl vet, att detta näringslif dagligen och stundligen är utsatt för 
lagförslag i den riktning, att det skall utgöra ett undantag från hvad 
som är tillåtet på andra områden, industrien skall utgöra eller intaga 
en undantagsställning i förhållande till öfriga näringar. Det går som 
en röd träd genom hela vår skattelagstiftning att öfver allt, hvad 
som till jordbruket hör, skall det hållas en skyddande hand, och det
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sågo vi jn häromdagen i den fråga, som då var före, men industrien 
däremot, den skall skattläggas så där minst en gång om året.

Men, jag ämnar, som sagdt, ej motsätta mig denna skatt, om 
jag än, å andra sidan, icke kan underlåta att påpeka, att det efter 
min mening varit bättre och äfven klokare om denna skatt till en 
början satts ännu lägre än hvad utskottet föreslagit. Jag håller före, 
att l/i per mille, utgående med Y4 per mille från hvardera kontra
henten, hade varit en lagom början på denna skatt. Då skulle man 
äfven kunnat taga bort de undantag, som nu gälla för mellanhänder, 
och man kunde dä äfven sluppit ifrån den för mig odiösa kontrollen; 
detta skulle också enligt min och deras åsikt, som på detta område 
äro ändå mer förfarna än jag, kommit att inbringa fullt ut den summa, 
som Kungl. Magt beräknat.

När jag först läste denna proposition och såg, att vid betänkandet 
fanns eu reservation, trodde jag, att reservanterna hade påtagit sig 
den uppgift, som man ibland vid drefjakter lämnar åt den så kallade 
fästa ^ armén, att nämligen, genom att föra väsen, komma villebrådet 
att gå i den riktning, där jägaren är. Jag kunde nämligen ej tänka 
mig, att det var dessa herrars mening att, därför att det finnes folk 
här i landet, som gå till öfverdrift, en hel näring därför skall be
skattas; det motivet hade Kungl. Maj:t lyckligtvis strukit och Kungl. 
Majrt ser saken uteslutande ur skattesynpunkt. Jag vill också nämna 
såsom min och mina liktänkandes åsikt och i likhet med hvad som 
yttrades år 1906 (jag tror det var bevillningsutskottet, som hade det 
yttrandet), att för att en sådan här skatt skall kunna genomföras, 
påkallas med nödvändighet en del ändringar äfven i gällande civil- 
iagstiftning. Det hade varit mycket lyckligt, om en sådan förändring 
föregått denna skatt, så att vi fått våra börsförhållanden genom lag 
ordnade. Bär göres, som herrarne veta, så kallade terminsaffärer, 
om kvilka i lag icke finues någonting skrifvet, och det hade varit 
mycket lyckligt, om en förordning tillkommit, som stipulerat, att endast 
sådana terminsaffärer voro giltiga, som afslutats genom edsvurne 
mäklare; därigenom skulle mycket ofog hafva stäfjats, och äfven
ledes skulle, om en sådan lag tillkommit, de föreslagna undan
tagsbestämmelserna angående kontrollen blifvit onödiga.

Jag vill som sagdt icke opponera mig mot skatten, men jag 
hemställer, att Kammaren åtminstone nöjer sig med hvad bevillnings
utskottet bär föreslagit, fullt förvissad som jag är, att, om vårt närings- 
lif skulle blifva så utveckladt, att det tål en hårdare åtdragning af 
skatteskrufven, finansministern skall låta sig angeläget vara att då 
framlägga förslag till en sådan skatteökning.

Herr Håkanson: Flera föregående talare hafva uppehållit
sig vid att, när man går in på ett nytt slag utaf beskattning, 
bör man gå försiktigt till väga och att hvilka skattesatser som 
bär komme att föreslås vore egentligen en smaksak. Herr finans
ministern har redan redogjort för anledningen till att han föreslagit 
de stärapelsatser, som föreligga i det kung!, förslaget, så att därom 
behöfver jag ju icke yttra mig. Men jag vill gentemot utskottets 
ärade ordförande säga, att jag anser finansministern hafva iakttagit

Författnrngs- 
förslag 

angående 
en särskild 

stämpelafgift 
vid köp och 

byte, af 
fondpapper. 

(Forts.)
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Författnings- stor försiktighet vid framläggandet af detta förslag, och man kan 
förslag icke saga att där egentligen är för mycket begärdt. Om en person 

^särskild gör en affär i fondpapper — jag vill nu likasom min kamrat på skara- 
stämpelafgift borgsbänken åberopa ett exempel — om ban gör, säger jag, en affär 
vid köp och på 100,000 kronor uti aktier, icke lär väl ban då vid affärens af- 

byte af slutande reflektera öfver och göra det till villkor för, om affären skall 
k°mnia till stånd eller icke, huruvida stämpeln skall blifva 150 eller 

( or s.) iqq kronor; den saken spelar härvid ingen som helst roll.
Sedan talade utskottets ärade ordförande om, att man både jäm

förelsepunkter, och han påpekade hvad utskottet i sin motivering- 
erinrat, att i Tyskland var denna stämpelsats betydligt lägre, men 
lika litet som utskottet redogjorde ban för, huruvida förhållandena i 
andra afseenden äro desamma i Tyskland och i vårt land. Jag för
nekar alldeles bestämdt, att, äfven om man, såsom nu lär hafva skett, 
tagit Tyskland till mönster i afseende å själfva principerna för eu 
ny skattetyp, det därför skulle vara gifvet, att vi bos oss borde hafva 
alldeles samma skattesatser, som äro fastställda där.

Sedan yttrade den ärade ordföranden, att skatten drabbar alla 
lika och att det stora flertalet sådana bär affärer vore legitima affärer. 
Jag tillåter mig dock betvifla, att ban kan bevisa den saken. Kungl. 
Maj:t har vid inkomstberäkningen af den nya skatten ansett, att man 
för 1900 skulle kunna beräkna eu omsättning af cirka 970 miljoner 
uti bankaktier och industriaktier och inom utskottet har denna om
sättning augifvits vara mycket större. Jag undrar, om någon kan 
hafva den föreställningen, att bär göras sä stora legitima affärer i 
dylika papper. Vi veta litet hvar, att det är egentligen ett fåtal 
företags aktier, som äro föremål för täta ombyten af äganderätten — 
det stora flertalet är no g hvad man kallar i taka bänder, och där 
ske inga sådana täta förflyttningar, och äfven de bolag, bvilkas 
aktier oftare omsättas, om dem kan man helt visst säga, att det är endast 
en liten del af dessa bolags aktier, hvilka på det sättet gå i den 
dagliga handeln.

Den siste ärade talaren berörde ett par förhållanden, som ut
skottet också berört i sin motivering. Han sjöng på den strängen, 
att det vore så betänkligt för näringslifvet, om denna skattesats sattes 
som Kungl. Maj:t föreslagit. Han nämnde egentligen icke, hvilken 
sorts näringslif han tänkte sig så skadligt berörd af den föreslagna 
skattesatsen. Jag anser, att det ligger närmast till hands att tänka 
på det näringslif, som bär i främsta rummet beröres, nämligen dessa 
företag, bvilkas aktier sä ofta förekomma på fondbörsmarknaden. 
Icke kan jag förstå, att dessa företags bärighet eller soliditet där
igenom ökas. Snarare kan man säga, att ofta motsatsen äger rum. 
Det händer icke så sällan, att en klick spekulanter förvärfvar majoritet 
i ett bolag, kvilket de alldeles sakna förutsättningar att leda. Den 
ledning, som förut bar varit i spetsen för företaget, ser snart den 
riktning, i hvilken den nya majoriteten önskar, att företaget skall 
ledas, och den inser också snart, att detta blir till skada för före
taget, och drager sig därför tillbaka, och företaget får en inkom
petent ledning. Sådant kan ju icke vara till gagn för näringslifvet. 
Men man bar också sett andra prof på, hvilket inflytande dessa
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transaktioner kunna hafva på näringslifvet. Här har i vårt land Författnings- 
det beklagliga inträffat, att unga chefer för dittills solida affärer förslag 
hafva så gifvit sig in pa spekulationens väg, att de försummat det särskild 
egentliga företaget, som de varit satta att leda, och till skada för stämpelafgift 
sig själfva och sina meddelägare drägt dessa till undergång där- vid köp och 
igenom, att de användt det kapital, som varit afsedt för affärens °f
drift i spekulationssyfte. _ o fondpapper.

Den siste ärade talaren kom sedan in på någonting annat, som ^ or s''
också omnämnts af utskottet. Utskottet har sagt, att, om skatten 
sattes så lågt, som af utskottet föreslagits, frestelserna till öfver- 
trädelser af denna förordning icke skulle vara så stora, och att det 
därför skulle blifva färre förseelser mot förordningen, och att skatten 
måhända på det sättet skulle komma att inbringa lika mycket, som 
om Kungl. Maj:ts förslag antoges. Ja, det låter mycket plausibel 
det där, men om Riksdagen godkänner de koutrollföreskrifter, som 
Kungl. Maj:t föreslagit och emot hvilka utskottets majoritet icke haft 
något att andraga, tror jag, att de kunna blifva lika verksamma, om 
det ena förslaget eller det andra antages.

Nu sade den ärade talaren på stockholmsbänken, att, om man 
satte ner skattesatsen så lågt, som han tänkt sig, man rent af skulle 
slippa kontroll. D. v. s. dä skulle folk blifva så hederliga, att de 
kontrollerade sig själfva helt och hållet. Det kan ju icke nekas, att 
detta vore synnerligen önskvärdt därför, att det naturligtvis är en 
massa affärer, som det blir ytterst svårt att utöfva kontroll öfver.
Men då jag, herr talman, icke kan fatta annat, än att Kungl. Maj:t 
kommit fram med ett måttligt förslag och kontrollföreskrifterna, om 
sä behöfves, kunna ändras, ber jag att få yrka bifall till detta i 3 §
1 mom., d. v. s. till den af herr Åkerberg och mig med flere afgifna 
reservation.

Grefve Hamilton, Raoul: Jag har blifvit uppkallad af talaren 
på stockholmsbänken, då han vågade påstå, att statsmakterna hållit 
sin skyddande hand öfver landtbruket, såvidt jag fattade honom rätt, 
till förfång för industrien, mot hvilken man varit alltför sträng. Om 
den ärade talaren studerade skatteförhållandena riktigt, skulle han 
finna, att landtbruket bär vida större skatter än industrien. Ja, hade 
industrien så störa skatter, skulle dess män säkerligen föra ett helt 
annat språk än de nu göra. Landtbruket bär högre skatter, därför 
att det åtminstone för några tiotal år sedan var nära nog det enda 
eller åtminstone det största beskattningsföremålet inom landet. Nu 
har bredvid landtbruket glädjande nog industrien uppblomstrat. Och 
det är tydligt, att, när man söker efter nya skattekällor, man före
trädesvis vänder sig dit, där lämpliga skatteföremål finnas och där 
bärkraften är störst.

Jag vill påstå, att den skatt, som här är ifrågasatt, är fullt rätt
vis. Stora förmögenheter hafva samlats på köp och försäljning af 
värdepapper. Ja, köp och försäljning af sådana hafva många gånger 
bedrifvits på ett sätt, som varit rent af sorgligt. Förmögenheter 
hafva vunnits därpå af dem, som kunnat sätta sig in i förhållandena, 
och förmögenheter hafva förlorats af dem, som icke kunnat det. För



Författnings-den emellertid, som önskar placera sin förmögenhet i värdepapper, 
förslag är <}eil bär föreslagna skattesatsen en ren obetydlighet. Den är vida 

^särskild mindre än den skatt, som skall betalas, då man får lagfart på fastig- 
stämpelafgift heter. För den, som vill placera sina penningar i värdepapper, be
tad köp och tyder denna stämpel så godt som intet, men för den, som icke vill 

byte af placera penningar, utan blott vill förtjäna på att hvarje månad om- 
fondpapptr. gätta värdepapper och lefva af byte på vinsten, kan skatten vara 

(Forts.) 8vär. För den behöfva vi emellertid ej så mycket ömma.
Jag skulle helst yrkat bifall till Kungl. Maj:ts förslag i denna 

fråga, men som det nn gestaltat sig, skall jag be att få ansluta mig 
till dem, som yrkat bifall till utskottets förslag.

Sedan öfverläggningen ansetts härmed slutad, yttrade herr vice 
talmannen, att beträffande förevarande moment yrkats, dels att det
samma skulle godkännas enligt utskottets förslag, dels ock att kam
maren skulle bifalla den af herr Åkerberg m. fl. vid betänkandet 
afgifna reservation, såvidt anginge nämnda moment.

Härefter gjorde herr vice talmannen propositioner enligt dessa 
yrkanden och förklarade sig anse propositionen på godkännande af 
utskottets förslag vara med öfvervägande ja besvarad.

Votering begärdes, i anledning hvaraf uppsattes, justerades och 
anslogs en omröstningsproposition af följande lydelse:

Den, som godkänner 3 § 1 mom. i bevillningsutskottets förslag 
till förordning angående en särskild stämpelafgift vid köp och byte 
af fondpapper, röstar

Ja;

Nso 54. 32 Lördagen den 16 Maj, f. m.
■

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, bifalles herr Åkerbergs med fleres vid utskottets be
tänkande n:o 29 afgifna reservation, såvidt angår nämnda moment.

Omröstning företogs, och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja - 72; 

Nej — 42.

2 mom.

Godkändes.
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3 mom. Författnings-
förslag

Herr Åkerberg: Trots det att statsrådet och chefen för finans- 
departementet förklarat sig på det bestämdaste afstyrka, att kamma- stämpelafgift 
ren skulle antaga herr Brantings reservation, ber jag att få yrka vid köp och 
bifall till densamma, nämligen att 3 mom. a) måtte strykas. Jag b9te “f 
gör det så mycket hellre, då jag anser mig hafva fått stöd i mitt '0” ^På
yrkande af den ärade talaren på stockholmsbänken, som ansåg, att (*,°rts ) 
det vore riktigast att taga bort dessa undantag från stämpelplikten 
och sätta skatten lägre. Nu har kammaren antagit denna lägre 
skatt, som jag anser vara ganska låg, och därför torde kammaren 
också bifalla mitt yrkande såsom varande det lämpliga, nämligen 
att fondhandlarne icke må befrias från stämpel, då de i kommission 
göra affärer sinsemellan.

Herr Cavalli: Den siste ärade talaren var verkligen säker på 
sin sak, då han slutade med att säga, att kammaren »torde» antaga 
hans yrkande. Jag hemställer, att kammaren icke ville göra det, 
utan i stället antaga utskottets förslag och således afslå hans yrkande.
Den ärade talaren på stockholmsbänken, till hvilken han hänförde 
sig, synes ej vara här närvarande nu. Hans yttrande fälldes natur
ligtvis under förutsättning, att skatten nedsattes under hvad här 
föreslagits till 1/t, pro mille. Nu hafva vi antagit 1 pro mille, och 
<lå kan man ej draga den slutsats herr Åkerberg gjorde. Finans
ministern sade, att herr Brantings reservation är stridande mot den 
princip, hvarpå hela förslaget är byggdt. Ja, det ser hvar och en, 
som tagit del af förslaget, att vill man borttaga momentet, skall det 
hela ställas på eu annan grund, än man här gjort.

Med stöd af hvad jag nu sagt hemställer jag, att bevillnings
utskottets med Kungl. Maj:ts öfverensstämmande förslag beträffande 
förevarande moment måtte varda af kammaren antaget.

Efter härmed slutad öfverläggning yttrade herr vice talmannen, 
att i afseende på förevarande moment yrkats, dels att detsamma 
skulle godkännas enligt utskottets förslag, dels ock, af herr Åkerberg, 
att momentet skulle godkännas med uteslutande af mom. a). Seder
mera gjordes propositioner jämiikt dessa yrkanden och förklarades 
propositionen på momentets godkännande enligt utskottets förslag 
vara med öfvervägande ja besvarad.

4 mom. samt 1 kapitlets öfverskrift.

Godkändes.

2 och 3 kapitlen samt 9 §.

Godkändes.
10 §.

Föreliggande paragraf hade denna lydelse:
Första Kammarens Prof. 1908. N:o 54. 3



Jf:o 54. 34 Lördagen den 16 Maj, f. m.

Författnings- Tillsyn öfver efterlefnaden af de i denna förordning gifna före- 
förslag skrifter tillkommer öfverståthållarämbetet och Konungens befall- 

er^särtkild ningshafvande i länen.
stämpelafgift Sådan tillsyn utöfva», hvad angår annan fondhandlare än solida- 
vid köp och riskt bankbolag och bankaktiebolag, genom särskilda tillsyningsman, 

byte af som utses åt öfverståthållarämbetet för rörelse, som drifves inom 
fondpapper. gt0C|i{j0]nit och eljest af Konungens befallningshafvande i vederbö- 

or s- rande län. Nämnda tillsyuingsmän äga uppbära dels särskildt
arfvode, som på förslag af öfverståthållarämbetet eller Konungens 
befallningshafvande fästställes af Konungen, dels ock vid resor i 
och för uppdragets fullgörande resekostnads- och traktamentsersätt- 
ning enligt tredje klassen i gällande resereglemente.

Beträffande de solidariska bankbolagen och bankaktiebolagen 
utöfvas tillsynen genom de af öfverståthållarämbetet och Konungens 
befallningshafvande jämlikt gällande banklagar utsedda allmänna 
ombud, dock att Konungen vill, där så finnes lämpligt, förordna, att 
å viss ort, där handel med fondpapper drifves vid banks afdelniugs- 
kontor, tillsynen äfven öfver sådan rörelse skall utöfvas af tillsy
ningsman, hvarom ofvan förmäles.

Vid förevarande paragraf hade reservation afgifvits af herrar 
Åkerberg, Hakanson, G. Jansson i Krakerud och O. A. Ericsson i 
Ofvanmyra, som yrkat, att ifrågavarande § skulle hafva följande 
lydelse:

10 §.

Tillsyn öfver efterlefnaden af de i denna förordning gifna före
skrifter tillkommer öfverståthållarämbetet och Konungens befallnings
hafvande i länen.

Sådan tillsyn öfver fondhandlare utöfvas genom särskilda till
syningsman, som utses af öfverståthållarämbetet för rörelse, som 
drifves inom Stockholm, och eljest af Konungens befallningshafvande 
i vederbörande län. Nämnda tillsyningsman äga uppbära dels sär
skildt arfvode, som på förslag af öfverståthållarämbetet eller Konun
gens befallningshafvande fastställes af Konungen, dels ock vid 
resor i och för uppdragets fullgörande resekostnads- och traktaments- 
ersättning enligt tredje klassen i gällande resereglemente.

Herr Åkerberg: Samma reservanter, som yrkat bifall till Kungl. 
Majås förslag i 3 § 1 mom., hafva beträffande 10 och 11 §§ yrkat 
ändring både i Kungl. Maj:ts och utskottets förslag. Dessa paragra
fer afhandla kontrollen öfver att förordningen efterlefves och att 
stämplar vederbörligen åsättas. Herrarne torde finna, att skillnaden 
mellan reservanternas förslag och utskottets är helt obetydlig. Den 
rör i sak endast, att de särskilda tillsyningsman, som af Konungens 
befallningshafvande i landsorten och öfverståthållarämbetet i Stock
holm skola tillsättas för att hos fondhandlarne öfvervaka lagens 
verkställighet, icke skulle behöfva utses för solidariska bankbolag 
och bankaktiebolag. Jag för min del tror, att det vore ganska lyck
ligt, om förordningen förändras i den väg reservanterna ansett lämp-
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ligt, ty därigenom skulle kontrollen helt säkert blifva tillförlitligare, Författnings- 
och den allmänna meningen skulle säkert mera tillfredsställas af en förslag 
sådan kontroll. K It er Kungl. Maj:ts förslag skall kontrollen i dessa ™%jlnkild 
solidariska bankbolag oeh bankaktiebolag, handhafvas af de enligt stämpelafgift 
banklagarne förordnade allmänna ombud. Hvart och ett af dessa vid köp och 
allmänna ombud tillsättes för allenast en bank, och dessa ombud by{e °f 
kunna således icke hafva den vida syn på saken, som erfordras. foa papper.
1 stället kunde man t. ex. i Stockholm och Göteborg samt andra (Forts.) 
städer, där flera fondhandlare finnas, tillsätta en tillsyningsman för 
flera banker eller flera fondhandlare, hvarigenom dessa tillsynings- 
män komme i tillfälle att på ett grundligare sätt tillse, att samtliga 
fondhandlare följde förordningen.

Jag har icke velat uttala något misstroende till att icke ban
kerna skulle vilja följa förordningen strikte, men jag tror, att i all
mänhet bankstyrelserna själfva icke hafva tillräcklig kontroll öfver 
sina fondafdelningar, hvarigenom det icke blir lätt för bankstyrel
serna att åtaga sig ansvaret.

Jag ber således att få yrka bifall till reservationen.

Herr Cavalli: Jag niidgas äfven vid denna paragraf motsätta 
mig den siste ärade talarens yrkande och hemställa om bifall till 
bevillningsutskottets hemställan i denna punkt. Skillnaden mellan 
utskottets hemställan och reservanternas förslag är den, att reser
vanterna önska, att Konungens befallningshafvande skola förordna 
särskilda ombud, som hålla tillsyn öfver all denna handel med fond
papper, under det att regeringen och bevillningsutskottet, hafva afsett, 
att Konungens befallningshafvande skola tillsätta allenast tillsynings- 
inän öfver fondhandlarne, och att tillsynen i bankerna skall utöfvas 
af de allmänna ombud, som redan äro förordnade. Nu säger den 
siste ärade talaren, att det icke vore så bra detta, därför att bank
styrelserna ej hafva tillräcklig kontroll öfver fondafdelningarna. Det 
kan hända. Det känner jag ej till. Men staten har ej att göra med, 
huruvida bankstyrelserna hafva kontroll öfver sina fondafdelningar 
eller ej, utan frågan är här blott, om skatten utgår eller icke. Om 
det vore olika myndigheter, som förordnade ombuden, skulle jag 
förstå reservanternas tankegång, men det är en och samma myndig
het. Tillsättas dugliga ombud, är det bra, göra de det ej, hjälper 
det icke omed den ändring, som reservanterna föreslagit. Jag tror, 
att herr Åkerbergs yrkande måhända till någon del berott på miss
förstånd om hvad med paragrafen afses.

Jag hemställer om bifall till paragrafen oförändrad.

Herr Håkanson: Anledningen, hvarför jag i utskottet biträdt 
herr Åkerbergs reservation i denna paragraf, är, att jag tror, att 
allmänheten icke skulle fatta, hvarför det göres en sådan åtskillnad. 
Allmänheten vet, att bankernas fondafdelningar äro något helt annat 
än bankverksamheten i (Ifrigt. När lagen om bankaktiebolag och 
lagen om solidariska bankbolag antogos, saknades helt och hållet de 
förutsättningar, som nu komma att finnas, när denna stämpelförordning 
kommer att gälla, och därför kan man icke säga, att det är natur-
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Författnings- ligt, att de allmänna ombuden skola taga hand om kontrollen. De 
forsla^ hafva ju tillkommit för andra uppgifter, och här finnes ingen antydan om, 

^”särskild att (^e stola få någon särskild instruktion i detta hänseende, 
stämpelafgift Jag tillåter mig att yrka bifall till reservationen. 
vid köp och

byte af Ofverläggningen ansågs härmed slutad, hvarefter herr vice tal-
Tor^PaVPer. mannen yttrade, att i afseende på förevarande paragraf yrkats, dels 

( or S'J att densamma skulle godkännas med den lydelse, utskottet föreslagit, 
dels ock, att paragrafen skulle erhålla den lydelse, som angåfves i 
den vid paragrafen anförda reservation.

Sedermera gjordes propositioner jämlikt dessa yrkanden, och 
förklarades propositionen på godkännande af utskottets förslag vara 
med öfvervägande ja besvarad.

11 §.

Denna paragraf lydde sålunda:
Fondhandlare, som står under tillsyn af tillsyningsman, är skyl

dig att, när helst så påfordras, för tillsyningsraannen förete sina 
blankettböcker samt andra handlingar och räkenskaper, såvidt de 
angå fondhandlarens handel med fondpapper. Efter därom af all
männa ombudet vid bank gjord tillsägelse åligger bank att till huf- 
vudkontoret för granskning införskaffa bankens vid afdelningskontor 
förefintliga blaukettböcker samt andra handlingar och räkenskaper, 
såvidt de angå bankens handel med fondpapper å ort, där icke på 
grund af Konungens förordnande tillsynen öfver dylik rörelse skall 
utöfvas af tillsyningsman.

Tredskas bank eller annan fondhandlare att fullgöra hvad honom 
sålunda åligger, äge öfverståthållarämbetet eller Konungens befall
ningshafvande förelägga den tredskande vite och till sådant vite fälla.

Hvad tillsyningsman vid granskning af fondhandlares handlin
gar inhämtat, må tillsyningsman yppa allenast i fall, då annan till
syningsman för fullgörande af sin gr ansning splikt äskar upplysning 
om visst angifvet förhållande eller då sådant erfordras för anmälan 
till åtal för förseelse mot denna förordning eller ock för utredning 
vid domstol i mål af dylik beskaffenhet.

Yppar tillsyningsman i andra än nu sagda fall hvad sålunda 
hemligt hållas bör, straffes med böter från och med tjugufem till och 
med femhundra kronor och vare därjämte skyldig att till fullo godtgöra 
skada, som af förseelsen kan hafva uppkommit.

Herr Afzelius: Jag tror, att vid den omredigering, utskottet 
här företagit, influtit en liten oegentlighet. I tredje stycket ålägges 
tillsyningsman en viss tystnadsplikt. Det säges: »Hvad tillsynings
man vid granskning af fondhandlares handlingar inhämtat må till
syningsman yppa allenast i fall då annan tillsyningsman för 
fullgörande af sin granskning splikt äskar upplysning om visst angif
vet förhållande eller då sådant erfordras för anmälan till åtal för 
förseelse mot denna förordning eller ock för utredning vid domstol 
i mål af dylik beskaffenhet.» Således: en tillsyningsman n:o 1 kan
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begära upplysningar af tillsyningsmannen n:o 2 om hvad denne har Författning!- 
inhämtat; detta får tillsyningsmannen n:o 1; tillsyningsmannen n:o 2 förslag 
är absolut tystnadsplikt ålagd i afseende å hvad han direkt erfar, /^'särskUd 
men tillsyningsmannen n:o 1 har ej tystnadsplikt i afseende ä hvad stämpelafgift 
han erfar af n:o 2. Detta kan ej vara afsedt och är ej lämpligt, vid köp och 
Jag skulle vil ja hemställa till bevillningsutskottet, om man ej kunde hPte af 
redigera stycket så, att man först angäfve tillsyningsmans plikt att >on PaPP*r- 
lämna denna upplysning — ungefär sä här: Tillsyningsman vare pliktig '
att, då annan tillsyningsman för fullgörande af sin granskningsplikt 
äskar upplysning om visst angifvet förhållande, meddela hvad han i 
sådant afseende vid granskning af fondhandlares handlingar in
hämtat — och sedan talade om tystnadsplikten och alltså fortsatte:
Hvad tillsyningsman sålunda eller vid granskning af fondhandlares 
handlingar inhämtat må tillsyningsman yppa allenast i fall då så
dant erfordras för anmälan till• åtal för förseelse mot denna för
ordning eller ock för utredning vid domstol i mål af dylik beskaffen
het. Om man ville redigera stycket på detta sätt, skulle den sista 
delen af stycket innefatta tillsyningsmannens hela tystnadsplikt. Någon 
ändring i sak innebäres häri icke.

Skulle bevillningsutskottet anse frågan vara af så pass betydelse, 
att förslaget till en omredaktion förtjänar beaktande, skulle jag vilja 
hemställa om återremiss.

Herr Cavalli: Jag föreställer mig, att det icke bör möta någon 
svårighet för kammaren att utan återremiss biträda det framställda 
förslaget till annan formulering. För min del tillåter jag mig därför 
hemställa, att kammaren måtte antaga paragrafen med den af herr 
Afzelius nu föreslagna ändringen.

Herr Afzelius: Af det gillande, bevillningsutskottets ordförande 
skänkt mitt redaktionsförslag, hämtar jag tillräckligt mod för att in
stämma i hans yrkande.

Ofverläggningen ansågs härmed slutad, hvarefter herr vice tal
mannen yttrade, att beträffande föreliggande paragraf annat yrkande 
ej förelåge än af herr Afzelius, att densamma skulle godkännas 
med den ändring, att tredje stycket däri skulle affattas sålunda:

»Tillsyningsman vare pliktig att, då annan tillsyningsman för 
fullgörande af sin granskningsplikt äskar upplysning om visst angif
vet förhållande, meddela hvad han i sådant hänseende vid gransk
ning af fondhandlares handlingar inhämtat. Hvad tillsyningsman 
sålunda eller vid granskning af fondhandlares handlingar inhämtat må 
tillsyningsman yppa allenast i fall, då sådant erfordras för anmälan 
till åtal för förseelse mot denna förordning eller ock för utredning 
vid domstol i mål af dylik beskaffenhet.»

Härefter gjordes propositioner, först på paragrafens godkännande 
enligt utskottets förslag samt vidare på bifall till nyssnämnda yrkande; 
och förklarades den senare propositionen vara med öfvervägande ja 
besvarad.
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Ofriga delar af förslaget■

Godkändes.

Utskottets i punkten gjorda hemställan.

Förklarades besvarad genom kammarens föregående beslut. 

Punkten 2.
Herr Kinander: Den förordning, som Första Kammaren nu 

för sin del har antagit, afser, som herrarne finna af 1 §, allenast 
aktier i inländska och utländska aktiebolag, lotter i inländska soli
dariska bankbolag (banklotter) samt obligationer. Inom utskottet 
har emellertid ifrågasatts, att denna fondstämpel möjligen borde få 
ett vidsträcktare tillämpningsområde, och utskottet har i sådant af
seende föreslagit i den nu föredragna punkten 2, »att Riksdagen ville 
anhålla, att Kungl. Maj:t måtte låta utreda, om och i hvad mån om- 
förmälda stämpelafgift jämväl bör utgå vid köp och byte af lotter i 
kommanditbolag, rederibolag, grufbolag och andra liknande samman
slutningar.» Jag har mot detta förslag för min del ingenting att 
invända, utan jag skulle vilja ifrågasätta, om man ej borde ytter
ligare något utvidga tillämpningsområdet för fondstämpeln. Jag tror 
nämligen, att det blir rätt svårt i tillämpningen att skilja mellan 
lotter och andra andelsbevis i ekonomiska sammanslutningar. Jag 
vill särskildt erinra om de ekonomiska föreningar af olika slag, som 
nuförtiden användas för olika ändamål och i hvilka det blifvit allt 
mer och mer vanligt att utställa andelsbevis. Jag tror, att det borde 
lämpligen komma under öfvervägande, huruvida ej fondstämpeln 
äfven borde drabba sådana andelsbevis, och jag anser, att det kan 
ifrågasättas, att den skall tillämpas för andelsbevis i ekonomiska 
sammanslutningar af hvad slag de vara må. Jag vill naturligtvis 
ej härmed hafva sagdt, att utredningsresultatet skulle blifva, att hvarje 
art af sådana andelsbevis skulle blifva föremål för stämpelbelägg
ning, men att frågan i hela dess vidd bör komma under utredning i 
ett sammanhang. Jag anser därför ej nödvändigt att föreslå ändring 
i den nu föredragna punkten, utan har endast velat fästa uppmärk
samheten på frågan genom ett yttrande till protokollet.

Jag har, herr talman, icke något yrkande att göra.
Herr Cavalli: Det är ej af förbiseende, som utskottet i sin 

hemställan icke upptagit detta, utan tvekan har förefunnits om lämp
ligheten af att i utskottets bestämdt formulerade framställning intaga 
något om stämpel jämväl å de handlingar, hvarom den siste ärade 
talaren yttrade sig. Gifvet är, att vid den utredning, som väl kom
mer till stånd, undersökningen torde böra omfatta dessa handlingar, 
och därför kan den ärade talarens uttalande icke annat än gagna 
och främja en fullständig utredning i detta ämne.

Ofverläggningen ansågs härmed slutad, hvarefter kammaren biföll 
hvad utskottet i förevarande punkt hemställt.
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Vid förnyad föredragning af bankoutskottets den 12 och 13 i 
denna månad bordlagda utlåtande n:o 4, angående användande af 
riksbankens vinst för år 1307, biföll kammaren hvad utskottet i detta 
utlåtande hemställt.

Lördagen den 16 Maj, f. m.

Herr vice talmannen tillkännagaf, att anslag utfärdats till nu 
pågående sammanträdes fortsättande kl. 7 på aftonen.

Föredrogs ånyo bankoutskottets den 13 och 15 innevarande maj 
bordlagda memorial n:o 5, angående åtgärder för beredande åt stadig
varande lokal för riksbankens kontor i Västerås.

Med föranledande af fullmäktiges i riksbanken i skrifvelse till 
bankoutskottet den 30 mars 1908 gjorda framställning om beredande 
af stadigvarande lokal för riksbankens kontor i Västeras, hade ut
skottet i nu föredragna memorial på anförda grunder hemställt, att 
Riksdagen måtte bemyndiga fullmäktige i riksbanken

a) att för ett pris af 33,500 kronor och med de villkor i (ifrigt, 
som af stadsfullmäktige i Västerås vid sammanträde den 5 maj 1908 
angifvits, för riksbankens räkning inköpa tomten n:o 9 a i stadens 
norra kvarter om 1,742 kvadratmeter med undantag af den del af 
densamma om 322 kvadratmeter, som för staden behöfdes för ut
läggande af de.t så kallade Svartåtorget, men med tillägg af ett om
råde om 593,2 kvadratmeter af nuvarande Biskopsgränd och Biskops- 
trädgården; samt

b) att till bästa möjliga pris försälja riksbankens tomt i kvarteret 
Melker.

Grefve Hamilton, Alexander: Platsen för uppförandet af riks- 
banksbyggnaden i Västerås är en fråga, hvars lösning varit länge väntad 
och efterlängtad. Nu föreligger från bankoutskottet ett förslag till 
lösning, som står i strid med uttalade önskningar från dem, som 
närmast däraf beröras och som sålunda med säkerhet kommer att 
bereda missräkning. Det torde väl ej råda mer än en mening 
därom, åtminstone i Västerås, att riksbanken där nu är förlagd till 
en plats, som ur affärssynpunkt är mycket olämplig. Detta hindrar 
ej utskottet att nu för bankbyggnad föreslå till inköp eu tomt, be
lägen i närheten af den nuvarande platsen. Vid denna frågas af
görande bör, synes det mig, i största möjliga mån tagas hänsyn till 
allmänhetens intressen.

Dessa hafva skarpt blifvit framhållna, hvarom man kan öfver
tyga sig på sidan 3 af utskottets memorial, där det heter:

»Efter det denna skrifvelse öfverlämnats till utskottet, hafva stads
fullmäktige i Västerås genom därtill bemyndigade personer till banko
fullmäktige inkommit med en skrifvelse, däri uttalas önskvärdheten 
af att lokaler för riksbankens kontor och postkontor må förläggas 
på lämpligare plats i staden än dess nordligaste del, där riksbankens 
kontor nu är ferla gdt. Såsom skäl härför anföres i skrifvelsen, att
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Om berg. båda dessa kontor borde vara så nära som möjligt intill stadens affärs- 
»tadiq- centrum> hvilket vore och sannolikt alltid komme att förblifva den 

varande *rakf af staden, där Stora gatan och Köpmangatan korsa hvarandra. 
lokal för Hvad särskilt postkontoret vidkomme, vore det af stor vikt, att af- 

riksbankens ståndet emellan postkontoret och järnvägsstationen icke onödigt för- 
Västerås län8des> fy.. därigenom komme postutdelningen att i afsevärd mån 
(Forts) törsena8- Äfven stadens myndigheter och länsstyrelsen, som hade 

sina lokaler i södra delen af staden, vore i hög grad intresserade af 
att postkontoret ej förlädes till norra delen af staden. Riksbanks- 
kontorets läge vore också af stor vikt för samhället och blefve det 
i ännu högre grad, då frågan om landtränteriernas indragning blefve 
löst. Då alla af länsstyrelsen beordrade utbetalningar, som nu skedde 
genom ränteriet, framdeles skulle verkställas genom riksbanken, vore 
det för allmänheten af stor betydelse, att afståndet emellan riks
banken och länsstyrelsen icke blefve besvärande stort.»

På sidan 7 af samma memorial hafva stadsfullmäktige ännu be
stämdare intagit ståndpunkt.

Frän den sidan kan ej tydligare betonas, att ett tomtområde vid 
Fiskartorget är den för en riksbanksbyggnad och ett postkontor 
lämpligaste platsen; länsstyrelsen har gjort samma uttalande och jag 
vågar påstå, att landsortens intressen äro identiska.

Utskottet håller nu före, att den förnämsta uppgiften vid lös
ningen af denna fråga är att se till, att den löses samtidigt med 
den om en nybyggnad' för telegrafverket och postverket, så att riks
banken och dessa kommunikationsverk må få en gemensam bj7ggnad; 
i denna riktning kan ej frågan lösas på annan plats än på den nu 
föreslagna intill telegrafverkets nyinköpta tomt.

Det må medgifvas, att telegrafverket ej utan större kostnad kan 
förläggas till annan plats, det är för (ifrigt af mindre betydelse, 
hvar telegrafverket är beläget. Helt annorlunda förhåller det sig 
med riksbanken och posten; att deras läge blir centralt måste vid 
bestämmandet af platsen blifva afgörande, om ej oöfvervinneliga 
hinder finnas, och några sådana finnas ej nu, såvidit jag kan bedöma 
förhållandena.

I sakens nuvarande läge bör det ej möta någon svårighet att 
tillmötesgå den från alla håll uttalade önskan, att riksbank och post
kontor må i gemensam byggnad förläggas till den erbjudna tomten 
vid Fiskartorget. Utskottet säger själft, att denna tomt är fördel
aktig, men fruktar för, att grundförhållandena skulle vara särskildt 
svåra; de äro dock ej svårare, än att några af stadens största bygg
nader, t. ex. rådhuset, därintill hafva kunnat uppföras.

Till försvar för sitt förslag säger utskottet, att telegrafverkets 
tomt ligger intill stora torget, där flera af stadens förnämsta bygg
nader äro belägna och som måste anses vara den centralaste punkten 
för stadens affärslif. Vid stora torget har staden två större bygg
nader, stadshuset och brandstationen, de andra torde ej förtjäna 
epitetet förnämsta, och jag hemställer sålunda, att vid detta skäl ej 
måtte fästas någon vikt. Staden själf förlägger sitt affärscentrum 
till Fiskartorget; månne man ej i detta afseende bör tillerkänna 
staden större vitsord än utskottet? Utskottet säger vidare, att det
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längre afståndet från järnvägsstationen och länsstyrelsen ej skulle 
medföra någon olägenhet. För den, som från järnvägen först skall 
till landskontoret och sedan till riksbanken, lär väl dock en ökad 
våglängd af 1 kilometer ej sakna betydelse, och skall länsstyrelsens 
förbindelse med riksbanken förmedlas utefter eu vägsträcka af l1/2 
kilometer i stället för en half, torde ej ärendenas ferma expedition 
befrämjas. För regementets expedition blir olägenheten densamma, 
för de stola industriella anläggningarna kan det ej heller blifva 
annat än ofördelaktigt att få en ökad väglängd af 1 kilometer till 
riksbank och postkontor.

Alla dessa olägenheter skall samhället nu vidkännas, hvarför? 
Jo, säger utskottet, för att dels riksbanken må erhålla bekvämaste 
förbindelse med kommunikationsverken, dels statsverkets kostnader 
för byggnader må så mycket som möjligt nedbringas. Med posten 
kan riksbanken vinna förbindelse lika väl å eu byggnad vid Fiskar
torget som vid den föreslagna tomten, och förbindelsen med tele
grafverket torde ej äga den stora betydelse, att samhällets önskningar 
af den orsaken böra lämnas utan afseende. Kostnadsfrågan får na
turligtvis tillmätas betydelse, men den är ej utredd. Utskottet har 
ej visat hvad en byggnad på det ena eller andra stället kommer 
att kosta, måhända är skillnaden obetydlig, kanhända så obetydlig, 
att den ej spelar någon roll vid sidan af de stora fördelar, ett lämp
ligt läge erbjuda.

Tills denna fråga är utredd och på det skäl, jag nu anfört, 
yrkar jag afslag å utskottets hemställan.

Friherre von Schwerin: Jag skall icke tillåta mig att här läsa 
upp de delar af utskottets betänkande, som grefve Hamilton icke 
läste upp. Han var nog vänlig att Jäsa upp större delen däraf, som 
jag tänker hvarenda en här läst förut. Den, som noga läst igenom 
hela memorialet, torde emellertid finna, att utskottet har redt ut saken 
tämligen grundligt. Frågan har under 7 å 8 år dryftats från åtskilliga 
håll. Det har varit tal om 4 olika tomter och lägen. För att få 
frågan riktigt undersökt beslöt utskottet utse en delegation af sex 
personer, tre från hvardera kammaren, hvilka skulle på ort och 
ställe göra sig underrättade om förhållandena. — I parentes vill jag 
nämna, att ordföranden ej var med. — Dessa sex delegerade voro 
ense om, att af de fyra tomterna 2 icke kunde komma i fråga, den 
ena hade staten köpt för några år sedan, den lag för långt bort och 
hade svåra grundförhållanden. Den andra var tomten vid Fiskartor
get. Att en del af Västeråsborna vill, att banken skall ligga där, 
erkänner jag, men grundförhållandena på platsen äro också svåra. 
Det återstod då att bygga huset antingen på tomten bredvid den, 
som telegrafverket köpt, en synnerligen bra tomt, eller ock på den 
nuvarande platsen.

Det har från många håll sagts: hvarför kan man då icke lägga 
riksbankshuset på den nuvarande platsen, med hvilken alla äro 
nöjda? I anledning häraf vill jag erinra om hvad utskottet har 
framhållit, nämligen att banken enligt utskottets förslag kommer att 
ligga 100 meter från sin nuvarande plats, och att dessa 100 meter
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gå inåt staden. Om utskottets förslag godkännes, kommer här att 
bildas en tomt på 3,700 kvadratmeter, som ligger 70 meter från 
Stora torget och på tre sidor omgifves af gator. Bakom den ena 
gatan flyter floden, och på fjärde sidan ligger domprosthuset och 
dess trädgård. Man kan icke tänka sig ett lugnare, bättre och 
mindre eldfarlig! läge. Som jag sade, omfattar tomten 3,700 kvadrat
meter, således finnes där god plats för byggnader för banken, posten 
och telegrafen.

Huru många gånger har icke i Riksdagen yttrats den önskan, 
att man vid nybyggnader skulle tillse, att om möjligt statens verk 
sammanfördes? Att detta är synnerligen praktiskt, när det är fråga 
om tre sådana verk som dessa, torde väl hvar och en inse. Om 
t. ex. landshöfdingeämbetet skall skicka en massa anvisningar, så 
är det ju lämpligt, att, när de skola föras från banken till posten, 
man endast behöfver gå öfver förstugan. Det blir dock i alla fall 
icke mer än 700 meter från residenset. Om byggnaden ligger några 
meter mer eller mindre från järnvägsstationen, betyder väl icke så 
mycket, då posten i alla fall måste köras. En annan sak vore, om 
man kunde lägga posten i själfva järnvägsstationshuset.

Att det icke i Västerås förefinnes någon enhällig opinion mot 
att lägga huset där det nu föreslagits, kan man se af bankoutskot
tets kläm, där det heter »att för ett pris af 33,500 kronor och med 
de villkor i öfrigt, som af stadsfullmäktige i Västerås vid samman
träde den 5 maj 1908 angifvits». Detta visar ju, att stadsfullmäktige 
varit ense med oss i den saken. För öfrigt finnes ingen reservation.

Den siste ärade talaren kom in på, att kostnadsfrågan icke 
skulle vara utredd. Ja, det beror på, hvilken af dessa tre myndig
heter: banken, telegrafen och posten, skall bygga, och hvilken af 
dem skall hyra. Nu äger telegrafen en del, och banken skall köpa 
en del. Därigenom vinner Riksdagen hvad den vill, nämligen att 
få allt samladt på ett ställe.

Jag tycker icke, att detta är mycket att tala om, utan ber att 
få yrka bifall till bankoutskottets enhälliga hemställan.

Sedan öfverläggniDgen ansetts härmed slutad, gjordes jämlikt 
därunder förekomna yrkanden propositioner, först på bifall till hvad 
utskottet i föreliggande memorial hemställt samt vidare på afslag 
därpå, och förklarades den förra propositionen, hvilken upprepades, 
vara med öfvervägande ja besvarad.

Lördagen den 16 Maj, f. m.

Föredrogs ånyo och företogs punktvis till afgörande andra sär
skilda utskottets den 13 och 15 i denna månad bordlagda utlåtande 
n:o i, i anledning af dels Kungl. Maj:ts proposition angående anslag 
till uppförande af tuberkulossjukvårdsanstalter m. in., dels ock sex 
med föranledande af propositionen väckta motioner.

Punkten 1-

Utskottets hemställan bifölls.
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Punkten 2. Angående
allmänna

Genom proposition, n:o 166, af den 3 april 1908 hade Kung], Maj:t, 
under åberopande af propositionen bilagdt utdrag af statsrådsproto- tande af 
kollet öfver civilärenden, föreslagit Riksdagen, bland annat, att i statsbidrag 
afseende å allmänna bestämmelser för åtnjutande af statsbidrag till ^ tuber- 
uppförande af tuberkulossjukvårdsanstaher m. m. besluta: våris-

a) att, innan statsbidrag beviljades, anstalten skulle vara till anstalter. 
läge, plan och ritningar pröfvad och godkänd i den ordning, Kungl.
Maj.-t bestämde; och

b) att statsbidraget måtte bestämmas till högst en fjärdedel af 
den enligt vederbörligen granskade räkenskaper funna verkliga bygg- 
nadskostnaden, däri ej inberäknad utgift för anskaffande uf bygg
nadstomt, dock med vissa angifna inskränkningar.

I sammanhang med denna proposition hade utskottet till behand
ling förehaft sex särskilda i anledning af propositionen väckta 
motioner, nämligen i Första Kammaren n:o 55 af friherre Tamm, n-.o 
67 af herr Hallin och n:o 68 af grefve Raoul Flamilton samt i Andra 
Kammaren n:o 297 af herr J. M. Johansson i Mellbyn, n:o 319 af 
herr O. N. Olsson i Heden samt n:o 320 af herr S. T. Palme.

Grefve Eamilton hade i sin motion, med hvilken herr Palmes 
var lika lydande, föreslagit, att sådan ändring gjordes i propositionen, 
att statsbidraget till uppförande af tuberkulossjukvårdsanstalter be
stämdes till högst hälften af byggnadskostnaden, beräknad som i 
propositionen blifvit föreslaget och med de jämväl i propositionen 
upptagna inskränkningar.

I den af herr Johansson afgifna motionen hade föreslagits, att 
det för Riksdagen framlagda förslaget ändrades så, att statsbidraget 
måtte bestämmas till högst en tredjedel af byggnadskostnaden.

Af herr Olsson hade i motionen n:o 319 blifvit hemstäldt, bland 
annat, att statsbidraget måtte bestämmas till högst hälften af den 
enligt vederbörligen granskade räkenskaper funna verkliga byggnads
kostnaden, däri inberäknad utgift jämväl för anskaffande af byggnads
tomt; dock att statens bidrag icke finge öfverstiga 2,000 kronor för 
hvarje sjukplats, vederbörande anstalt beräknades rymma.

Utskottet hade i förevarande utlåtande af anförda skäl hemställt,
att Riksdagen, i anledning af Kungl. Maj:ts ifrågavarande pro

position och grefve Hamiltons äfvensom herrar Johanssons, Olssons 
och Palmes motioner samt med afslag å friherre Tamms och herr 
Hallins motioner, måtte i afseende å allmänna bestämmelser för åt
njutande af ifrågavarande statsbidrag besluta:

a) att, innan statsbidrag beviljades, anstalten skulle vara till 
läge, plan och ritningar pröfvad och godkänd i den ordning, Kungl.
Maj:t bestämde,

b) att statsbidraget måtte bestämmas till högst hälften af den 
enligt vederbörligen granskade räkenskaper funna verkliga byggnads-
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kostnaden, däri ej inberäknad utgift för anskaffande af byggnads
tomt, (lock med den inskränkning,

att statens bidrag icke finge öfverskrida 1,000 kronor för hvarje 
sjukplats, vederbörande anstalt beräknas rymma, samt

att för län eller stad, som ej deltoge i landsting, statsbidrag ej 
i något fall skulle utgå till flera sjukplatser än en på hvarje tusental 
af länets eller stadens invånare, med undantag beträffande Jämtlands 
och Norrbottens län, där statsbidrag finge utgå för hvarje sjukplats 
utan inskränkning i förhållande till invånarantalet;

c) att statsbidrag finge utbetalas först sedan vederbörande anstalt 
blifvit afsynad och godkänd; och

d) att Kungl. Maj:t i öfrigt ägde föreskrifva de bestämmelser 
och villkor, som för statsbidragets åtnjutande kunde finnas lämpliga 
att stadga.

Herr Hallin: Det torde med fog kunna sägas, att den fråga, 
hvarom förevarande utlåtande handlar, är en af de betydelsefullaste, 
som innevarande riksmöte har haft sig förelagd. Genom ett kam
rarnas, som jag hoppas, samstämmiga accepterande af hvad Kungl. 
Maj:t och enskilde motionärer föreslagit äfvensom särskilda utskottet 
funnit sig kunna förorda, kommer den svenska Riksdagen att upp
föra ett det vackraste monument öfver frågans bärande tanke, som 
är kamp till det yttersta mot den folkförödande sjukdomen tuber
kulosen, som härjar bland vidsträckta lager af vårt folk.

Ehuru det teoretiskt sedt skulle kunna hafva ländt till största 
effektivitet och varit lyckligast, om staten hade kunnat taga denna 
angelägenhet helt och hållet om hand, såsom fallet är med vården 
om de sinnessjuka, torde dock så stora praktiskt-ekonomiska hinder 
härför möta, att man väl får anse, att de vapen, som framdeles komma 
att behöfvas i striden mot tuberkulosen, i hufvudsak böra icke blott 
anskaffas utan äfven hållas skarpa af företrädesvis kommuner och 
enskilde. Jag håller därför före, att med afseende å ändamålet, hvarom 
nu är fråga, nämligen anskaffande af behöfiigt antal vårdplatser för 
de tuberkulossjuka, staten utsträckt sin hjälpande hand så långt rim
ligen kan göras. Genom ett statens bidrag af intill 1,000 kronor för 
vårdplats samt det kommande bidraget till driftkostnaderna skall sta
ten gifva kommuner och enskilde ett så kraftigt stöd i striden mot 
tuberkulosen, att det yäl får anses vara tillräckligt.

I ett afseende hår jag funnit en dissonans i Kungl. Maj:ts pro
position, nämligen i fråga om inskränkningen i antalet vårdplatser, 
för hvilka statsbidrag kan sökas. I propositionen föreslogs, att stats
bidrag endast kunde erhållas för vårdplatser af en på 1,000 innevå
nare. Jag finner denna bestämmelse, åtminstone hvad landsbygden 
beträffar med hänsyn till dess ringa ekonomiska bärkraft, vara obil
lig, om icke rent af hård. Kungl. Matj:t har heller icke hatt hjärta 
att fullt draga ut konsekvensen af denna bestämmelse, utan tillika 
föreslagit undantagsbestämmelser för två län, Jämtlands och Norrbot
tens. Jag har tagit mig friheten att i en motion hemställa, att äfven 
det län, som jag liar äran representera, måtte få falla under undan
tagsbestämmelsen. Utskottet har emellertid funnit betänkligheter
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existera mot att (ifver hufvud taget gifva undantagsbestämmelser i detta 
fall, men bär likväl ansett, att Kungl. Maj:ts förslag innehåller så 
göda skäl, att utskottet förordat bifall till donna framställning, i af
seende å Göteborgs och Bohus län har emellertid utskottet icke kun
nat tillstyrka bifall till min motion, men har emellertid begagnat ett 
så lindrigt uttryck som att skäl knappast kunna sägas i samma grad 
och med samma styrka hafva gjort sig gällande med afseende på 
detta län. Jag måste helt naturligt fortfarande påstå, att mina skäl 
äro af den beskaffenhet, att detta län väl borde af billighet komma 
i åtnjutande af undantagsställning. Men när utskottet i slutet af den 
motivering, som återfinnes på sidan 46, pekar på en annan väg, på 
hvilken man skulle komina fram till det, som jag åstundan så är jag 
så mycket hellre benägen att gå den vägen, som jag finner, att den 
är den allra rättvisaste. Utskottet säger: »A andra sidan kan det in
träffa, att förhållandena framdeles kunna föranleda därtill, att rätten 
att erhålla bidrag till sjukvårdsanstalter oberoende af invånareanta
let skulle anses böra utsträckas jämväl till andra delar af riket än 
Jämtlands och Norrbotteus län.»

I dessa »andra delar af riket» ligger ju, att det län, för hvilket 
jag nu pläderat, äfven kunde slippa att träffas af restriktiousbestäm- 
rnelsen. Jag är emellertid icke riktigt ense med utskottet i afse
ende på uttryckssättet, då utskottet säger, att förhållandena »fram
deles*> kunna föranleda till, att restriktionsbestämmelsen bör uppgif- 
vas, ty jag finner, att, om någonsin, förhållandena böra föranleda till 
detta just nu, innan man går att på allvar gripa sig denna saken 
an. När man blåser till strid mot denna sjukdom, torde väl förhål
landena vara de sämsta möjliga, och därför har länet med dess höga 
dödlighetssiffra i tuberkulos nu icke öfver hufvud bort träffas af denna 
re8triktionsbestämmelse. Jag vill tillägga, att utom Göteborgs och 
Bohus län faller Västmanlands län under bestämmelsen.

Om det varit förenadt med någon större ekonomisk uppoffring 
för staten att släppa denna restriktionsbestämmelse, både man möj
ligen kunnat säga, att skäl förelegat för dess bibehållande. Men när 
det icke gäller mer än 45 vårdplatser hvad Göteborgs och Bohus län 
beträffar och 20 vårdplatser hvad Västmanlands län vidkommer, så
ledes sammanlagdt 65 vårdplatser, så anser jag det vara en ren ba
gatell, som det här rör sig om. Det skulle kosta staten 65,000 kro
nor i anläggningskostnad och i en framtid omkring 12,000 kronor i 
driftkostnad genom att låta äfven dessa båda län komma i åtnjutande 
af statsbidrag för samtliga de tuberkulossjuka, som, enligt hvad den 
af kommittén upprättade statistiken utvisar, inom dessa län skulle 
behöfva vård.

Detta hvad landsbygden beträffar; för städerna ställer sig sa
ken betydligt annorlunda. Kungl. Maj:t har äfven framhållit, att man 
får tänka på den större ekonomiska bärkraft, som städerna hafva, då 
däremot landsbygden på grund af mindre gynnsamma ekonomiska 
förhållanden är ställd i en sämre situation. Hvad städerna beträffar, 
skulle, om man låter restriktionsbestämmelsen helt och hållet bort
falla, autalet vårdplatser, som ytterligare skulle komma att taga sta
tens bidrag i anspråk, gå upp till 775 stycken. Här skulle alltså
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Angående ställas ett betydligt större anspråk på staten både i fråga om bidrag 
bestämmelsertil]. anläggmngskostnaden och bidrag till driftkostnaden. Detta kan 
för ätnju- sPringa UPP till ett par hundratusen kronor om året. 
tande af Från min synpunkt skulle jag helst önskat, att ingen restrik- 

statsbidrag tionsbestämmelse influtit, men när så skett, finner jag, att härutinnan 
kulnsfiuk- för det„ narvarande intet är att göra. Jag kommer därför icke att 

vårds- yf.ka aågot annat än bifall till utskottets hemställan, men jag anser
anstalter, mig hafva haft skal att påpeka det förhållandet, som kommer att 
(Forts.) beröra dessa två län, Västmanlands samt Göteborgs och Bohus, då 

jag finner det innebära en mycket stor obillighet, att de i en fram
tid alltjämt komma att sucka under denna restriktionsbestämmelse. Jag 
tillåter mig fördenskull uttala en vördsam och enträgen bön till 
föredragande . departementschefen, att, när denna fråga nästa gång 
återkommer till Riksdagen, den förevarande resiriktionsbestämmelsen 
måtte förekomma i en något modifierad form.

Jag har intet annat yrkande än på bifall till utskottets hem
ställan.

Herr Juhlin: Herr talman, mina herrar! Jag har icke något
yrkande att gorå, utan instämmer i utskottets hemställan, som jag- 
finner synnerligen behjärtansvärd. Det är emellertid ett yttrande, 
som utskottet haft på sidan 42, h vil ket jag skulle särskilt vilja 
stryka under. Då jag anser detta uttalande af så stor vikt, tillåter 
jag mig att med herr vice talmannens tillstånd uppläsa det.

I sista stycket på sidan 42 skrifver utskottet:
»Det bär visserligen yppat sig någon tvekan, huruvida vårt land 

skulle äga tillräckligt många för tuberkulossjukhusvården särskildt sko
lade läkare lör att möta det behof af sådana, som anordnandet af ett 
stort antal tuberkulosvårdanstalter skulle medföra. I anledning häraf 
tillåter sig utskottet meddela, att, enligt hvad utskottet inhämtat, 
svenska nationalföreningen mot tuberkulos sedan år 1904 till läkare 
utdelat stipendier, i regel 6 om året, för studier af sådan vård vid 
jubileumsfondens sanatorier, och att föreningen lärer hafva för afsikt 
att äfven framdeles fortsätta härmed. Det kan här tilläggas, att 
föreningen nyligen beslutat utdela stipendier jämväl åt sjuksköterskor 
för idkande af studier vid tuberkulossjukvårdsanstalter. Utskottet 
finner dock denna fråga vara af den vikt, att ett särskildt uttalande 
bör göras därom, att intet bör försummas, som kan göra våra läkare 
fullt törtrogna med de moderna metoderna för upptäckande och be
handling af tuberkulos.»

Här skulle jag vilja sticka in ett litet ord: för upptäckande 
i tid af tuberkulos. Jag vill härmed icke klandra våra högskolor, 
ty de göra allt hvad de kunna för att utbilda skickliga läkare. Jag 
klandrar icke heller vår skickliga svenska läkarkår, men vågar ändock 
göra det uttalandet, att våra läkare i regel icke äro nog skolade för 
att ställa diagnosen på denna förhärjande sjukdom, lungtuberkulosen, 
på ett tillräckligt tidigt stadium. Vid våra sanatorier är en stor del 
af patienterna snarare asylpatienter än sanatoriepatienter. Om her
rarna i likhet med mig finge genomgå handlingarna vid ett af dessa 
sanatorier, skulle herrarna komma till samma resultat, nämligen att
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våra läkare icke äro skolade för att på tillräckligt tidigt stadium 
ställa diagnosen, och att man därför kan befara, att dessa sjukvårds- 
anstalter, som väl att börja med, tror jag, komma att blifva ett slags 
asyler, äfven i en lång framtid komma att förblifva det i stället för 
att vara sanatorier.

Nu har nationalföreningen mot tuberkulos, såsom jag nyss läste 
upp, vidtagit en synnerligen prisvärd handling, då den till dessa folk- 
sanatorier skickat läkare, för att dessa där skola utbildas i lung
tuberkulosens diagnostik och hygien. Vi hafva ju i vårt land ett 
ofantligt stort antal läkare, provinsialläkare och stadsläkare. Det är 
dessa våra läkare, som i första hand skola hjälpa oss i striden mot 
den förhärjande sjukdomen. Ett medel i deras hand komma dessa 
tuberkulossjukvårdsanstalter att blifva, men det är alldeles nödvändigt, 
att läkarne i tid upptäcka sjukdomen och därigenom rädda det unga, 
uppväxande släktet från att få föras till asyler.

Jag skulle därför vilja rikta en varm vädjan till regeringen att 
försöka vidtaga några åtgärder i den riktning, som utskottet här har 
angifvit. Regeringen skulle möjligen kunna gå samma väg, som 
nationalföreningen mot tuberkulos har gått, nämligen att lämna läkarne 
stipendier och uppmuntra dem till att vid sanatorier göra sig fullt 
kompetenta att ställa diagnos på tidig lungtuberkulos. Jag menar, 
att detta antal af sex om året, som nationalföreningen skickar till 
sanatorierna, är långt ifrån tillräckligt. Jag förstår mycket val, att 
nationalföreningen, som ju har begränsade tillgångar, icke kan skicka 
flera, men jag tror, att det vore synnerligen önskvärd!, om ett mycket 
större antal läkare kunde årligen skickas till dessa sanatorier.

Herr Nyström, Carl: Jag undrar från bvilket håll den senaste 
talaren har fått den föreställningen, att icke här i Sverige allt göres 
för att i tid upptäcka tuberkulosen och således också i väsentlig mån 
öka utsikterna till tillfrisknande. Jag vågar påstå, att de svenska 
läkarne icke behöfva någon särskild anmaning från Riksdagen att 
göra sin plikt och följa med sin tid samt prestera det bästa, som 
samtiden må kunna åstadkomma i fråga om ett tidigare upptäckande 
och en förbättrad behandling af denna sjukdom. Jag har fått den 
upplysningen — och jag vill anföra det såsom ett litet faktiskt bi
drag till hvad jag nu har sagt — att erfarenheten vid sanatorierna 
gifva vid handen, att läkarevärlden i Sverige har följt med sin tid, 
att läkarne i tid skicka de sjuka till sanatorierna och att det är på 
detta sätt, som ett gynnsamt resultat vinnes. Under sådana för
hållanden är det orättvist att säga, att det behöfver komma någon 
ny stimulus i läkarestudiet, för att läkarne skola lösa sin uppgift, 
såvidt det i ett visst tidsmoment är möjligt, på bästa sätt och med 
anlitande af de bästa källor, som finnas från forskningen öfver 
hela världen.

Herr Björck: I likhet med den föregående talaren ber jag få
nämna, att jag tror, att de svenska läkarne i de högskolor, där de 
utbildas, få ganska stor vana vid auskultering och perkussion och 
äfven vid de fysikaliska undersökningsmetoder, som användas be-
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träffande upphostningar och sådant. Jag tror sålunda, att läkarne 
hafva en ganska god grundläggande kunskap för att i tid kunna 
diagnosticera tuberkulosen. Men jag är öfvertygad om att hvarje 
läkare, som skulle få att göra med dessa tuberkulosanstaltcr, gärna 
skulle vilja underkasta sig den själfpröfningen, om han vore fullt 
kompetent att tidigt ställa diagnos på tuberkulos, ty det är därpå 
det hänger.

Nu har föreningen mot tuberkulos bildat stipendier för att läkarne 
skola begagna sig af möjligheten att studera vid sanatorierna, och 
jag tror, att de äfven skola flitigt begagna sig däraf. Rätt många 
hafva redan till sin stora belåtenhet genomgått dessa kurser. Jag 
tror, i likhet med herr Juhlin, att staten kanske kunde lägga till 
några stipendier, så att det blefve flera, som kunde komma att ut
bilda sig vid sanatorierna eller rättare sagdt där repetera och få reda 
på äfven de modernaste metoderna för tuberkuloseus diagnos och 
behandling. Många läkare skulle helt säkert med glädje begagna 
sig däraf, ty det finnes kanske knappast något angenämare än att 
få arbeta på siu egen utveckling för att kunna hjälpa andra. En 
sådan där kurs tager 2 a 3 månader, och det är ju ganska öfver- 
vinneligt. Hvarje svensk läkare kan, med de förkunskaper han har, 
med fördel begagna sig af dessa kurser.

Men detta blir en cura posteriori då vi få våra tuberkulossjuk
hus färdiga. Naturligtvis behöfver det icke finnas en särskild läkare 
anställd vid hvarje tuberkulossjukstuga. Det skulle vara att fördyra 
saken och kanske göra den omöjlig. Man har i stället tänkt sig, 
att vid de mindre tuberkulossjukhusen, som hafva till uppgift att 
tidigt upptaga patienter och att isolera sådana, som tillhöra trång
bodda familjer, hvarigenom de lätt kunna sprida smitta, på samma 
gång som de icke hafva någon vidare utsikt att så länge de äro 
kvar hemma vinna någon förbättring — man har tänkt sig, säger 
jag, att vid dessa anstalter någon läkare i närheten skulle kunua 
anställas för att hafva tillsyn och värd öfver dessa sjuka. Det är 
ju så, att icke behöfver en tuberkulos person hvarje dag undersökas 
af läkare, utan det är på vissa tider och med vissa mellanrum, som 
läkarne undersöka dessa patienter. Har man dessutom en skolad 
sköterska, så kan hon anmäla för läkaren, när något kommer på — 
som det heter — och läkaren skulle då kunna göra sina iakttagelser 
och föreskrifter.

Jag tror, att Riksdagen får bereda sig på att, när denna fråga 
kommer i gång, anordna flera sådana där tuberkuloskurser för läkare, 
och jag tror icke, att detta behöfver blifva någon dyr eller svår sak. 
Jag tror icke heller, att de läkare, som få med dessa tuberkulos
sjukhus att göra, skola vara motvilliga att deltaga i dessa kurser. 
De, som hafva varit där, hafva på detta sätt utvidgat sina kunskaper, 
icke därför att de icke förut både kunskaper i ämnet, utan därför 
att de ville vara tip-top i fråga om att på bästa sätt göra tidiga 
och skarpa diagnoser och leda behandlingen efter som hvarje sjuk 
behöfver.

I Danmark har man en anordning, som går ut på att hvarje 
läkare äger för undersökning till läkare vid tuberkulossjukhusen
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sända upphostningar från sina patienter. Undersökningarna göras 
gratis, och detta bidrager till möjligheten att tidigt bestämma, om 
ett tuberkulostall föreligger. Något sådant skulle också i Sverige kunna 
komma till stånd.

Vi veta ju att Rom byggdes icke på en dag. Denna fråga är 
nu, om jag så får såga, i sin födslostund, men säkert är att den 
kommer att gripa ganska långt omkring sig och kommer att ordnas 
på bästa sätt, ju längre tiden går framåt. Jag hoppas att kampen 
mot tuberkulosen skall blifva mer och mer segerrik och att man 
småningom skall få makt med denna sjukdom, som bortrycker 10- ä 
12,000 personer hvartenda år. Bland personer af 20—40 års ålder 
utgöra ju dödsfallen i tuberkulos 53 procent. Således af den del af 
befolkningen, som skulle vara den raskaste och kraftigaste, bortryckes 
mer än hälften af denna sjukdom. Dessa siffror mana till kraftigt 
ingripande.

Men hvad nu läkarefrågan beträffar så tror jag ej, att man be- 
höfver hafva bekymmer för att få dugliga läkarekrafter för att sköta 
de sjuka. Vi hafva redan sådana, och läkarne äro nog här i Sverige 
så ifriga att mer och mer utbilda sig att, om de få understöd af 
tuberkulosföreningen och af staten, de gärna gå igenom en kurs 
på ett par månader för att härvidlag fullkomna sig. Jag och många 
med mig glädja oss öfver, att Riksdagen så välvilligt upptagit denna 
sak och att frågan, efter hvad man har all anledning att hoppas, nu 
närmar sig sin lösning.

Herr Gezelius: Jag ber att ett ögonblick få påkalla kammarens 
uppmärksamhet för ett förhållande, som jag anser icke kunna helt 
och hållet lämnas å sido vid behandlingen af den föreliggande frågan.

Det förslag, som af Kungl. Maj:t har framlagts och af utskottet 
blifvit tillstyrkt, hvilar bland annat på den principen, att hvad som 
hittills har gjorts kommer icke att i fråga om anläggningen åtnjuta 
något bidrag från statsverkets sida. För de anläggningar, som redan 
blifvit utförda, hafva vederbörande kommuner, landsting eller hvad 
det nu må vara, själfva vidkänts kostnaden. De få härefter med de 
öfriga deltaga i kostnaden för anläggande af nya anstalter. Idén är 
gifvetvis den, att statsverket skall uppmuntra till uppförande af nya 
anstalter, men jag tviflar på att det från alla synpunkter sedt är 
klokt att i en fråga sådan som den förevarande gifva anledning till 
den uppfattningen, att staten kommer att följa samma princip för 
framtiden vare sig på detta eller på andra närbesläktade områden. 
Det är desto större skäl att beakta den saken, som ingen väl lärer 
tro, att samhället har gjort nog i kampen mot tuberkulosen genom 
att lämna bidrag till eller uppföra tuberkulosvårdanstalter. Om de 
resultat, som åsyftas, skola kunna vinnas, blir nog striden hård på 
många andra områden, där ekonomiska uppoffringar äfven komma 
att kräfvas. Och få vederbörande kommuner och landsting klart för 
sig att pioniärerna, de, som hafva gått först, de för hvilka behofvet 
känts mest trängande att på egen hand taga upp denna fråga, icke 
komma att vinna samma förmåner som de, hvilka sätta sig i efter-
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hand, så bär man gifvetvis att befara ett betydligt förminskadt in
tresse för initiativtagande.

Jag nödgas beröra denna sak, därför att det synes mig såsom 
en betänklig, närliggande konsekvens — om statsmakterna ställa 
sig på den ståndpunkt, som de intagit i fråga om bidrag till upp
förande af sjukvårdsanstalter — att samma eller åtminstone en när
liggande synpunkt kommer att göra sig gällande, då den fråga, som 
i år lämnas öppen, blir föremål för regeringens och Riksdagens be
slut, nämligen frågan om driftkostnaderna för anlagda tuberkulos
vårdanstalter. Jag tror att följdriktigt skulle man vänta, att de, som 
nu med begagnandet af de bidrag, som tilläfventyrs kunna komma 
att lämnas för anstalters uppförande, skynda sig att afhjälpa det 
skriande behofvet på detta område inom sin ort, komma att, när- 
driftfrågan föreligger, se sig försatta i den ställningen, att de icke 
komma i åtnjutande af samma förmån som de, Indika därefter an
ordna tuberkulosvårdanstalter. Tv med samma skäl lärer man väl 
då också säga: vi premiera icke hvad som redan är gjordt, vi afse 
icke att hafva detta såsom ett gemensamt arbete, vi vilja uppmuntra 
till ett fortskridande, till att få nya krafter i verksamhet för ända
målet. Jag känner konkreta exempel, där denna fråga är aktuell, 
och jag har vågat besvära kammaren med att ett ögonblick åhöra 
mina synpunkter i den förhoppningen, att något uttalande skulle 
kunna göras, som skingrade de farhågor, hvilka hysas — och som 
jag för min del finner vara helt naturliga — för att de, som nu 
komma att uppföra tuberkulosvårdanstalter, icke hafva trygghet för 
att få åtnjuta samma förmån i fråga om bidrag till driftkostnaderna 
som de, hvilka vänta till dess allt är klart. Jag skulle lifligt beklaga, 
om denna enligt mitt förmenande i den föreliggande situationen 
ganska naturliga uppfattning finge göra sig gällande, tv då hafva vi 
missvårdat det ärliga intresse, som visat sig här och hvar i orterna 
att verkligen gorå" något i tuberkulosfrågan och icke dragit sig för 
mycket kännbara uppoffringar, oafsedt de bidrag med hvilka stats
verket kan vilja träda emellan.

Jag begagnar tillfället att uttala den förhoppningen, att icke 
formella betänkligheter skola möta att få de villkor och bestäm
melser, som Riksdagen nu står i begrepp att öfverlämna till Kung!. 
Maj ds afgörande, raskt fastställda, så att det arbete, som redan på 
många häll har börjat, må kunna fortgå till fromma för ett lyckligt 
resultat. Och jag ber slutligen att få uttala den förhoppningen, att 
denna fråga icke må alltför mycket behandlas efter den principen, 
att de tuberkulossjuka äro personer, med hvilkas fria vilja och eget 
intresse man icke behöfver räkna något afsevärdt. Jag har härmed 
velat framhålla, att man ej får betrakta det såsom en gifven sak, att 
hvad man bjuder eu tuberkulossjuk, det tager han. Om man an
ordnar dessa tuberkulossjukstugor, hvilka man nu synes sätta i främsta 
ledet såsom lämpliga för tuberkulossjukvårdens utöfvande, så måste 
man tillse, att man icke riskerar att icke få dit några patienter, 
förrän man åstadkommit en lag, som berättigar staten till internering 
af de tuberkulöse i svårare stadier.

Jag har, herr talman, icke något yrkande att framställa.
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Friherre Tamra: Beträffande de åtskilliga yttranden, som bär 
hafva framkommit utan att något yrkande blifvit framställdt, torde 
jag icke behöfva upptaga kammarens tid med att lämna något svar.

Det går naturligtvis genom landet en oro, hvilken i ett afseende 
fick sitt uttryck genom den siste talarens anförande. Den oron Ur 
dock den största, som fått namn af tuberkulosskräck. Där yrkas 
från många håll att man icke bör uppmuntra denna skräck, utan 
tvärtom så mycket som möjligt stilla densamma. Hos alla dem, 
som sysselsatt sig med tuberkulosen, har detta ock varit ett bestämdt 
sträfvande. Man har velat förekomma den förfärliga oron för tuber
kulosen därigenom att man kunnat konstatera att den kan botas, 
och därigenom att man kunnat konstatera, att personer behäftade 
med tuberkulos hafva utan fara för smittas spridande kunnat vistas 
i sin naturliga omgifning.

Den oro, som den siste talaren här framförde och hvarpå han, 
enligt hvad han nämnde, kunde anföra konkreta exempel, grundar 
sig på den farhågan, att de tuberknlosvårdanstalter, som nu blifvit 
anlagda eller som äro under anläggning, icke skulle komma i åtnju
tande af det statsbidrag, om hvilket här är fråga. I det afseende 
ber jag att få omförmäla, att da han fäste eu särskild vikt därvid, 
att tuberkulosanstalter, som redan äro anlagda, möjligen icke skulle 
komma i åtnjutande af bidrag till driftkostnaden i framtiden, så bör 
han kunna finna sig tillfredsställd genom ett uttalande i den kung!, 
propositionen, da chefen för civildepartementet i sitt anförande till 
statsrådsprotokollet yttrar, att de redan existerande anstalterna i all
mänhet lära hafva sin ekonomi så anordnad, att de under ett år 
kunna drifva sin verksamhet utan att erhålla något statsbidrag till 
driftkostnaderna. Däraf framgår ju alldeles tydligt, att åtminstone 
departementschefens mening har varit den, att när Riksdagen kommer 
att lämna anslag till bidrag för den dagliga kostnaden, skola dessa 
anstalter också däraf komma i åtnjutande.

Hvad däremot beträffar den oafgjorda frågan, huruvida anstalter, 
som äro under anläggning, skola kunna erhålla något bidrag till 
anläggningskostnaden, så vill det synas, att icke heller i detta af
seende någon oro behöfver uppstå, därför att de, som endast hafva 
planerat att gorå eu anläggning, äro oförhindrade att till Kung!. 
Maj:t för pröfning insända ritningar och förslag och begära del af 
det anslag, som Riksdagen, efter hvad jag hoppas, kommer att lämna. 
Och i den män sådana handlingar till Kung). Maj:t inkommit efter 
förslagets promulgerande, lära väl dessa framställningar komma att 
föranleda därtill, att sådana anläggningar likaväl som de, hvilka 
ännu icke påbörjats — och kanske med ännu större säkerhet — 
skola kunna få del af bidragen.

De yttranden, som i öfrig! framkommit och hvilka, efter hvad 
jag redan nämnt, icke föranledt något yrkande om afvikelse från 
hvad utskottet på grund af den kungl. propositionen föreslagit, torde, 
jag upprepar det, icke kräfva att nu på något sätt till bemötande 
upptagas. Jag tillåter mig därför endast att yrka bifall till utskottets 
hemställan.
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Öfverläggningen ansågs härmed slutad, hvarefter kammaren bi
föll hvad utskottet i föreliggande punkt hemställt.

Punkten 3.

Utskottets hemställan bifölls.

Föredrogs ånyo Första Kammarens tillfälliga utskotts den 13 och 
15 innevarande månad bordlagda utlåtande, n.o 20, i anledning af 
väckta motioner om skrifvelse till Kungl. Maj:t angående ändringar 
i nu gällande föreskrifter rörande skyddskoppympningen.

Med föranledande af ett inom Andra Kammaren af herr E. A. 
Wawrinsky i motion, n:o 254, därom väckt förslag hade nämnda 
kammares tillfälliga utskott i afgifvet utlåtande hemställt, att kam
maren ville för sin del besluta, att Riksdagen i skrifvelse till Kungl. 
Maj:t anhölle om åstadkommande af en allsidig utredning rörande 
behofvet af ändringar i nu gällande föreskrifter rörande skyddskopp
ympningen i riket, samt att Kungl. Maj:t därefter ville till Riksdagen 
inkomma med de förslag, hvartill denna utredning kunde föranleda.

Sedan denna hemställan af Andra Kammaren bifallits samt 
ifrågavarande beslut delgifvits Första Kammaren, hade denna kam
mare hänvisat ärendet till behandling af sitt andra tillfälliga utskott, 
som i nu föreliggande utlåtande hemställt, att Första Kammaren villo 
biträda Andra Kammarens beslut i denna fråga.

Herr Petersson, Lorentz: Herr vice talman, mina herrar! 
Ehuru jag icke är sakkuuning på det område, till hvilket det nu 
föredragna ärendet hör, dristar jag dock att påpeka ett par förhållan
den, som gjort mig »undrande och spörjande». Jag går då ut ifrån 
att de sakkunniga, läkarne, om icke så mycket i vårt land som i 
andra länder äro af skilda meningar rörande både vaccinationens 
och särskilt vaccinationstvängets behöflighet och berättigande. Och 
i vaccinationens moderland har man ju, enligt hvad utskottet själft 
angifver, redan år 1898 principiellt brutit med vaccinationstvånget.

Nu är det ju så, att den sjukdom, mot hvilken vaccinationen 
skulle vara ett skydd, visat sig hafva förlorat sin kraft. Det kan, 
menar jag, icke bero bara på vaccinationen, ty enligt hvad upplyst 
blifvit, verkar vaccinationen allra högst 10 år. Således äro personer, 
som äro öfver tio års ålder, utsatta för smittofara, och ändå före
kommer det ytterst sällan några smittkoppor i vårt land. Nyss har 
talats om en sjukdom, som med skäl kan kallas folkförödande, men det 
torde väl icke längre gälla om smittkopporna. Då vill jag fråga: 
Hvarför skall man, när någon fara icke förefinnes, plåga de små 
barnen i alla landsdelar med denna vaccination, som ju är en in
ympning af ett gift och således icke kan i alla afseenden vara ofarlig. 
Hvarför kan man icke, i händelse det på någon ort skulle uppstå
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smittofara, då tillhandahålla det skyddsmedel, som vaccinationen Om ändrin 
innebär, och, om så behöfves påbjuda tvångsvaccination. Jag tror gar i gäll- 
icke ens att detta senare behöts, ty själfuppehållelsedriften gör nog ande före- 
att man begagnar sådana skyddsmedel, som erbjudas, i fall fara är 8krifteJ 
på färde. Detta var nu den ena saken, men jag vill äfven påpeka skgddskopp- 
en annan. Det finnes en föreskrift, att det skall i kyrkoböckerna ympningen. 
införas anteckning om personer äro vaccinerade eller icke. Det skall (Forts.) 
sättas ett v för alla personer, som äro vaccinerade, och dessa anteck
ningar skola bevaras och från kyrkobok till kyrkobok öfverföras, så 
länge den personen lefver, äfven om han skulle bli 80, 90 år, och 
så verkar vaccinationen ej längre än högst 10 år! Hvad skall man 
kalla detta annat än en kolossal humbug?

Nu är lofvadt i förslaget, att det skall blifva en »allsidig» ut
redning och jag har naturligtvis ingenting däremot. Jag ville blott 
för min del påpeka önskvärdheten af att denna utredning verkligen 
blir allsidig och opartisk.

Efter härmed slutad öfverläggning biföll kammaren hvad ut
skottet i förevarande utlåtande hemställt.

Lördagen den 16 Maj, f. m.

Föredrogs ånyo statsutskottets den 12 och 13 innevarande maj Angående 
bordlagda utlåtande n:o 138, i anledning af Kung!. Maj:ts proposition anslag till 
angående anvisande af anslag till en biologisk undersökning afen biologisk 
sjön Tåkern. undersökning

af° sjön
I enlighet med hvad Kungl. Maj:t föreslagit Riksdagen i en den Takern'

24 april 1908 aflåten, till statsutskottets förberedande behandling 
öfverlämnad proposition, n:o 215, hade utskottet i förevarande utlå
tande hemställt, att Kiksdagen måtte, för utförande af en biologisk 
undersökning af sjön Tåkern, under åttonde hufvudtiteln på extra 
stat för år 1909 bevilja ett anslag af 9,000 kronor.

Reservation hade anförts af herr A. T. Odelberg mot vissa delar 
af motiveringen.

Herr Odelberg, Theodor: Herr vice talman, mina herrar! Min 
mening är icke att yrka annat än bifall till det slut, hvartill utskottet 
kommit. Men då jag icke kan gilla utskottets motivering, ber jag 
att få yttra några ord.

Som herrarna väl veta, har frågan om lämpligheten af sjön 
Tåkerns sänkning varit föremål för diskussion under några tiotal 
år och striden om sättet för utförandet har ock varit ganska het.
Emellertid har den part, som önskat sänkning af sjön, slutligen gått 
segrande ur striden och nu står den frågan klar. I sista stund har 
då vetenskapsakademien kommit med framställning om anslag för en 
biologisk undersökning af sjön Tåkern. Kungl. Maj:t har för detta 
ändamål i proposition till Kiksdagen begärt 9,000 kronor och stats
utskottet har som sagt tillstyrkt detsammas beviljande.
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Angående Statsutskottet bär nu i de tre första meningarna af sitt yttrande 
anslag till fullt objektivt motiverat sin kläm. Men sedan kommer ett parti

er» biologisk tagande för dem, som satt sig emot sjön Tåkerns sänkning, hvilket 
undersökningjag jcke jian anse fullt lämpligt. Utskottet säger:

»Utskottet anser sig icke böra underlåta omnämna, att utskottet, 
funnit ett särskild! stöd för sin åsikt, att sänkningsarbetena icke böra 
få ställa sig hindrande i vägen för de vetenskapliga undersöknin
garna, i den omständigheten, att en stor mängd strandägare samt i 
sjön Tåkern på annat sätt ekonomiskt intresserade personer, i en till 
Kungl. Maj:t ingifven framställning, af hvilken utskottet tagit del — 
under framhållande af de ekonomiskt, klimatiskt och estetiskt ogynn
samma förhållanden för den kringliggande trakten, som komrne att 
af sänkningen medföras — anhållit, att Kungl. Maj:t icke måtte bevilja 
intressenterna i företaget det i statsrådsprotokollet omförmälda odlings
lån å 600,000 kronor. Då sålunda meningarna om lämpligheten af 
det beslutade vattenafledningsföretaget äro synnerligen delade, torde 
åtminstone ett uppskof med dess utförande under den tid, som er
fordras för att de vetenskapliga undersökningarna må med erforderlig 
fullständighet kunna slutföras, icke kunna betraktas annat än som 
en på billighet grundad åtgärd.»

Som herrarna finna af den kungl. propositionen, har Kung!. 
Magt redan år 1902 meddelat tillstånd ifrån det allmäunas sida för 
sjön Tåkerns sänkning och genom Kungl. Maj:ts dom den 3 september 
1907 hafva klagomål öfver syneförrättuingen ogillats och Kung]. Maj:t 
har fastställt bestämmelserna i densamma. Bland dessa 6ynebestäm- 
melser förekommer ock, att arbetet skall taga sin början senast ett 
år efter det förrättningen vunnit laga kraft. Således vill utskottet 
genom sin motivering här, att Kungl. Magt skall vidtaga en åtgärd, 
hvarigenom Kungl. Maj:ts dom blir kränkt. Intressenterna i företaget 
skola förhindras att, såsom Kungl. Maj:t beslutat, ett är efter det 
syneförrättningen vunnit laga kraft påbörja arbetet. Kan ett sådant 
uttalande vara lämpligt? Mig synes, att utskottet borde hafva nöjt sig 
med följande uttalande, som äfven förekommer i utlåtandet. Utskottet 
säger nämligen: »För att dessa undersökningar skola kunna gifva 
ett så rikt resultat som möjligt erfordras naturligtvis, att de hinna 
afslutas, innan det egentliga sjösänkningsarbetet påbörjats, och 
anser sig utskottet kunna förvänta, att Kungl. Maj:t vidtager de åt
gärder, som för vinnande af ett sådant ändamål må anses erforder
liga och möjliga.»

Där skulle jag vilja sätta punkt och jag får därför yrka, att 
hela motiveringen från följande mening: »Utskottet anser sig icke 
böra underlåta omnämna» och till öfverstå raden på sidan 7, som 
slutar med orden »annat än som en på billighet grundad åtgärd» 
måtte ur motiveringen utgå.

Herr Wijkander: Såsom kammaren hörde, gjorde den siste 
talaren icke något yrkande med afseende å klämmen, utan yrkandet 
inskränkte sig till, att han ville utesluta ett par punkter ur utskottets 
motivering.

Som bekant har Sverige icke mer än två sjöar af sådan art som
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ilen här ifrågavarande, nämligen Hornborga-sjöu i Västergötland och Angående 
sjön Tåkern. Det har därför varit med stor saknad man sett, att anslag till 
möilighet skulle finnas, att denna kanske den märkligaste af de häda «n biologisk 
sjöarna skulle försvinna, och man har därför velat rädda åtminstone af sjön 
bilden af den djur- och växtvärld, som där finnes, genom att få Tåkern. 
vetenskapliga undersökningar anställda. Men om Riksdagen skall (Forts.)
bevilja dessa pengar, ligger det bra nära till hands, att Riksdagen 
vill so till, att det blir något resultat af dessa undersökningar, och 
detta kan icke ske på några månader. Det beböfs ett eller ett par 
år att göra undersökningarna. Under sådana förhållanden är det ju 
ganska naturligt, att statsutskottet uttalar sin önskan, att Kung].
Magt skall se till, att anslaget verkligen kommer till nytta, och att 
således det dröjer så lång tid, till dess själfva sänkningen börjar, 
att undersökningarna hinna utföras.

Det har ock af den föregående talaren framhållits, att i punkten 
strax före den, han ville utesluta, står ungefär detsamma, nämligen 
att man vill, att Kung!. Maj:t skall se till, att erforderliga och möj
liga åtgärder verkligen komma att vidtagas. Nu står det ju icke 
någonting annat heller i den punkt, som af talaren föreslagits skola 
uteslutas. Det är endast det ömtåliga, att där påpekas, att fördelen 
af sjöns sänkning ur ekonomisk synpunkt är ganska tvetydig.

Det har kommit så långt, att rent rättsligt förefinnes icke längre 
något hinder för de intresserade att företaga sänkning af sjön, men 
det har visat sig, att dessa personer icke disponera erforderliga medel, 
utan man vill, att staten skall bidraga med ett lån af 600,000 kronor.
Då har ett 60-tal strandägare och ett 100-tal andra intresserade 
kommit in till Kungl. Maj:t med anhållan, att Kungl. Magt icke måtte 
bevilja detta lån dä det är så tveksamt om verkligen några fördelar 
kunna åstadkommas genom sänkningen. Detta omnämnes af stats
utskottet.

Statsutskottet vet väl, att det är Kungl. Maj:t, som här skall 
pröfva saken. Utskottet har icke haft den utredning, att det ens 
kunnat uttala sin åsikt om åtgärdens lämplighet eller icke, men det 
har ansett behöflig! att omnämna, att frågan är tvifvelaktig. Det är 
detta den siste talaren är så orolig för, att det skall komma officiellt 
till Kungl. Maj:ts kännedom, att han vill stryka den punkten.

Statsutskottet har här med stor majoritet, d. v. s. enhälligt utom 
herr Odelberg, ansett, att det tvärtom är af vikt att framhålla detta.
Hvarje folk, som är fäst vid sitt land, vill taga vara på de minnen 
det har, vare sig det är historiska eller naturminnesmärken. Här är 
just ett sådant fall. 1 många länder, där sådana frågor kommit upp, 
bär man gjort stora uppoffringar för att rädda sådana minnen. Här 
är icke frågan om, att svenska staten skall göra en sådan uppoffring, 
utan endast att man skall taga i betänkande, huruvida man särskild! 
bör understödja borttagandet af detta minne. Man har ansett, att 
Kungl. Maj:t bör noga betänka denna fråga och åtminstone se till, 
att Kungl. Maj:t icke så hastigt afgör frågan, att man icke kan rädda 
bilden af sjön före själfva sänkningen. Det förefaller mig, herr tal
man, att det icke förekommer någon anledning att vara så grann
tyckt, att icke Riksdagen skulle kunna bibehålla denna punkt
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Angående 
anslag till 

en biologisk 
undersökning 

af sjön 
Tåkern. 
(Forts.)

och framlägga frågan, sådan den verkligen föreligger, för Kung!, 
Maj:t.

Jag yrkar bifall till utskottets betänkande oförändradt.

Friherre Palmstierna: Ilerr grefve och talman, mina herrar!
När jag läste detta betänkande, kunde jag icke underlåta att högligen 
förvåna mig öfver utskottets motivering i de satser, som den förste talaren 
anhöll skulle bli uteslutna. Och jag frågade mig, hvad har Riksdagen 
egentligen med den saken att göra, frågan om att sänka Tåkern. 
Ingen har väl något emot anslag till en undersökning. Nu sade den 
siste talaren, att företaget lärer vara ganska ekonomiskt osäkert, 
men detta blir strandägarnes affär. Det är de, som skola betala, och 
därför att det är osäkert, hafva de, om jag fattade talaren rätt, sökt 
lån hos Kungl. Maj:t. Det göra alla stora företag, som vilja sänka 
marker och det är synnerligen lyckligt för landets uppodling och 
klimatiska förhållanden, att dessa sjöar blifva sänkta och moss- och 
sumpmarker uttorkade och odlade. Det är naturligtvis därför Kungl. 
Maj: t för hvarje år af Riksdagen begär och Riksdagen anslår ganska 
betydliga summor för att med lån understödja dylika företag. Nu 
sade den siste talaren att det var ett GO-tal strandägare och en hel 
del andra personer, som opponerat sig mot att lån beviljas. Ja, det 
har varit opposition mycket länge. Sedan år 1895, då detta företag 
påbörjades, har man undan för undan genom klagomål och dylikt 
uppehållit saken, men slutligen har Kungl. Maj:t genom dom fast
ställt, att sjön skall få sänkas. Detta skedde dock först år 1907 
efter 12 års arbete. Och så skulle Riksdagen nästan genom domkval 
säga: Det är så många emot saken, att den bör ytterligare upp
skjutas. Jag föreställer mig, att Riksdagen icke har med den saken 
att göra. Frågan rör sig här om, huruvida Riksdagen skall bevilja 
anslag till undersökning eller icke. Det förefaller mig, att landt- 
bruksstyrelsen har rätt när den på sidan 5 säger, att det hade varit 
önskligt att vetenskapsakademien hade begärt denna undersökning 
långt före detta. Man har ju länge vetat detta och man har väl 
icke behöft vänta tills genom dom fastställts, att sjön skall sänkas, 
och då först säga: Nej, vänta litet, vi måste undersöka först. Det 
kunde man hafva gjort förut.

Om man skall väga emot hvarandra det vetenskapliga intresset 
eller det praktiska målet att få denna stora grunda sjö med sina 
ofantliga vassryggar och märkvärdiga fauna utbytt mot vajande sädes
fält och betande hjordar, tror jag, att det vore mycket fördelaktigare, 
om den blir sänkt. Här talas så ofta om egna hem. Här är ju till
fälle att få sådana i dessa ofantliga marker, som blifva torrlagda.

Här har utdelats ett separattryck, där det talas om att sänk
ningen skulle innebära en verklig nationalförlust. Ja, en national- 
förlust, ekonomiskt taget, är det naturligtvis att det ligger så, som det 
ligger, i stället för att blifva uppodladt. Här talas om, att de sänk
ningar, som gjorts, lämnat endast magra betesmarker på sina ställen 
klent bevuxna med skog. Det har tvärtom visat sig, att dessa marker 
kunna bära goda skogar. Jag har varit vid Tåkern för några år sedan 
och då höggs på försök en tall af och då visade det sig, att dessa så
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kallade förkrymta tallar voro förkrympta, så länge vatten fanns där, 
men sedan hade årsringarna tagit sig högst betydligt. En jägare 
tycker naturligtvis, att det vore ledsamt om sjön sänktes, men Sverige 
skall väl icke lefva på jakt och fiske utan på åkerbruk. Jag ber 
att fä instämma i den förste talarens yrkande.

Herr Berg, Lars: Då den förste talaren, som äfven handlagt
detta mål i t jäusteväg, yttrat sig, anser jag ock mig oförhindrad att 
därom uttala min mening, ehuru äfven jag i tjänsteväg handlagt det
samma. Jag gör det ock därför, att jag för ovanlighetens skull får 
nöjet i eu vattenfråga instämma med statsutskottet.

Jag anser det vara högeligen på sin plats och en plikt för den, 
som känner detta måls gång, att framhålla de betänkligheter, som 
finnas i fråga om Tåkerns sänkning. Jag bär på nådig befallning, 
innan Kungl. Maj:t gaf sitt nådiga tillstånd till företagets genom
förande, min plikt likmätigt, förklarat, att, såvidt jag förstår, strider 
det mot lagens mening att sänka Täkern. Förordningen om tillstånd 
från det allmännas sida säger nämligen att, om man kan förutsätta, 
att en hel del olägenheter kunna inträffa genom en sådan sänkning, 
bland annat att allmän vattenbrist skall inträda, hör endast Konungen 
själf och icke såsom i andra frågor af samma art Kungl. Maj:ts be
fallningshafvande afgöra saken, hvilket tydligen visar, och detta säger 
sig för öfrigt själft, att är det så, att det hotar att blifva vattenbrist 
för en stor ort, sådan som den ifrågavarande — en gammal kultur
ort — bör åtgärden icke tillåtas. Min åsikt är stödd på de under
sökningar, som föregått, och den erfarenhet jag har, att här verkligen 
under vissa förhållanden kommer att blifva vattenbrist i hela orten, 
om man icke kan skaffa vatten på annat konstgjordt sätt, om hvars 
verkningar man dock icke i detta fall har den ringaste säkerhet att 
förhoppningarna skola slå in. Alla undersökningsförrättare hafva 
varit eniga om den saken, att detta är ett fall, som aldrig tillförne 
förekommit i vårt fädernesland och kanske icke annorstädes heller, 
nämligen att alla fackmännen på förhand varit eniga om att sänk
ningen under vissa förhållanden skulle komma att beröfva orten dess 
tillgång på vatten, därest icke vattenbristen undanröjdes medelst 
konstgjorda vattenbassänger. Väg- och vattenbyggnadsstyrelsen och 
landtbruksstyrelsen hafva gjort sitt uttalande i denna fråga, men de 
båda styrelserna uttalade till protokollet hvar sin skiljaktiga mening. 
Väg- och vattenbyggnadsstyrelsen yttrade om den hotande vatten
bristen bland annat följande: »Af liknande anledning måste sist
sagda olägenhet varda förenad äfven med vattentillgång, som beredts 
genom anläggning af vattenbehållare eller vattenböld, den andra af de 
utvägar man trott sig kunna anlita, för att efter sjösänkningen be
reda orten vattentillgång. De skulle med betydande kostnader an
läggas och underhållas, på lätt tillgängliga ställen vid och fyllas från 
de naturliga vattendragen medan dessa ännu vore vattenförande. 
Det är gifvet, att i sådana vattenbehållare vid de först utsinande 
vattendragen, för hvilka således bristen på vattenomsättning varder 
af längsta varaktighet, förskämningen skulle varda mest intensiv och 
åtminstone icke mindre än i kanalerna.
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För anläggning af dessa allmänna vattenbehållare och vägar för 
vattenhämtning erfordras otvifvelaktigt enskild mark, som endast kan 
förvärfvas genom expropriation, till följd hvaraf dessa anordningars 
åvägabringande blifver beroende af huruvida expropriationsförfarandet 
lagligen kan medgifvas för dylika anläggningar, som afse att på 
mark, som tillhör enskilda, Indika tilläfventyrs icke ens hafva del i 
sjösänkningen, söka ersätta den naturliga vattenbassäng, som skall 
sänkas, med flere konstgjorda mindre vattenbehållare, som ortens 
invånare hvarken önska eller ens behöfva, därest de varda bibehållna 
vid den naturliga vattenbehållare de nu äga, men hvilken skulle dem 
fråntagas, icke för tillgodoseende af ett i egentlig mening allmänt 
ändamål, utan för befordrande af enskilda fördelar.

Men största betänkligheterna mot det sökta tillståndet möta dock i 
den omständigheten, att ett så viktigt villkor för ifrågavarande, betydande 
kulturorts beboelighet, som nödig vattentillgång, skulle under vissa 
tider varda uteslutande beroende på skötsel och underhåll af anord
ningar, om hvilkas framtida verkningar och lämplighet man på för
hand ej äger och ej kan äga någon visshet och beträffande hvilkas 
underhäll och omsorgsfulla handhafvande eller skötsel knappast kan 
påräknas eu fullt verksam kontroll.

Såvidt kändt är, har det icke inom landet förekommit något 
sjösänkningsföretag eller ens förslag därtill, förrän det här förelig
gande, hvarom fackmännen varit på förhand eniga att det under 
vissa förhållanden skulle komma att beröfva orten dess tillgång på 
vatten, därest icke vattenbristen undanröjdes medelst konstgjorda 
vattenbassänger. Men dessas tillräcklighet och användbarhet hvila i 
detta fäll såsom ofvan visats endast på antagna icke kända förhål
landen. Under sådana omständigheter, synes ansökningen om till
ståndet till sjösänkningen från det allmännas sida icke böra bifallas, 
utan påkalla endast en nådig förklaring, att den ej föranleder vidare 
åtgärd.»

Man skulle således för att sänka sjön fördärfva annan torrjord 
och gräfva ut nya små bassänger och tjärner. Dessutom skulle man 
expropriera sig till en del af marken, som naturligtvis icke kan fås 
godvilligt, då den ligger på fientlig mark d. v. s. på mark, som till
hör sådana, som icke vilja att sjön skall sänkas. Man skulle ock 
expropriera mark till vägarna till dessa egendomliga hoar, där möj
ligen kreatur kunna få något vatten, men som för mänskligt behof 
säkerligen icke är användbart. Det är en användning af expropria
tionslagen som jag icke tror kan genomföras och som det nog aldrig 
varit expropriationslagens mening att understödja, att nämligen den, 
som vill för egen nytta verkställa ett arbete och icke kan detta utan 
att taga jord och mark, som icke beröras af företaget, skall afstå 
den för att gräfva nya sjöar i stället för dem, som skola aftappas, 
och gräfva nya vägar för att komma till dessa kanaler.

Jag anser, att det af utskottet gjorda uttalandet är mycket på 
sin plats, och jag anser ock, att då sjösänkningen är sådan den är, 
det är mycket tvifvelaktigt huruvida staten bör understödja den med 
särskild! anslag, men alldeles uppenbart att tid och medel måste 
beredas, för att dessförinnan möjliggöra den vetenskapliga undersök-
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ning af djur- och växt-lifvet i Tåkern som statsutskottet förordat och Angående
hvartill jag yrkar bifall. anslag till

J ° J cn biologisk

Herr Odelberg, Theodor: I olikhet med den siste ärade ta- „f sjön 
laren skall jag icke tillåta mig att upptaga till öfverläggning frå- Tåkem.
gan, huruvida det är lämpligt att sänka sjön Tåkern eller icke. (Forts.)
Den frågan hör enligt mitt förmenande icke hit, och jag tror för 
öfrigt att det är högst få af kammarens ledamöter, som öfver huf
vud taget sett sjön Tåkern, och ännu mindre antal som tagit del 
af handlingarna beträffande sjöns torrläggning. Den frågan hör, 
som sagdt, icke alls hit. Den är bedömd af Kungl. Maj:t, såväl i 
domstol som på administrativ väg, och Kungl. Maj:t har nu ålagt 
intresserade personer att inom viss bestämd tid börja sänkningsar- 
betet. Skall då Riksdagen skrifva till Kungl. Maj:t och begära upp
skof med företagets påbörjande för att de personer som genom dom 
blifvit ålagda att utföra företaget skola blifva lagbrytare!

Jag tog emellertid nu till orda särskildt för att bemöta herr 
Wijkander. Han sade, att i sjösänkningsföretaget intresserade 
strandägare kommit in som supplikant^’ till regeringen med begä
ran att få låna 600,000 kronor för att utföra ifrågavarande sänk- 
ningsarbete. Nej, så förhåller det sig visst icke, utan de hafva be
gärt att få ett lån ur odlingslånefonden, och jag tror att detta lån icke 
skall kunna vägras af Kungl. Maj:t, så vida alla villkor, som af 
Riksdagen och Kungl. Maj:t äro föreskrifna för alla dylika låns er
hållande uppfyllas.

Vidare sade herr Wijkander, att jag stod ensam inom utskot
tet, då jag förfäktade den af mig framhållna meningen. Jag ber 
att få påminna professor Wijkander om att när proposition i saken 
framställdes, herr ordföranden uppfattade ställningen så som om 
mitt förslag bifallits. När votering sedermera anställdes, var det 
sju personer inom utskottet, som anslöto sig till min mening. Jag 
stod således visst icke ensam därom, fastän de öfriga ledamöterna 
af statsutskottet, som röstade med mig, icke ansågo nödigt att re
servera sig.

Herr talman, jag yrkar fortfarande bifall till det af mig gjorda 
förslaget.

Herr Törnebladh: Jag skall icke tillåta mig att ingå på frå
gan i och för sig, huruvida sjön Tåkerns sänkning kommer att 
bringa landet och företagets delägare vinst eller icke. Ehuru jag 
icke nu yttrar mig därom, har jag visserligen min särskilda upp
fattning i det fallet, en uppfattning grundad på upplysningar från 
personer förtrogna med saken, men den hör som sagdt icke hit.
Jag skall endast be att få något belysa statsutskottets motivering. 
Statsutskottet säger att Kungl. Maj:t borde kunna vidtaga »de åt
gärder, som för vinnande af ett sådant ändamål må anses erforderliga 
och möjliga». Om nu Riksdagen beviljar ett sådant anslag för ut
förande af undersökningen, är det ju påtagligt, att Riksdagen icke 
gör det under andra förutsättningar, än att undersökningen kan 
komma till stånd; och för att den skall kunna komma till stånd.
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Angående fordras det någon tid. Då har Riksdagen sagt, att det är ju möj- 
till ligt, att den tiden kan vinnas, utan att man alls behöfver uttala 

undersökning sig emot företaget, och har sagt, att det är möjligt att tiden kan 
af sjön y vinnas, därför att det begäres odlingslån och detta ännu icke är af- 
Tåkem. gjordt. Äro herrarne verkligen säkra på att odlingslånet kommer
(Forts.) aii beviljas? Kommer det icke att beviljas, så blir det väl ingen

ting af med företaget, och då ha vi ju tid på oss.
Jag yrkar bifall till utskottets förslag.

Efter det öfverläggningen ansetts härmed slutad, yttrade herr 
talmannen, att i afseende på förevarande utlåtande yrkats, dels att 
hvad utskottet hemställt skulle bifallas, dels ock, af herr Odelberg, 
Theodor, att utskottets hemställan skulle bifallas med uteslutande 
ur motiveringen af den del däraf, som å sid. 6 raden 14 nedifrån i 
det tryckta betänkandet började med orden »Utskottet anser sig 
icke» och å sid. 7 slutade med orden »grundad åtgärd».

Härefter gjorde herr vice talmannen propositioner jämlikt dessa 
yrkanden och förklarade sig anse propositionen på bifall till hvad 
utskottet hemställt vara med öfvervägande ja besvarad.

Votering begärdes, i anledning hvaraf uppsattes, justerades och 
anslogs en så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller hvad statsutskottet hemställt i sitt utlåtande 
nio 138, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, bifalles utskottets hemställan med den ändring i 
motiveringen, som föreslagits af herr Odelberg, Theodor.

Vid slutet af den häröfver anställda omröstning befunnos rösterna 
hafva utfallit sålunda:

Ja—58; 
Nej—49;

Vid ånyo skedd föredragning af statsutskottets den 12 och 13 i 
denna månad bordlagda utlåtanden:

n:o 139, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående yt
terligare anslag till uppförande af nya byggnader för folkskolese- 
minariet i Växjö,



n:o 140, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående för
säljning af vissa delar af förra militiebostället Stora Görslöf n:is 
12 och 13 med underlydande i Malmöhus län,

n:o 141, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående för
säljning af vissa till förra mönsterskrifvarbostället Glabo n:o 1 
med Lilla Saltvik mis 3 och 5 i Kalmar län hörande områden, 

n:o 142, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående för
säljning af tre till kungsladugården Skälby i Kalmar län hörande 
områden,

n:o 143, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående för
säljning af en till förra militiebostället Sjögården n:o 1 jämte Sjö
gården n:o 2 i Älfsborgs län hörande lägenhet,

n:o 144,^ i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående för
säljning af åtta lägenheter från förra skvadronschefsbostället Salle- 
rup n:is 1, 6 och 7 i Malmöhus län, samt

n:o 145, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition med anled
ning af framställning från magnesitaktiebolaget Tarrekaise beträf
fande vissa af bolaget arrenderade mineralfyndigheter å kronojord 
i Norrbottens län,

biföll kammaren hvad utskottet i dessa utlåtanden hemställt.
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Föredrogs ånyo sammansatta stats- och lagutskottets den 12 
och 13 innevarande månad bordlagda utlåtande, n:o 15, i anledning 
af dels Kungl. Maj:ts proposition med förslag till lag angående 
kommuns skyldighet i fråga om anställande af barnmorska, dels ock 
fem med föranledande af propositionen väckta motioner.

Punkten 1.

Utskottets hemställan bifölls.

Pimsten 2• Om stats
bidrag till

Genom proposition, n:o 54, af den 21 februari 1908 hade Kungl. kommun för 
Maj:t, under åberopande af propositionen bilagdt utdrag af stats - fast anställd 
rådsprotokollet öfver civilärenden för nämnda dag, föreslagit Riks- barnmorska. 
dagen att antaga ett vid propositionen fogadt förslag till lag angå
ende kommuns skyldighet i fråga om anställande af barnmorska.

I sammanhang med denna proposition hade utskottet till be
handling förehaft, bland andra, en inom Andra Kammaren af herr 
K. E. O. Kjellberg m. fl. väckt motion, n:o 249, hvari hemställts, 
utom annat, att Riksdagen ville i skrifvelse till Kungl Maj:t an
hålla, det täcktes Kungl. Maj:t låta utreda, i hvad mån bidrag af 
statsmedel skulle kunna beviljas kommun för aflöning af fast an
ställd barnmorska, samt för Riksdagen framlägga de förslag, hvar
till utredningen kunde föranleda.
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Om stats- Utskottet hade i förevarande punkt hemställt, att herr Kjell- 
hidrag till bergs m. fl. berörda motion, i hvad den afsåge skrifvelse i ämnet till 

^aflöning a'i Kungl. Maj:t, ej måtte af Riksdagen bifallas.
fast anställd
barnmorska. Vid punkten hade reservation afgifvits af herr Hammarlund, 

(Forts.) som ansett, att utskottet bort hemställa, att Riksdagen med bifall 
till herr K. B. O. Kjellbergs m. fl. motion, i hvad den berörde 
denna punkt, ville i skrifvelse till Kungl. Maj:t anhålla, det täcktes 
Kungl. Maj:t låta utreda, i hvad mån bidrag af statsmedel skulle 
kunna beviljas kommun för aflöning af fast anställd barnmorska 
samt för Riksdagen framlägga det förslag, hvartill utredningen 
kunde föranleda.

Herr Björck: Det här föredragna utskottsbetänkandet är myc
ket viktigt, anser jag, men man kan dock enligt min åsikt hysa 
sina stora betänkligheter mot förslagets tillämpning. Detta gäller 
icke så mycket förslaget, att två eller flera kommuner tillsammans 
skulle få anställa gemensam barnmorska, ty det är eu mycket god 
sak. Men då minimilönen är bestämd till 300 kronor, frågar man 
sig ovillkorligen, hvem skall betala det? Jag känner många fattiga 
kommuner, som helt enkelt icke hafva råd att hålla sig med barn
morska. För öfrigt, äfven om dessa kommuner skulle skaffa sig 
någon utväg att aflöna en barnmorska med 300 kronor, tro herrarne 
verkligen att hon skall kunna lefva på det? Jag är öfvertygad om 
att hon icke kan lefva på en så låg lön. Det skulle då förutsättas, 
att hon skulle få så mycket större arfvode för förrättningarna, men 
från den fattigare delen af befolkningen får hon nog nöja sig med 
litet eller intet i arfvode. Jag skulle därför helst vara benägen att 
yrka bifall till herr Hammarlunds vid denna punkt afgifna reserva
tion, på det att vi må få utredning hvarifrån lön skall skaffas till 
barnmorska, om kommunerna skola bekosta den, eller om den del
vis skall bestridas med statsanslag. Jag tror icke, att nian kan 
undgå att ordna saken så, att statsanslag i större eller mindre ut
sträckning måste utgå härtill, om lagen går igenom. Att hafva det 
som det nu är finner jag vara omöjligt, och äfven om man skall 
kunna få barnmorska till hvar eller hvarannan kommun också iMe 
fattiga kommunerna, kan hon icke lefva på den lilla lönen. Våra 
småskollärarinnor hafva nu 400 å 500 kronor, och de ha likväl 
gått igenom en kurs på blott 8 månader, under det att barnmor
skorna ha en kurs på ett år.

Jag tror icke det är praktiskt att anbefalla de fattiga kommu
nerna att ensamma aflöna barnmorskorna. De kunna i de flesta 
fall icke gifva dem mer än 300 kronor; många af dem kunna icke 
ens gifva dem det. En barnmorska kan icke lefva i de fattiga 
kommunerna, om hon skall få så liten lön. Följden kommer nog 
blifva, att ingen söker dessa platser och att dessa kommuner skulle 
i själfva verket blifva utan barnmorskor, hvarigenom, såsom erfa
renheten visat, dödsfallen bland barnsängskvinnor komma att fort
farande ej så sällan inträffa inom sådana kommuner.

Lördagen den 16 Maj, f. in.
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På grund af hvad jag här haft äran anföra ber jag att få yrka 
bifall till herr Hammarlunds vid denna punkt afgifna reservation.

Herr af Ekenstam: Herr talman, mina herrar 1 Dåden siste 
ärade talaren yrkat bifall till den reservation, som här är afgifven 
af herr Hammarlund, ber jag att i någon män fä andraga hvad 
som varit för utskottet bestämmande, då det nu har afstyrkt den 
af herr Kjellberg med flera i ärendet afgifna motionen. Först och 
främst är det naturligtvis det, att de ständiga anspråk, som ställas 
på statskassan, göra, att hvarje gång nya sådana anspråk fram
ställas, man ovillkorligen måste noga betänka hvad principen är, 
hvarthän den kan leda och hur man egentligen skall kunna tänka 
sig, att dessa anspråk skola kunna motsvaras af tillgångarna. Detta 
har i första hand gjort, att vi varit synnerligen betänksamma att 
gå in på ett nytt område för statens ingripande. Såsom i motive
ringen finnes anförd t, kommer härtill att sedan gammalt denna 
skyldighet att anställa barnmorskor varit betraktad såsom helt och 
hållet en kommunens angelägenhet, och vi hafva icke velat rubba 
detta förhållande, icke minst därför, att deri kommunala öfverhöghet, 
man anser böra finnas öfver barnmorskorna, skulle kunna bibehållas.

Ku säger den siste ärade talaren, att man har känt det såsom 
en nödvändig sak att genom att få bidrag af staten kunna i någon 
mån förbättra barnmorskornas ställning, och att det endast är ge
nom att erhålla sådant bidrag som man kan hoppas, att hon skall 
kunna få det anständiga lifsuppehälle som man önskar och hjärt
ligen unnar henne. I detta fäll kunna meningarna likväl vara 
ganska delade. Den statistik, som åtföljer förslaget, utvisar verk
ligen, att barnmorskorna skulle hafva ganska små inkomster. Men 
det är icke länge sedan sammansatta utskottet haft tillfälle att be
handla en annan fråga, som står i visst sammanhang med denna. 
Det var då Kungl. Maj:t aflämnat sin proposition till Riksdagen 
om reglering af småskollärarinnornas löner. Vid en motion, som 
väcktes i anledning af denna proposition, var fogad en ganska ut
förlig statistisk utredning om de aflöningsförmåner och den inkomst, 
som öfver hufvud taget uppbars af olika kvinnliga löntagare. Det 
visade sig där, att småskollärarinnorna, som nu, när det gäller 
barnmorskorna, framställas såsom varande synnerligen lyckligt lot
tade, då i stället i jämförelse med barnmorskorna hade det betydligt 
sämre. Jag ber att få anföra hurusom, enligt den statistik som 
utskottet då hade i sin hand, en statistik som på ämbetsmanna- 
ansvar var underskrifven af Theofil Andersson, aktuarie i kommers
kollegium, barnmorskorna i Stockholms län voro upptagna till en 
inkomst från 700—2,000 kronor, i Uppsala län 600—1,000 kronor, 
i Södermanlands län till 1,000 kronor, i Östergötlands län 600—900 
kronor, i Jönköpings län 800—1,200 kronor, i Kronobergs län 
800—1,200 kronor, i Kalmar län 1,100 kronor, i Blekinge län till 
1,200 kronor, i Elfsborgs län till 1,200 kronor, i Skaraborgs län 
800 -1,200 kronor etc., o. s. v. ända tills vi komma till Norrbottens 
län, där de voro upptagna till 700—1,500 kronor

Lördagen den JO Maj, f. in. G3
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fast anställd 
barnmorska.

(Forts.)
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Om stats- Under sådana förhållanden visar det sig verkligen, att med den 
bidrag till statistik, som för utskottet varit tillgänglig, barnmorskorna föra 
aflöning af en sa pass dräglig tillvaro, att man icke ur den synpunkten kan 

fast anstånd motivera ett kraf på statskassan. Detta har naturligtvis, jämte 
barnmorska, hvad jag förut hatt äran andraga, gjort, att vi hafva ansett oss 

(Forts.) hafva fog för att yrka utslag ä herr Kjellbergs motion.
Det är äfven därför som jag nu, herr talman, yrkar afslag å 

den föregående talarens hemställan och bifall till utskottets förslag.

Grefve Hamilton, Raoul: Ingen lär väl kunna bestrida att 
barnmorskebefattningen är nyttig och nödvändig åtminstone i orter, 
som äro befolkade. Ingen lär väl heller kunna påstå, att icke den 
lön, som redan blifvit fastställd, eller 300 kronor kontant och 100 
kronor i naturaförmåner, är den minimilön, som bör utgå för en 
person, på hvilken ställes så maktpåliggande anspråk som eu barn
morska. Således få vi väl erkänna, att det beslut, som nyss har 
fattats, är fullkomligt berättigadt. Men, har någon af eder, mina 
herrar, tänkt sig hvilka utgifter det beslut, som nu fattats i Riks
dagen, innebär? Den siste ärade talaren säde, att det här är fråga 
om ett kommunalt uppdrag; men, mina herrar, kommen ihåg att 
det är Riksdagen som beslutar detta! Detta beslut medför helt 
enkelt, att skatterna i vissa kommuner kanhända ökas med 2 kronor 
per bevillningskrona, så fattiga kommuner finnas! Det är visser
ligen sant, att det kan hända, att ett par kommuner slä sig till
sammans om gemensam barnmorska, men då blir det i alla fall en 
ökad utgift af eu krona per bevillningskrona. Om det i stora kom
muner talas om att höja skatten med 25 öre per bevillningskrona, 
så göres däremot stora invändningar. Men här förbigår man med 
tystnad, att Riksdagen ökar den kommunala skatten i vissa kom
muner med måhända 2 kronor per bevillningskrona.

Jag borde under sådana förhållanden, herr talman, yrka bifall 
till reservationen, såsom också herr Björck har gjort. Jag skall 
emellertid icke göra det, ty våra kommunala beskattningsförhål- 
landen äro sannerligen så afvita, att det icke dröjer länge förrän 
en genomgående omgestaltning af desamma måste ske. Det beslut, 
som i dag är fartadt, kommer säkerligen att påskynda just den 
utredning, som i detta afseende begärts.

Herr von Möller: Jag ber att få förena mig med dem, som 
yrkat bifall till herr Hammarlunds reservation. Det var ytterst 
intressant för mig att höra de där siffrorna. Det är visserligen 
mycket möjligt, att det finns barnmorskor, som kunna hafva mycket 
stora inkomster, men den tabell, som är vidfogad utskottets betän
kande, visar, att lönerna i allmänhet äro högst afsevärdt mycket 
mindre än de af herr af Ekenstam anförda, ja, i vissa fall så små, 
att man kan säga, att de icke ens uppnått existensminimum. Jag 
vet icke, om nativiteten i de län, som herr af Ekenstam omnämnt, 
itr särskild! hög. Jag måste säga, att den måtte helt enkelt vara 
fenomenal, för så vidt icke barnmorskorna där kunna betinga sig 
ofantligt höga arfvoden. Jag skulle emellertid därvidlag vilja sätta
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åtminstone ett observandum. Så hög är nativiteten verkligen icke Om stats- 
åtminstone i de landsändar, om livilka jag liar någon närmare bidrag till 
kännedom. SnJaf

Yi få lof att komma ihåg, att de människor, hvarom här är fa'8t anställd 
fråga, behöfva utom sin anständiga bärgning naturligtvis också barnmorska. 
tillfälle att hålla sig au niveau med framstegen i yrket. De måste (Forts.) 
komplettera sina kunskaper, genomgå yrkeskurser, och detta kostar 
dem naturligtvis pengar. De hafva vidare att betala skulder, som 
de ådragit sig under sin studiekurs, hvilken ju vanligen tager ett år 
i anspråk.

Man har naturligtvis också att taga hänsyn till kommunerna, 
som få vidkännas högst betydliga utgifter, då de nu hafva fått sig 
ålagdt att utbetala 300 kronor per år plus vedbrand och husrum, 
summa 400 kronor. Men många af de kommuner, som jag känner 
till, kunna icke inse huru de skola gå i land härmed. De hafva 
att konkurrera med de större och rikare kommunerna, och för att 
erhålla personer med något så när utbildning, behöfva de faktiskt 
bidrag frän staten.

Jag hoppas, att den person, som förde det sammansatta stats- 
och lagutskottets talan, icke missunnar hvarken kommunerna eller 
dessa personer det ifrågasatta extra tillägget. Jag tror, att det 
är väl behötligt.

Sedan öfverläggningen förklarats härmed slutad, yttrade herr 
vice talmannen, att i afseende på föreliggande punkt yrkats, dels att 
hvad utskottet hemställt skulle bifallas, dels ock att kammaren 
skulle, afslå utskottets hemställan och antaga det förslag, som inne
fattades i den af herr Hammarlund vid denna punkt afgifna reser
vation.

Härefter gjorde herr vice talmannen propositioner i enlighet 
med dessa yrkanden och förklarade sig finna propositionen på bifall 
till utskottets hemställan vara med öfvervägande ja besvarad.

Herr von Möller begärde votering, i anledning hvaraf uppsattes, 
justerades och anslogs en så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller hvad sammansatta stats- och lagutskottet 
hemställt i utlåtande n:o 15 punkten 2, röstar

Ja ;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, afslås utskottets hemställan och antages det för
slag, som innefattas i den af herr Hammarlund vid denna punkt 
afgifna reservation.

Första Kammarens Prof. 1908. N:o 54. 5
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Omröstningen företogs och vid dess slut befunnos rösterna 
hafva utfallit sålunda:

Jä — 69; 
Nej — 21.

På framställning af herr vice talmannen beslöt kammaren att 
uppskjuta behandlingen af återstående ärenden på föredragnings
listan till aftonsammanträdet.

Anmäldes och bordlädes

statsutskottets memorial n:o 148, i anledning af kamrarnas be
slut rörande lönereglering för landsstaterna i länen m. m.;

lagutskottets utlåtande n:o 68, i anledning af Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till lag om arrende af viss jord å landet 
inom Norrland och Dalarne jämte i ämnet väckta motioner; äfvensom

första särskilda utskottets utlåtande, n:o 2, med anledning af 
dels Kungl. Maj:ts proposition, n:o 88, med förslag till lag om 
reglering af prästerskapets aflöning m. m., dels väckta motioner i 
ämnet.

Kammaren åtskildes kl. 4, o 8 e. m.

In fidem
A. v. Krusentjerna.

Stockholm, K. B. Boströms Boktryckeri, 1908.


